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תשובה
פתיחה

לפעמים נדמה כי חוזרים בתשובה יכולים להיות רק כאלה שלא שמרו מצוות, 

לפעמים נראה שצריכה להיות שם, בחזרה בתשובה, תשובה לאיזושהי שאלה... 

ישראל באופן  נוראיים צריך לחזור בתשובה, אולי עם  אולי מי שחטא בחטאים 

כללי...

מצד שני - אני יודע ועוד איך, שאני לא בסדר... איזה חטאים יש לי... רק עם ההורים 

שלי כבר צברתי מספיק עברות ואין לי שמץ של מושג איך אצא מזה. האם יש 

לי איזשהו סיכוי? מעגלים קבועים של חולשות ודיכאונות צרובים לי בלב, וחזרה 

בתשובה זה משהו כל כך גדול, כל כך בלתי נתפס - האם אוכל בכנות לעמוד 

מול ה' ולהבטיח ולקיים שלא אפול? איך פתאום אהיה מי שאני לא?

וה', איך עוד לא נשבר לו ממני? האם הוא באמת סולח?!

שאלות ותהיות רבות מתרוצצות בקרבנו סביב הפלא הנקרא תשובה. בחוברת זו 

נפתח דיונים קצרים בזוויות שונות של הנושא.

תורת  פי  על  והתשובה  החטא  מהות  בבירור  עוסק   - ומהיכן"	 "לאן	 א,	 פרק	

החסידות.

השינוי  מהו  התשובה:  בתהליך  בסיסיות  בשאלות  דן   - הדרך"	 "על	 ב,	 פרק	

הנדרש? באיזו תודעה עצמית תלויה התשובה? מהו רגע המפנה? האם התשובה 

נעשית ברגע אחד או בתהליך ממושך? ומה היחס בין השמחה לעצב בתהליך 

התשובה?

פרק	ג,	"אמצע	הדרך"	- מביא צרור עצות והדרכות חיוניות בדרכו של כל בעל 

תשובה.

פרק	ד,	"סוף	הדרך"	-	מבאר מבחינה רעיונית את היכולת לתקן את העבר ולשוב 

את  זה במעמדו של בעל התשובה לאחר שתיקן  עוסק פרק  כן  כמו  בתשובה. 

עברו - מה היא המעלה המיוחדת שהתווספה לו, וכיצד עליו להביט על מעשיו 

בעבר.

בחוברת מוצגות שאלות סיכום והבנה בצידי קטעי הלימוד, וכן תרגילים ושאלות 

לחשיבה המשולבים במהלך פרקי התשובה.

יהי רצון, שנזכה להתעוררות תשובה אמיתית, ולכך ש"סוף ישראל לעשות תשובה 

בסוף גלותן, ומיד הם נגאלין" )משנה תורה לרמב"ם הלכות תשובה ז,ה(. 

הרב	ד"ר	יוחאי	רודיק  הכוונה ופיקוח:  

מפמ"ר מחשבת ישראל, המנהל לחינוך דתי - משרד החינוך  

משה	שילת עורך אחראי:  

הרב	מנחם	איתן  כתיבה ועריכה:  

הרב	אהרון	ברנשטיין 		

הרב	ד"ר	יעקב	גוטליב 	

הרב	מנחם	איתן  איסוף מקורות:  

הרב	פנחס	רובינשטיין 	

יאיר	שגיא ניקוד:  

סטודיו	ולדמן עימוד ועיצוב:  

כתובת המערכת: ת.ד. 235 תקוע 90908

להערות, הארות והזמנות נא לפנות לדוא"ל:

bachasidut@gmail.com

החוברת	מלווה	בציורי	החסיד	ר'	ברוך	נחשון,	תודתינו	נתונה	לו.
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פרק  א

לאן ומהיכן 

לחזור  צריכים  בכלל  ולמה  שבים?  לאן  שב?  מי  תשובה:  מהי  נלמד  א  בפרק 

ובהשלכות  החטא,  של  משמעותו  בהבנת  עוסק  מהפרק  גדול  חלק  בתשובה? 

שיש לכך להבנת התשובה. 

הפרק מחולק לשלושה חלקים:

"שובו	בני	אדם"!	- התשובה היא שיבת הנשמה לשורשה 		.1

התנתקות - משמעות החטא הוא ניתוק הנשמה מה' 		.2

להיות	אני	- החטא מנתק אותי מעצמי, והתשובה מחזירה אותי ל'אני האמיתי'. 		.3	

בפרק זה הארכנו בגלל המרכזיות שלו בתודעת התשובה

לפני שנתחיל לעיין בסוגיית התשובה, כדאי שנפתח בכמה שאלות שיעזרו לנו 

לברר מה מתרוצץ לנו בראש:

הגדר מהי חזרה בתשובה.

לדעתך, מי לא צריך לחזור בתשובה? 

מי נמצא בדרגה רוחנית מעל חוזר בתשובה ומי תחתיו?

מקם את עצמך על הסקאלה. מי אתה, צדיק? בעל תשובה? צריך לחזור 

בתשובה?
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וכך מלמד אותנו ה'שפת אמת':

"כּיִ הִנּהֵ עִקַּר הַתְּשׁוּבָה אֵינוֹ עַל עֲבֵרָה דַוְקָא, אַךְ שֶׁצָּרִיךְ הָאָדָם לשָׁוּב להְִתְדַּבֵּק 
בְּשָׁרְשׁוֹ. וְעַל זהֶ אָמְרוּ חז"ל 'שֶׁמַּגּעַַת עַד כּסִֵּא הַכּבָוֹד', כּלְוֹמַר שֶׁצְּרִיכיִן לשָׁוּב 
אֱלֹקֶיךָ"  "עַד ה'  מִמַּעַל, כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב  אֱלוֹקִי  נשְִׁמַת  אִישׁ  לכְלָ  הַחֵלקֶ שֶׁיֵּש  אֶל 

)הושע יד,ב(". 

)רבי יהודה אריה לייב מגור, 'שפת אמת', פרשת נצבים תר"נ( 

ההגדרה הבסיסית של התשובה היא שיבה אל השורש, אל הבריאות, אל הטהרה, אל 

המקום ממנו נוצרה נשמתנו. כמו ילד שמתגעגע לאמא, כך כל נשמה שואפת להידבק 

מחדש בה'.

בעל התניא מסביר את הפער העצום בין מצב הנשמה כפי שהיא בשורשה, לבין מצבה 

בחיים בעולם הזה:

"כּיִ הַתְּשׁוּבָה אֵינוֹ דַּוְקָא בְּמִי שֶׁיֵּש בְּיָדוֹ עֲבֵרוֹת חַס וְשָׁלוֹם, אֶלּאָ אֲפִלּוּ בְּכלָ אָדָם. 
כּיִ עִניְַן התְּשׁוּבָה הוּא להְָשִׁיב הַנּשְָׁמָה למְִקוֹרָהּ וְשָׁרְשָהּ שֶׁהָיְתָה כּלְוּלהָ בְּמַאֲצִילהָּ 
בָּרוּךְ הוּא וּצְרוּרָה בִּצְרוֹר הַחַיִּים אֶת ה' מַמָּשׁ, וְיָרְדָה מִמְּקוֹם כּבְוֹדָהּ וְנתְִלבְַּשָׁה 
בָּעוֹלםָ הַזּהֶ הַגּשְַׁמִי. שֶׁאֲפִלּוּ כּלָ הַהֲשָׂגוֹת הָרוּחָניִִּים שֶׁמַּשֶּׂגתֶ בְּהִתְלבְַּשׁוּתָהּ בְּתוֹךְ 
הַגּוּף, הֵם נוֹפְליִם תַּחַת בְּחִינתַ זמְַן וּמָקוֹם. וְצָרִיךְ להֲַשִׁיבָהּ עַל יְדֵי "וַיִּצְעֲקוּ אֶל 
ה' בַּצַּר להֶָם מִמְּצוּקוֹתֵיהֶם יַצִּילםֵ" )תהילים קז,ו( כּיִ צַר לוֹ הַמָּקוֹם שֶׁהוּא בְּחִינתַ 

מֵצַר וּגבְוּל".
)רבי שניאור זלמן מליאדי, 'תורה אור' פרשת ויחי מ"ה ע"א(

בעל התניא מלמד אותנו כי התשובה היא געגועי הנשמה לפרוץ את גבולות העולם הזה, 

ולשוב למקורה ושורשה. כאשר נשמה 'מתלבשת בעולם הזה הגשמי' - כלומר מתחילה 

לחיות כאן כבן אדם, היא מתרחקת מהשורש הראשון שלה. כל דרגה שהנשמה יכולה 

להגיע אליה בעבודת ה', לא תשווה למצבה המקורי של הנשמה, טרם ירדה לעולם 

הזה. כאן הנשמה מוגבלת תחת גדרי זמן ומקום, והיא שואפת 'לחזור הביתה', היא רוצה 

להיות במצבה הטבעי - קרובה לה' ומרגישה אותו עד בלי די.

ההבדל בין אנשים בדרגות שונות הוא בכמה הם התרחקו מהשורש. הצדיק התרחק 

בעצם זה שהוא חי בעולם הזה, אך לא יותר מכך; ולעומתו, אדם שחטא, התרחק לאין 

ערוך בכך שהפנה את הגב לקב"ה, ופעל 'חזיתית' להתנתק ממנו. גם כאן יש להבחין 

בין חטא חד-פעמי לבין חטא מתמשך או ריבוי חטאים, ובין שוגג ומזיד. החטא מחריף 

את הריחוק מה' לסדרי גודל אחרים, ולכן מחריף גם את הצורך לשוב בתשובה. אך על 

אף שההבדלים הם גדולים ומשמעותיים, התוכן של התשובה הוא בסופו של דבר אותו 

תוכן: אחרי הפניית הגב, להסתובב מחדש עם הפנים לה', לרצות להתקרב אליו ולחוש 

את קרבתו. לא רק צדיקים זקוקים להגדרה הזאת של התשובה. גם אדם שחטא, ובכך 

התנתק משורשו באופן הגרוע ביותר - אם יבין את התשובה במובנה המלא, יגיע לתיקון 

עמוק יותר.

הגדר, לאור הנלמד, מהי חזרה בתשובה.

מהו הפירוש הרגיל למילה 

"בצר" המופיעה בפסוק, וכיצד 

מסביר אותה בעל התניא?

מהו ההבדל בין מצבה של 

הנשמה לפני שירדה לעולם, 

ולאחר שירדה?

1. "שובו בני אדם"!
את מצוות התשובה מגדיר הרמב"ם במילים אלו:

"וּמַה הִיא הַתְּשׁוּבָה? הוּא שֶׁיַּעֲזבֹ הַחוֹטֵא חֶטְאוֹ, וִיסִירֶנּוּ מִמַּחֲשַׁבְתּוֹ וְיִגמְֹר בְּלבִּוֹ 
שֶׁלֹּא יַעֲשֵׂהוּ עוֹד, שֶׁנאֱֶמַר "יַעֲזבֹ רָשָׁע דַּרְכּוֹ וְאִישׁ אָוֶן מַחְשְׁבֹתָיו" )ישעיהו נה,ז(. 
וְכןֵ יִתְנחֵַם עַל שֶׁעָבַר, שֶׁנּאֱֶמַר "כּיִ אַחֲרֵי שׁוּבִי נחִַמְתִּי וְאַחֲרֵי הִוָּדְעִי סָפַקְתִּי עַל 

יָרֵךְ" )ירמיהו לא,יח(...". 
)משנה תורה, הלכות תשובה ב,ב(

המובן הרגיל של מצוות התשובה הוא תיקון וכפרה לחטאים. אך תורת החסידות מגלה 

ממנה.  חלק  רק  הוא  החטאים  ותיקון  יותר,  ובסיסית  רחבה  משמעות  יש  שלתשובה 

את  ]להחזיר  בתיובתא"  לצדיקייא  "לאהדרא  בא  המשיח  שמלך  מובא  הקדוש  בזוהר 

הצדיקים בתשובה[ )זוהר ח"ג קנ"ג ע"ב(. זאת אומרת, שגם מי שלא חטא צריך לחזור בתשובה! 

התשובה היא עולם שלם הקשור לתשתית עבודת ה', גם של צדיקים וגם של רשעים. 

בפרק זה נדון בהגדרה העמוקה של התשובה ובהשלכות הנובעות מהגדרה זו.

לבריאת  קודם  עוד  שנבראו  ביותר,  המרוממים  הדברים  ברשימת  מופיעה  התשובה 

כפי  גם התשובה,  נבראה  ושמו של המשיח,  ישראל  נשמות  יחד עם התורה,  העולם. 

שמופיע במדרש תנחומא:

שִׁבְעָה  רַבּוֹתֵינוּ  שָׁנוּ  כּךְָ  בְּרֵאשִׁית?  למַעֲשֶׂה  קָדְמוּ  דְּבָרִים  כּמַָּה  רַבֵּנוּ  "יְלמְַּדֵנוּ 
וּבֵית  וְהַתּוֹרָה,  הַכּבָוֹד,  כּסִֵּא  הֵן:  אֵלּוּ  הָעוֹלםָ,  נבְִרָא  שֶׁלֹּא  עַד  נבְִרְאוּ  דְּבָרִים 
וְהַתְּשׁוּבָה  וְהַתְּשׁוּבָה...  מָשִׁיחַ,  שֶׁל  וּשְׁמוֹ  וְיִשְׂרָאֵל,  הָעוֹלםָ,  וַאֲבוֹת  הַמִּקְדָּשׁ, 
מִנּיִַן? שֶׁנּאֱֶמַר )תהלים צ,ב-ג( "בְּטֶרֶם הָרִים יֻלּדָוּ וַתְּחוֹללֵ אֶרֶץ וְתֵבֵל וּמֵעוֹלםָ עַד 

עוֹלםָ אַתָּה אֵל. תָּשֵׁב אֱנוֹשׁ עַד דַּכּאָ וַתֹּאמֶר שׁוּבוּ בְניֵ אָדָם".
)מדרש תנחומא פרשת נשא סימן יא, דיבור המתחיל "ילמדנו רבינו"( 

התשובה  כי  מוכיחה  לבריאה,  שקדמו  הדברים  שבעת  בתוך  התשובה  של  הופעתה 

דבר  אלא  שחטאו,  קטנים  לאנשים  עזרה  פנצ'רים',  ל'תיקון  מסלול  שולי,  דבר  איננה 

להיברא  היה  יכול  לא  שהעולם  כך,  כדי  עד  יסודי  העולם.  לכל  ששייך  ומהותי  יסודי 

בלעדיו! המדרש מלמד אותנו כי את התשובה אנחנו צריכים להבין בתור רעיון רחב 

יותר מאשר תיקון לחטאים. מכיוון שטרם היות עולם, עוד לא היו מעשים אסורים וגם לא 

היה מי שיעשה אותם - ומדוע צריכה להיות תשובה? 

היא  התשובה  לאשמה.  בהכרח  קשורה  איננה  התשובה  העולם,  בריאת  לאחר  גם 

התרופה להיותנו רחוקים מה' - וכל מי שחי בעולם, מרגע לידתו, הוא רחוק מה' - שלא 

עקרון,  מציין  ג,יא(  )קהלת  בלבם"  נתן  העולם  את  "גם  לפסוק  בפירושו  רש"י  באשמתו. 

המילה  העלמה".  לשון  חסר,  העלם  כאן  כתוב  "ולכך  החסידות:  בספרי  רבות  שנידון 

עולם, כתובה בפסוק ללא האות ו', בשביל לרמוז לנו כי עולם הוא מלשון העלם, העולם 

לנו מובנים מאליהם, בעוד  נראים  ותפקודו  קיומו של העולם  לנו את הבורא.  מעלים 

הזרם',  נגד  'לשחות  שלנו  היכולת  היא  התשובה  מפנינו.  נסתרת  הבורא  של  נוכחותו 

לגלות את האור מתוך החושך ולחשוף את ה' המסתתר לנו מאחורי הטבע. התשובה 

נבראה לפני העולם, כהקדמת תרופה למכה - עוד לפני שהעולם ייפרס לעינינו ויסתיר 

מפנינו את ה', נברא הכוח איתו נוכל לשוב אל השורש, לשוב אל ה'.

כשהנביא הושע קורא לנו "קחו עמכם דברים ושובו אל ה'" )הושע יג,ד(, הוא לא מדבר על 

חטאים בלבד, אלא על שיבה אל השורש הראשון ממנו הגענו - לשוב אל ה'! לפי זה, 

כל אדם בכל מצב, צריך לחזור בתשובה. כל אדם, גם צדיק וקדוש, עדיין לא הגיע 'עד 

ה''. הצורך לשוב נוצר ברגע הבריאה, ברגע ההעלמה. עוד לפני שתשובה היא שינוי של 

מעשים, עוד לפני שהיא שינוי בחיים, תשובה היא להיות אחר - להיות קשור לה'. 

הסבר את הפסוקים 

המצוטטים )"בטרם הרים יולדו 

... תשב אנוש"( לאור המדרש.

נסה למצוא קו משותף לכל 

הדברים ש'קדמו למעשה 

בראשית'.
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מאחר וחטא הוא דבר חי, לא רק הנשמה אלא גם ה' כביכול, 'נפגע אישית' מן החטא. 

כפי שלמדנו במשל החבל, ה' קשור אישית לכל יהודי, ולכן כשיהודי חוטא הוא לוקח 

את ה' 'בעל כורחו' לתוך החטא. וכך מתאר זאת בעל התניא:

יִתְבָּרַךְ אֲפִלּוּ בַּעֲבֵרָה קַלּהָ, בִּשְׁעַת מַעֲשֶׂה הוּא בְּתַכלְיִת  "הַחוֹטֵא וְעוֹבֵר רְצוֹנוֹ 
הָרִחוּק מִקְּדֻשָּׁה הָעֶליְוֹנהָ... שֶׁהִיא יִחוּדוֹ וְאַחְדוּתו יִתְבָּרַךְ... וְאֵין לךְָ גּלָוּת גּדָוֹל 
מִזּהֶ מֵאִיגרְָא רָמָה כו' ]מגג גבוה לבור עמוק - משיא הגובה לשפל המדרגה[... והוּא כּמְִשַׁל 
הָאוֹחֵז בְּרֹאשׁו שֶׁל מֶלךְֶ וּמוֹרִידוֹ למְַטָּה וְטוֹמֵן פָּניָו בְּתוֹךְ בֵּית הַכּסִֵּא מָלאֵ צוֹאָה, 

שֶׁאֵין לךְָ עֶלבְּוֹן גּדָוֹל מִזּהֶ אֲפִלּוּ עוֹשֶׂה כּןֵ לפְִי שָׁעָה".
)רבי שניאור זלמן מליאדי, ספר התניא, 'לקוטי אמרים' פרק כד( 

וכוח  ביותר.  השפל  במקום  אותו  וטומן  שבו  החיים  כוח  את  לוקח  הוא  חוטא  כשאדם 

החיים נובע ממקור החיים, ה' יתברך. חייו של יהודי קשורים באופן העמוק והאישי ביותר 

אל ה', ולכן כל פעולה בחיים מביאה לידי ביטוי את הקשר הזה; בקיום מצוות - לחיוב, 

ובחטאים - לשלילה. היות וה' בחר להיות קשור לכל יהודי בכל מצב, יהודי שחוטא ח"ו 

מוציא את ה' לגלות, אל מדור הטומאה, והוא מעליב אותו בצורה איומה. 

2. התנתקות
להגדרת התשובה שלמדנו עד כה ישנה השלכה חשובה להבנת משמעותו של החטא. 

בקטעים הבאים נלמד על מהות החטא כניתוק - בין היהודי לה' ובין היהודי לעצמו. 

ההתייחסות הרגילה אל חטא היא כאל עבירה על החוק - כתוב בתורה להימנע מפעולה 

מסוימת או לבצע פעולה אחרת, והאדם לא עשה את מה שהצטווה. התייחסות שכזאת 

מגדירה את החלק הטכני, אך היא לא ממצה את מה שעומד מאחורי הדברים. התשובה 

היא תרופה לחטא, ולפי גודל התרופה נוכל לשער את גודל המחלה. לאחר שלמדנו 

כי התשובה היא השיבה אל מקור חיי הנשמה, מובן כי החטא הוא ההפך הגמור. החטא 

'יבשים'  חוקים  אינם  חוקי התורה  חייו.  ומנתק את שורש  יתברך  קורע את האדם מה' 

הכתובים באיזה ספר, אלא חוקי חיים, שמתוכם נוצר הקשר הישיר והאישי שלנו אל 

המחוקק - בורא כל הנשמות ומקור כל החיים. חטא אינו רק פעולה כנגד החוק אלא 

כנגד המחוקק - ה' יתברך. החטא מנתק את האדם מה'.

וכך מלמד אותנו בעל התניא:

"וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב "כּיִ חֵלקֶ ה' עַמּוֹ יַעֲקֹב חֶבֶל נחֲַלתָוֹ" )דברים לב,ט(, פֵּרוּשׁ כּמְוֹ חֶבֶל 
עַל דֶּרֶךְ מָשָׁל, שֶׁרֹאשׁו אֶחָד קָשׁוּר למְַעְלהָ וְקָצֵהוּ למְַטָּה...". 

בקצה  וה'  התחתון  בקצה  נמצא  האדם  לה',  האדם  את  הקושר  ה'חבל'  היא  הנשמה 

העליון. החטאים גורמים לחבל הזה להיפרם:

"וְזהֶוּ עִניְַן הַכּרֵָת, שֶׁנּכִרְָת וְנפְִסָק חֶבֶל הַהַמְשָׁכהָ מִשֵּׁם ה' בָּרוּךְ הוּא... 

וּפְגםָ  כּנַּוֹדָע.  הַנּפֶֶשׁ  פּוֹגמְִין  הֵן  פָּניִם  כּלָ  עַל  כּרֵָת,  בָּהֶן  שֶׁאֵין  עֲבֵרוֹת  וּבִשְׁאַר 
הוּא מִלּשְׁוֹן 'פְּגיִמַת הַסַּכּיִן' וְהוּא עַל דֶּרֶךְ מָשָׁל מֵחֶבֶל עָב שָׁזוּר מִתַּרְיַ"ג חֲבָליִם 
דַּקִּים, כּכָהָ חֶבֶל הַהַמְשָׁכהָ הנ"ל כּלָוּל מִתַּרְיַ"ג מִצְווֹת. וּכשְֶׁעוֹבֵר חַס וְשָׁלוֹם עַל 

אַחַת מֵהֵנּהָ נפְִסָק חֶבֶל הַדַּק... 

וְאַף מִי שֶׁלֹּא עָבַר עַל עֲווֹן כּרֵָת וְגםַ לֹא עַל עֲווֹן מִיתָה בִּידֵי שָׁמַיִם, אֶלּאָ שְׁאַר 
עֲבֵרוֹת קַלּוֹת. אַף עַל פִּי כןֵ מֵאַחַר שֶׁהֵן פּוֹגמְִים בַּנּשְָׁמָה וְנפֶֶשׁ הָאֱלוֹקִית, וְכמְִשַׁל 
פְּגיִמַת וּפְסִיקַת חֲבָליִם דַקִּים כנ"ל, הֲרֵי בְּרִבּוּי הַחֲטָאִים יָכוֹל להְִיוֹת פְּגםָ כּמְוֹ 
רַבּוֹת  פְּעָמִים  אֶחָד  חֵטְא  בִּכפְִילתַ  ואֲפִלּוּ  מִיתָה.  אוֹ  כּרֵָת  בּוֹ  שֶׁיֵּש  אֶחָד  בְּלאָו 

מְאֹד. 

כּמְוֹ שֶׁהִמְשִׁיל הַנּבִָיא הַחֲטָאִים לעְָנןָ הַמַּאֲפִיל אוֹר הַשֶּׁמֶשׁ, כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב: "מָחִיתִי 
כעָָב פְּשָׁעֶיךָ" )ישעיהו מד,כב( - הֵם עֲבֵרוֹת חֲמוּרוֹת הַמַּבְדִּיליִם בֵּין פְּניִמִית הַשְׁפָּעַת 
שֵׁם ה' בָּרוּךְ הוּא לנְפֶֶשׁ הָאֱלוֹקִית, כּהְַבְדָּלתַ עָנןָ עָב וְחָשׁוּךְ הַמַּבְדִּיל בֵּין הַשֶּׁמֶשׁ 
לאָָרֶץ וְלדַָּרִים עָליֶהָ עַל דֶּרֶךְ מָשָׁל. "וְכעֶָנןָ חַטֹּאותֶיךָ" )שם( - הֵן עֲבֵרוֹת קַלּוֹת 
שֶׁאָדָם דָּשׁ בַּעֲקֵבָיו, הַמַּבְדִּיליִם כּהְַבְדָּלתַ עָנןָ קַל וְקָלוּשׁ עַל דֶּרֶךְ מָשָׁל. וְהִנּהֵ כּמְוֹ 
שֶׁבַּמָּשָׁל הַזּהֶ אִם מֵשִׂים אָדָם נגֶדֶ אוֹר הַשֶּׁמֶשׁ בַּחַלּוֹן מְחִצּוֹת קַלּוֹת וּקְלוּשׁוֹת לרָֹב 
מְאֹד, הֵן מַאֲפִילוֹת כּמְוֹ מְחִצָּה אַחַת עָבָה וְיוֹתֵר, וְככָהָ מַמָּשׁ הוּא בַּנּמְִשָׁל בְּכלָ 

עֲווֹנוֹת שֶׁאָדָם דָּשׁ בַּעֲקֵבָיו". 
)רבי שניאור זלמן מליאדי, ספר התניא, 'אגרת התשובה', מתוך פרקים ה-ז(

לכל אדם יש חבל עבה וחזק, איתו הוא קשור לה'. החבל הזה מציל אותנו ממערבולות 

העולם הזה, ולחבל הזה קוראים נשמה. החבל עשוי להיפרם, לפעמים במכה חדה - 

בפרימה  ולפעמים  רובו,  את  או  כולו  את  יחתוך  דין  בית  מיתת  או  כרת  שענשו  חטא 

איטית - עבירות קלות, שפורמות חוט אחרי חוט מ-613 החוטים )=המצוות( המרכיבים 

ונפרד  והאדם הולך  את החבל. החטאים הולכים ומדלדלים את חוזקה של הנשמה, 

אלא  בסדר',  לא  'מעשה  רק  איננו  החטא  כמה  עד  מדגיש  התניא  בעל  חייו.  ממקור 

מעשה מפריד וקורע, שכורת את האדם משורש יניקתו. 

 מהו החבל, ומי נמצא בקצהו 

העליון ובקצהו התחתון? 

מדוע החבל שזור דווקא מ-613 

חבלים דקים?

השווה בין משל החבל למשל 

החלון. האם שני המשלים מבארים 

את אותו רעיון? 

האם רק אדם שעבר על כל 

העבירות שבעולם חותך את חבל 

ההתקשרות שלו? 

באיזה מקרים עבירה קלה פוגמת 

בנפש האדם כעבירה חמורה? 

מדוע? 

להתחרט	כמו	הגוי

ואמר:  התבטא  הוא  התשובה,  עניין  אודות  דיבר  הזקן  אדמו"ר  כאשר  פעם, 

"התשובה האמיתית צריכה להיות כמו זו של הגוי מויטבסק". מה היה עם אותו 

הגוי מויטבסק? סיפר אדמו"ר הזקן את דבר המעשה: "העיר ויטבסק מחולקת 

לשנים באמצעות נהר המפריד בין שני עברי העיר. באותן שנים, עדיין לא היה 

בעיר גשר על פני הנהר והעברת הנהר היתה נעשית על-ידי ספינה קטנה. יום 

אחד נשבה רוח סערה והגויים שעמדו על שפת הנהר אמרו לאחד מחבריהם: 

'אל תעבור את הנהר, זוהי סכנה לשוט בו כעת'. הגוי לא שעה לדבריהם, נסע 

ואכן ספינתו נטרפה במים וטבע". 

וסיים אדמו"ר הזקן: "באותו הרגע שהגוי ראה שהנה הנה הוא טובע, האם נוכל 

לשער עד כמה הצטער על שלא ציית לחבריו ונסע? – הנה כך צריכה להיות 

תשובה אמיתית".

)'לשמע אוזן' עמוד כח(
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ת.  תיבות:  ראשי  תשובה 

אלוקיך.  ה'  עם  תהיה  תמים 

ו.  תמיד.  לנגדי  ה'  שויתי  ש. 

בכל  ב.  כמוך.  לרעך  ואהבת 

לכת  הצנע  ה.  דעהו.  דרכיך 

עם אלוקיך. וכל אות היא דרך 

מיוחדת בעבודת התשובה.

)רבי זושא מאניפולי(

וְשָׁלוֹם, מִפְּניֵ שֶׁאֵינוֹ יָכוֹל להְִיוֹת נפְִרָד מִיִּחוּדוֹ וְאַחְדוּתו יִתְבָּרֵךְ, וְאִלּוּ הָיָה יוֹדֵעַ 
שֶׁעַל יְדֵי מַעֲשֶׂה הָרַע נעֲַשֶׁה נפְִרָד מֵאֱלוֹקוּת לֹא הָיָה עוֹשֶׂה זֹאת בְּשׁוּם אֹפֶן, אֶלּאָ 
שֶׁהַיֵּצֶר הָרַע מְסִיתוֹ שֶׁעִם כּלָ זהֶ אֵינוֹ נעֲַשֶׁה נפְִרָד מֵאֱלוֹקוּת, וַהֲרֵי הוּא כּכְלָ בַּר 
יִשְׂרָאֵל הַנּאֱֶמָן עִם אֱלוֹקָיו, וְגםַ מַבְטִיחוֹ כּיִ יִהְיֶה טוֹב לוֹ וּכמְוֹ שֶׁכּתָוּב "וְהִתְבָּרֵךְ 
בִּלבְָבוֹ לאֵמֹר שָׁלוֹם יִהְיֶה לּיִ כּיִ בִּשְׁרִרוּת לבִִּי אֵלךְֵ" )דברים כט,יח(, שֶׁגּםַ אִם יֵלךֵ 
בִּשְׁרִירוּת לבִּוֹ עִם כּלָ זהֶ שָׁלוֹם יִהְיֶה לוֹ, וְעַל יְדֵי זהֶ בָּא וְנכִשְָׁל בְּכמַָּה דְּבָרִים. 
דְּהִנּהֵ מַה  הָאֱמֶת.  הַיֵּצֶר הָרַע שֶׁמַּטֵּהוּ וּמְכסֶַּה עַל  זהֶ הוּא מִשְּׁטוּתֵי  וּבֶאֱמֶת כּלָ 
הָאֲסוּרִים  מִדְּבָרִים  בֶּאֱמֶת להְִיוֹתוֹ  הֲרֵי  הַהוּא,  הַדָּבָר  וּמְסִיתוֹ מִטּוּב  שֶּׁמַּרְאֶה לוֹ 

הֲרֵי זהֶ מָוֶת וְרַע מַמָּשׁ".
)רבי שלום בער מליובאוויטש, 'קונטרס ומעיין' מאמר ב( 

מצא דוגמא מחייך האישיים לדמיון שהתנפץ. למצב בו היית משוכנע שאתה משתוקק 

למעשה מסוים, ולבסוף גילית שהכול היה דמיון.

'אני' עמוק ו'אני' שטחי
לפעמים יש רגע של שקט, אני יושב עם עצמי ופתאום מרגיש בבהירות מה אני באמת 

רוצה ומה לא. כשאני לא בתוך סיטואציה ושום דבר לא קורה, יש לי את הפנאי להסתכל 

אחורה, ולראות מה באמת שימח אותי, מה נשאר איתי, ומה היה נראה כמו שוקולד... 

ובסוף התגלה כמריר. ברגעים כאלו אדם מגלה כי הוא רוצה רק טוב, לא רוצה לכעוס 

ולא רוצה לחטוא - לא כלפי בני אדם ולא כלפי ה'. הרצון הזה, מגלה מי ה'אני' האמיתי. 

שלא  כזה  עמוק,  'אני'  מתגלה   - לו  מתחשק  הזמן  שכל  זה  הספונטני,  ה'אני'  לעומת 

מתלהב מכל הדברים שהתלהבתי, כזה שרוצה את מה שה' רוצה. על ה'אני האמיתי' 

מדבר ה'ישמח ישראל' במקור הבא: 

כז,ב(  )תהילים  מְרֵעִים"  עָליַ  "בִּקְרֹב  ד(:  אות  כ  פרשה  רבה  )ויקרא  בַּמִּדְרָשׁ  שָׁם  "עוֹד 
בָּאִים  אֵלּוּ שָׂרֵי אֻמּוֹת הָעוֹלםָ, "לאֱֶכֹל אֶת בְּשָׂרִי" - לפְִי שֶׁשָּׂרֵי אֻמּוֹת הָעוֹלםָ 
וּמְקַטְרְגיִם עַל יִשְׂרָאֵל לפְִניֵ הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא, וְאוֹמְרִים לפְָניָו: 'רִבּוֹנוֹ שֶׁל עוֹלםָ 
וְאֵלּוּ מְגלַּיֵ  וְאֵלּוּ עוֹבְדֵי עֲבוֹדָה זרָָה, אֵלּוּ מְגלַּיֵ עֲרָיוֹת  אֵלּוּ עוֹבְדֵי עֲבוֹדָה זרָָה 
עֲרָיוֹת, אֵלּוּ שׁוֹפְכיֵ דָּמִים וְאֵלּוּ שׁוֹפְכיֵ דָּמִים, מִפְּניֵ מָה אֵלּוּ יוֹרְדִים לגְיֵהִנּוֹם וְאֵלּוּ 

אֵינןָ יוֹרְדִים לגְיֵהִנּוֹם'? 

הַיְנוּ שֶׁהַמְּקַטְרְגיִם מְפַקְפְּקִים רַק עַל בְּשָׂרִי, הוּא הַחֹמֶר, וְרוֹאִים הָעֲבֵרוֹת שֶׁאֲניִ 
עוֹשֶׂה, אֲבָל לפְָניֶךָ נגִלְוּ כּלָ תַּעֲלוּמוֹת, וְאַתָּה חוֹפֵשׂ כּלָ חַדְרֵי בָטֶן וּבוֹחֵן כּלְיָוֹת 
וָלבֵ, הִיא הַנּקְֻדָּה הַפְּניִמִית, כּמְַאֲמַר הַכּתָוּב: "אֲניִ ה' חֹקֵר לבֵ בֹּחֵן כּלְיָוֹת" )ירמיה 
יז,י(, וְגלָוּי וְיָדוּעַ לפְָניֶךָ אַף שֶׁאֲניִ עוֹשֶׂה עֲבֵרָה הִיא רַק מֵחֲמַת הַיֵּצֶר הָרַע הַבּוֹעֵר 
בְּקִרְבִּי, וְאֵין אֲניִ יָכוֹל לעֲַמֹד כּנְגֶדְּוֹ, וְאֵין עֲשִׂיַּת מַעֲשֶׂה הָעֲבֵרָה נעֲַשֵׂית מֵרְצוֹניִ 
וּמִלּבִִּי ח"ו... וּבֶאֱמֶת אֵינוֹ מַגּיִעַ הַפְּגםָ לנַּקְֻדָּה הַפְּניִמִית שֶׁהִיא מֻשְׁרֶשֶׁת בְּעֹמֶק 
הַלּבֵ. וּמִזּהֶ נצְִמָח הָאֲנחָָה וְהַמְּרִירוּת שֶׁאַחַר הָעֲבֵרָה, וְהַלּבֵ הִיא נקְֻדָּה הַפְּניִמִית 
יִירָא לבִִּי"  מַחֲנהֶ לֹא  וְזהֶוּ "אִם תַּחֲנהֶ עָליַ  הַחֵלקֶ אֱלוֹקִי מִמַּעַל, וּטְהוֹרָה הִיא. 
)תהילים כ"ז,ג( אִם תַּחֲנהֶ עָליַ מַחֲנהֶ שֶׁל ס"מ ]כינוי ליצר הרע[ לֹא יִירָא לבִִּי, לבִִּי דַּיְקָא 

- שֶׁהַלּבֵ הִיא הַנּקְֻדָּה שֶׁלֹּא חָטָא, וּנשְָׁמָה שֶׁנּתַָתָּ בִּי טְהוֹרָה הִיא".  
 )רבי ירחמיאל ישראל יצחק מאלכסנדר, 'ישמח ישראל' שבת שובה(

דוגמא פשוטה: דיאטה. היהׂ היה אדם שמן, שרצה להיות רזה. הוא הוציא סכומי כסף 

ניכרים על דיאטות שונות, הוא באמת רצה, אך כשהתקרב לארון הממתקים הוא רצה 

- האדם  וכך הוא נשאר שמן עד עצם היום הזה. ברגע המתוק  לטעום, רק לטעום... 

'באמת' רוצה לאכול, בכל מאודו, אך רגע לאחר מכן הוא בדיכאון, בפנים הוא יודע כי 

החשק החיצוני פועל נגדו. בדיוק באותו אופן - היצר הרע גונב לי את ה'אני' העמוק שלי, 

על איזה רובד חל הקטרוג ועל 

איזה לא? מדוע?

מהי התשובה לקטרוג שרי 

אומות העולם?

מניין באה האנחה אחרי 

העבירה?

3. להיות 'אני' 
עד כאן ביארנו כי החטא מנתק אותי מה'. השלב הבא הוא להבין כי החטא מנתק אותי 

מעצמי. החטא מרחיק אותי מה' וגורם לי להסתכל על ה' כזר ורחוק ממני, אך האמת 

אותי מנשמתי.  לי להיעלם לעצמי. החטא מנתק  גורם  גם  - החטא  היא שבלי משים 

פתאום אני רוצה דברים שאני לא באמת רוצה, אני עושה בהתלהבות דברים שמזיקים 

לי ומעכירים את רוחי.

המסתערב הכישרוני בעולם
אויב  לשטחי  להסתנן  שיודעים  מובחרים  חיילים  הם  יודע,  שלא  למי  המסתערבים, 

מה  להיזהר,  עליהם  כי  דעתם  על  מעלים  לא  המקומיים  בטבעיות.  בהם  ולהיטמע 

שמותיר לחיילינו כר נרחב לפעולה... המסתערב המוצלח בעולם, הוא לא אחר מאשר 

היצר הרע. אחרי שהוא מסתנן פנימה, התחפושת שלו נראית כל כך טבעית ומשכנעת, 

עד שלא רק שהוא נדמה לחבר הכי טוב שלי, אלא הוא משכנע אותי כי הוא בעצם אני. 

כולנו מכירים את מצב הנפש המתואר בגמרא: "בשעת יצר הרע לית דמדכר ליה ליצר 

טוב" ]בזמן יצר הרע אין מי שזוכר את היצר הטוב[ )נדרים ל"ב ע"ב(. כשאני שקוע בתאווה, 

בכעס או בעצלות, החטא נראה לי הדבר האותנטי ביותר, הכי 'אני', ואילו ההתגברות 

ואין לי כל  והמלחמה ביצר נראות כדבר הרחוק מן הלב, ציווי ש'נוחת עלי' מהשמים 

הזדהות אתו. אבל האמת היא הפוכה: החטא גורם לי להיעלם מהשטח, מישהו אחר 

משתלט על החשיבה שלי ופתאום אני מישהו אחר.

וכך מסביר ה'שפת אמת':

"כּיִ כשַָׁלתְָּ בַּעֲו ֹנךֶָ" )הושע יד,ב( - זהֶ נאֱֶמַר לכְלָ אִישׁ יִשְׂרָאֵל. וְאַף שֶׁחָטָא וְהִרְשִׁיעַ 
הַרְבֵּה צָרִיךְ להְַאֲמִין כּיִ עִקַּר נקְֻדָּה יִשְׂרְאֵליִת שֶׁבּוֹ הִיא בִּמְקוֹמָהּ. וּכמְוֹ שֶׁכּתָוּב 
וְזהֶוּ  מִכשְׁוֹל.  וְנקְִרָא  ע"א(  ג  )סוטה  שְׁטוּת"  רוּחַ  בּוֹ  שֶׁנּכִנְסָ  עַד  חוֹטֵא  אָדָם  "אֵין 
שֶׁכּתָוּב "עַד ה' אֱלֹקֶיךָ" )הושע שם( - חַיּוּת אֱלוֹקִי שֶׁיֵּש בְּכלָ אִישׁ יִשְׂרָאֵל, כּמְוֹ 
שֶׁכּתָוּב "נשְָׁמָה שֶׁנּתַָתָּ בִּי טְהוֹרָה". וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב "וְלֹא נֹאמַר עוֹד אֱלֹקֵינוּ למְַעֲשֵׂה 
יָדֵינוּ" )הושע שם,ד( שֶׁזּהֶ עִקַּר הַתְּשׁוּבָה לשָׁוּב להְִתְדַּבֵּק בְּעִקַּר חַיּוּת אֱלוֹקִי שֶׁבּוֹ". 
)רבי יהודה אריה לייב מגור,'שפת אמת', שבת תשובה פרשת וילך, תרל"ד(

חטא הוא מכשול, אך כישלון בשום אופן לא מייצג מי אני באמת. גם אם אדם מיואש 

מרוב כישלונות "צריך להאמין כי עיקר נקודה ישראלית שבו היא במקומה" - הנפילה 

היא תמיד תחפושת, לא משנה עד כמה היא נראית אמיתית. 

המילה 'חטא' היא מלשון 'להחטיא את המטרה', לפספס. כפי שמובא בבעלי התוספות: 

"... ו"מאשר חטא על הנפש" הוי לרבנן לשון חסרון, כמו )מלכים-א א,כא( "והייתי אני ובני 

שלמה חטאים", וכמו )שופטים כ,טז( "אל השערה ולא יחטיא"..." )דיבור המתחיל "ולרבי אלעזר", 

שבועות ח ע"א(. החטא איננו מייצג אמיתי שלי, אלא של הפספוס וההחטאה שלי. כשחז"ל 

קובעים את הכלל: 'אין אדם עובר עבירה אלא אם כן נכנס בו רוח שטות', הם מגלים 

לנו כי החטא הוא לא באמת אני, אלא רוח שטות שהתלבשה עלי ובלבלה אותי. ברגע 

שאחזור לשפיות, אתנתק מהחטא ולא אזדהה אתו כלל.

במקור הבא נראה כיצד הרבי הרש"ב מליובאוויטש מסביר, כי היכולת של היצר הרע 

לפתות אותנו לחטוא, היא רק אחרי שהוא משכנע אותנו כי בעבירה לא ניפרד מה'. אם 

יהודי הוא מיושב בדעתו, ורואה ומרגיש בבירור כי החטא מפריד אותו מה' - הוא בשום 

אופן לא היה חוטא:

"הִנּהֵ בְּנשְִׁמוֹת יִשְׂרָאֵל יֵשׁ בְּטֶבַע נפְַשָׁם שֶׁאֵינםָ יְכוֹליִם להְִיוֹת נפְִרָדִים מֵאֱלוֹקוּת 
מִשּׁוּם כּיִ אַתָּה אָבִינוּ. וּמִשּׁוּם זהֶ גּםַ קַל שֶׁבַּקַּלּיִם וּפוֹשְׁעֵי יִשְׂרָאֵל מוֹסֵר נפְַשׁו עַל 
קִדּוּשׁ ה', וְהַיְנוּ דְּכאֲַשֶׁר אֲפִלּוּ נוֹטְליִם אֶת נפְַשׁוֹ מִמֶּנּוּ לֹא יַעֲבֹד עֲבוֹדָה זרָָה חַס 

11תשובה ן פרק  א ן לאן ומהיכן 10 תשובה ן פרק  א ן לאן ומהיכן 



ישראל  לרבי  בא  אחד  איש 

מרוז'ין ואמר: "חוטא אני ורצוני 

לעשות תשובה".  "ובכן", שאלו 

עושה"?  אינך  "מדוע  הצדיק, 

השיבו האיש: "איני יודע כיצד 

הצדיק:  שאלו  זאת".  עושים 

"וכיצד ידעת לחטוא"? ענה לו 

האיש: "עשיתי, ואחרי כן נודע 

הצדיק:  השיבו  שחטאתי".  לי 

בך  חזור  עתה.  גם  כן  "עשה 

והחשבון יבוא מאליו"...

לדופקי  שער  "הפותח 

פותח  הקב"ה   – בתשובה" 

שער גדול אפילו לכאלו שהם 

בתשובה',  'דופקי  בבחינת 

ומקישים  דופקים  רק  שהם 

בשער. 

)רבי נח מלכוביץ'(

תוכל  אולי  למאדים  שלא.  כנראה  ביקרת?  לא  מעולם  בו  למקום  לשוב  תוכל  האם 

להגיע, אך לא לשוב - 'לשוב' אפשר רק למקום בו כבר היית בעבר. 

וכך מבאר הרבי מליובאוויטש:

"מַהִי הָעֲבוֹדָה הַדְּרוּשָׁה בַּיָּמִים הַנּוֹרָאִים? תְּשׁוּבָה, תְּפִלּהָ וּצְדָקָה. בְּמַבָּט שִׁטְחִי 
נרְִאֶה לכִאְוֹרָה, שֶׁשְּׁלוֹשָׁה דְּבָרִים אֵלּוּ מְצוּיִים גּםַ בֵּין לֹא יְהוּדִים להְַבְדִּיל, וְהֵם: 
גּדָוֹל  הֶבְדֵּל  קַיָּם  דָּבָר,  שֶׁל  לאֲַמִתּוֹ  בְּרַם,   repentance, prayer, charity
וִיסוֹדִי בֵּין שְׁלוֹשֶׁת הַדְּבָרִים כּפְִי שֶׁהֵם בִּבְניֵ יִשְׂרָאֵל לכִפְִי שֶׁהֵם להְַבְדִּיל, בָּעַמִּים. 
הַהֶבְדֵּל מוֹצֵא אֶת בִּטּוּיוֹ בְּעֶצֶם הַמִּלּיִם: תְּשׁוּבָה, תְּפִלּהָ וּצְדָקָה. הַתַּרְגּוּם הַמְּדֻיָּק 
ללִּשְׁוֹן הַקֹּדֶשׁ שֶׁל הַמִּלּהָ repentance הוּא: חֲרָטָה. וְאִלּוּ בְּיִשְׂרָאֵל אֵין הַדָּבָר 
הוּא  לתְִשׁוּבָה  חֲרָטָה  בֵּין  הַהֶבְדֵּל  'תְּשׁוּבָה'.  בְּשֵׁם  אִם  כּיִ  'חֲרָטָה',  בְּשֵׁם  נקְִרָא 
קָטְבִי: חֲרָטָה מְצַיֶּנתֶ הִתְהַוּוּת חֲדָשָׁה, חוֹרֶה לוֹ עַל שֶׁעָשָׂה דָּבָר לֹא טוֹב אוֹ עַל 
שִׁיבָה  מְצַיֶּנתֶ  תְּשׁוּבָה  חֲדָשָׁה.  בְּדֶרֶךְ  ללָכֶתֶ  הוּא  וְרוֹצֶה  טוֹב  דָּבָר  עָשָׂה  שֶׁלֹּא 
חֲזרָָה - יְהוּדִי הוּא טוֹב בְּעֶצֶם וּרְצוֹנוֹ לעֲַשׂוֹת טוֹב, אֶלּאָ שֶׁמִּסִּבּוֹת שׁוֹנוֹת שֶׁאֵינןָ 
בְּאַשְׁמָתוֹ כּלְלָ, אוֹ שֶׁהֵן בְּאַשְׁמָתוֹ הַחֶלקְִית עָשָׂה דָּבָר לֹא טוֹב, וְאִלּוּ בְּעַצְמוּתוֹ 
הַפְּניִמִי  לַ"אֲניִ"  וּמְקוֹרוֹ,  לשְָׁרְשׁוֹ  חוֹזרֵ  הוּא  הַתְּשׁוּבָה:  מַשְׁמָעוּת  וְזוֹ  טוֹב.  הוּא 

שֶׁלּוֹ, וְהוּא מְגלַּהֶ אֶת הָ"אֲניִ" הַפְּניִמִי שֶׁלּוֹ בְּמִדָּה שֶׁזּהֶ יִהְיֶה הַשּׁוֹלטֵ בְּחַיָּיו". 

]בשיחה מבוארות משמעותן של כל שלושת המילים. כאן הבאנו רק את הביאור למילה 'תשובה'[.

)רבי מנחם מענדל שניאורסון, הרבי מליובאוויטש, 'לקוטי שיחות' חלק ב' עמוד 111(

אין פה 'סתימת פיות'. אנחנו לא נדרשים, לא יכולים, וגם לא רוצים להעלים בפתאומיות 

זה  לא,  שאני  מי  להיות  לנסות  זה  לחלוטין,  חדש  דף  לפתוח  שלנו.  מהאישיות  חלק 

באמת להתחפש ונידון לכישלון. אין לזה סיכוי. להתחפש זה מעייף, וככל שאדם יותר 

רוצה לחזור בתשובה במובן הזה, הוא עוד יותר נלחץ ועוד יותר נשחק, מתוך הרגשה 

שנדרש ממנו להעפיל על הר גבוה, שאין קץ לטיפוס בו. 

תשובה במובנה המקורי זה להפסיק להיות מי שאני לא, ולזהות דווקא את החטא בתור 

תחפושת מעייפת. להיות אני, כמו שאני באמת, זה הכי מתוק, משמח ומרענן. התשובה 

במובנה הנכון זה לא להעפיל על שום הר, אלא פשוט להסכים להיות בבית, להפסיק 

להשתטות עם דברים שזרים לי ולא קשורים אלי ולחזור להיות אני. לחזור בתשובה 

זה לא להתחפש לצדיק, אלא למצוא את הצדיק שמתחבא בתוכך ומחכה לך. לכל 

יהודי יש קשר בריא עם ה', ואם הוא היטשטש או נעלם, צריך לשוב ולמצוא אותו. זה 

כמו בפיזיותרפיה. אדם שידו לא מתפקדת כראוי זקוק לפיזיותרפיה. מה הוא עושה? 

הוא מתחפש! הוא לא יודע להזיז את היד, אבל הוא עושה כאילו כן! האם אין פה זיוף? 

יש! זיוף של הזיוף! טבעה של היד הוא לנוע בחופשיות ואילו חוסר התפקוד שלה הוא 

הדבר הלא טבעי. האימונים המלאכותיים - מטרתם להשיב את האדם לטבעו האמיתי. 

תשובה מורגשת כתחפושת, אבל האמת היא שתשובה זה להתחפש לאמת.

אם אדם היה נדרש להתאמן לעוף כציפור, הוא היה מתוסכל ועייף. אבל כשאדם שואף 

להיות בריא - הוא מלא אנרגיות, יש לו כוח עד בלי די. תהליך התשובה דורש מאמץ 

ומלווה גם בכאב לב, אך הכרה ברורה כי התהליך הוא טובתי האישית והטבעית, הופך 

את ההשקעה לכדאית. המאמץ נשאר מאמץ, אך המטרה איננה להתאמץ. המטרה 

קרובה, ולמעשה כבר נמצאת בתוכי: המטרה היא להיות אני, והכי אני זה להיות קשור לה'.

האם קרה לך שגילית כי משימה מסוימת ש'הפילו' עליך, היא בעצם אינטרס אישי 

שלך? מה השתנה בהרגשתך ובתפקודך? האם היית צריך פחות להתאמץ?

ומדמה לי 'אני' עם חשקים ורצונות מנוגדים אלי. התשובה היא זו שמחזירה אותי לעצמי 

ולה'. על המימד הזה של התשובה מצביע הרב קוק במקור הבא:

"כּשְֶׁשּׁוֹכחְִים אֶת מַהוּת הַנּשְָׁמָה הָעַצְמִית, כּשְֶׁמַּסִּיחִים דֵּעָה מִלּהְִסְתַּכּלֵ בְּתוֹכיִּוּת 
הָרָאשִׁית,  וְהַתְּשׁוּבָה  וּמְסֻפָּק.  מְעֻרְבָּב  נעֲַשֶׁה  הַכֹּל  עַצְמוֹ,  הַפְּניִמִיִּים שֶׁל  הַחַיִּים 
שֹׁרֶשׁ  אֶל  עַצְמוֹ,  אֶל  הָאָדָם  שֶׁיָּשוּב  הִיא  מִיָּד,  הַמַּחֲשַׁכּיִם  אֶת  מְאִירָה  שֶׁהִיא 
וְיִצְעַד הָלאְָה  וְיֵלךְֵ  נשְִׁמָתו, וּמִיָּד יָשׁוּב אֶל הָאֱלוֹהִים, אֶל נשְִׁמַת כּלָ הַנּשְָׁמוֹת, 

מַעְלהָ מַעְלהָ בִּקְדֻשָּׁה וּבְטָהֳרָה".
)הרב אברהם יצחק הכהן קוק, 'אורות התשובה' פרק טו פסקה י(

החטא נובע מניתוק, אני לא מחובר נכון לעצמי, ומתוך כך אני מידרדר החוצה. התשובה 

מחזירה אותי אל המקום הבריא ממנו נבראתי, בו ה' הוא שורש הנשמה ומקור החיים 

שלי. התשובה נותנת לי להסתכל על ה' כעל העצמי הכי עמוק שלי. אני חוזר אל האמת 

הפנימית שבי, אל הנשמה שלי - שהיא הדביקות בה'.

איך נוכל לזהות מה מגיע מה'אני' השטחי ומה מה'אני' האמיתי?

מה הקשר בין לשוב אל עצמי ולשוב אל ה'?

חסיד אחד היה רגיל ללכת בביתו ובעירו עם חליפה קצרה, כפי שהיה נהוג להתלבש 

באותו מקום לפי צו האופנה. אך כאשר היה נוסע אל הרבי שלו, היה החסיד פושט את 

החליפה הקצרה ולובש במקומה חליפה ארוכה כדרך החסידים. לאחר כמה שנים של 

החלפת חליפות, הרגיש החסיד כי אינו יכול עוד להעמיד פנים, והגיע לרבי בחליפה 

קצרה. כששאל אותו הרבי מה קרה, סיפר החסיד כי כבר שנים שהוא מתלבש כך, ורק 

'ואני	הייתי	בטוח,	שלכל	העולם	אתה	מעמיד	 מול הרבי העמיד פנים. אמר לו הרבי: 

פנים	ורק	אצלי	אתה	מתנהג	באמת'...

 את תוכן תשובתו של הרבי לאותו חסיד, אנו יכולים למצוא גם בפסק הלכה. בהלכות 

פת  אוכל  השנה  שבכל  אדם  גם  כי  נפסק,  ס"א(  תר"ג  )סימן  ערוך  בשולחן  השנה  ראש 

גם  ומתכוון  רגיל לאכול,  ימי תשובה להימנע מכך. אם אדם  ישתדל בעשרת  עכו"ם, 

לאחר יום כיפור לשוב ולאכול מפת עכו"ם - בשביל מה הוא עושה את ההצגה בעשרת 

חושף  אדם  הללו  בימים  כוונות.  הצהרת  הן  תשובה  ימי  עשרת  תשובה:  תשובה?  ימי 

- הוא רוצה את  ביותר בתשובה  ובכך עובר את התהליך הקריטי  את רצונו האמיתי, 

מה שהוא באמת רוצה. האני העמוק שלו מדבר. מבחינה זו, עשרת ימי תשובה יותר 

אמיתיים מכל השנה כולה. 

תרגיל: כתוב דו-שיח בין האני השטחי שלך לבין האני העמוק; מה כל אחד רוצה, מה 

 הוא עושה ומהן תכניותיו לעתיד.

עד כמה הם מצליחים להבין אחד את השני? עד כמה הם מצליחים לשכנע זה את 

זה?

לשוב למאדים?!
תהליך התשובה מלווה פעמים רבות בתחושת עייפות מתסכלת. זה נורא מעייף, לטפס 

על הר גבוה ורחוק כל כך, למי יש כוח?! וחוץ מזה, אני הרי יודע שזה לא יחזיק מעמד, 

אז על מי אני עובד?! התחושות הללו יכולות לגרום לרבים מאיתנו לא לרצות להיכנס 

לכל הסיפור הזה. אך התשובה לתהיות הללו מתחבאת לנו ממש מתחת לאף, בתוך 

המילה בעצמה: 'תשובה'.
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פרק ב

על הדרך

לאחר שעסקנו בפרק הקודם בהגדרות של חטא ותשובה, נתקדם בפרק זה אל 

אנחנו  ואיך  מאיתנו,  שנדרש  השינוי  בתכל'ס  מה  נברר  עצמו:  התשובה  תהליך 

צריכים להסתכל על עצמנו כדי להגיע לשינוי הזה. נלמד על מקומו המשמעותי 

של הרצון בתהליך התשובה ומתוך כך נדון האם התשובה היא עניין של רגע אחד 

או תהליך ארוך. לסיום, נתבונן ברגשות הכאב והשמחה המלווים את השיבה אל ה'.

מבנה הפרק:

לא	בשמים	- תשובה זה להשתנות 		.1

קצת	גמישות - כדי להשתנות צריך להעריך את עצמנו נכון 		.2

פשוט	להסתובב! - הרצון עושה את השינוי 		.3

בבת	אחת	ולאט	לאט - השינוי הראשוני והתהליך המתמשך 		.4

שמח	או	עצוב? - רגשות מעורבים בתהליך התשובה 		.5

פרק ב 

תשובה	לשמה

ז"ל,  מאניפולי  זושא  רבי  הקדוש  הרב  ישב  היום,  כחום  הקיץ,  מימות  באחד 

בחצר שעל יד ביתו, להתקרר קצת. נכנס איש אחד, ופנה אליו בבקשה לתת לו 

תעודה בכתב שהוא נקי מעבירה, בשביל שיחזירו לו את ה"קפוטה" שלו. תמה 

רבי זושא, ולא ידע מה הוא סח. הסביר לו האיש, שאנשים חסידים תפסו אותו, 

פשטו מעליו את הקפוטה, ואומרים שחטא בעבירה ידועה, והודיעוהו שלא יתנו 

לו את הקפוטה רק אם יביא פתקה מרבי זושא שהוא נקי, או שחזר בתשובה. 

אמר לו רבי זושא: וכי מנין אני יודע שאתה נקי באמת? והאיש מתחנן לו ומפציר 

שכל  וכשראה,  ואציל את הבגד שלי?  זו,  לי פתקא  יתן  אם  לו  בו: מה אכפת 

דבריו לא הועילו לפעול על רבי זושא שיתן לו הפתקה, כעס ואמר: הרי אפילו 

אם הייתי מתחנן כך אל כומר – היה מרחם עלי! מששמע רבי זושא דברים אלה 

נתרגש מאוד וצעק בקול: הוי, אני גרמתי ליהודי שידבר דברים רעים כאלה! 

והתמרמר מאוד ונזדעזע בכל גופו, עד שמרוב התמרמרותו וזעזועו נפל לתוך 

ונתאספו הרבה אנשים  התעלה של שפכין שהיתה בחצר. תכף קמה בהלה, 

לחדרו  הכניסוהו  מהתעלה,  והוציאוהו  ברחוב  ושבים  ומהעוברים  מהשכנים 

והפשיטו את בגדיו, והלבישוהו בגדים יבשים, והשכיבוהו על מיטתו לנוח, והוא, 

רבי זושא, שוכב במיטתו וצועק: הוי, אני הבאתי איש יהודי לידי דיבורים רעים! 

ואותו היהודי, תכף כשקמה הבהלה בחצר לרגלי נפילתו של רבי זושא לתעלה, 

ושם התחיל  יראוהו,  לבל  הזרעים  בין  והתחבא  הגן הסמוך  אל  ויצא  התחמק 

להתבונן בדברי רבי זושא, ונתפעל מאוד ממסירת-הנפש שלו והרהר בתשובה. 

ומשראה שהיהודים שטיפלו ברבי זושא כבר הלכו להם, יצא ממחבואו ונכנס 

לחדרו של רבי זושא, והפציר בו שיתן לו תיקון על חטאיו, כי הוא חוזר בתשובה. 

אמר לו רבי זושא: הוי, אתה מתכוון להקפוטה ולא להתשובה... לא, רבי! – אמר 

לו האיש – אני מוותר כבר לגמרי על הקפוטה, ובלבד שיתן לי סדר של תשובה. 

ומשראה רבי זושא שהאיש חוזר באמת לאמתו בתשובה, קם מעל מיטתו, ישב 

לבכות  שניהם  והתחילו  תשובה.  יחד  שנינו  נעשה  כן  אם  לאיש:  ואמר  לארץ, 

הרבה, עד שהחזיר את האיש בתשובה שלמה וגמורה מעומקא דליבא, ונעשה 

לירא-אלוקים אמיתי כל ימיו.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(
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יבחן  בתשובה  ששב  אדם 

מתנהג  הוא  אם  עצמו  את 

הרחמים.  במידת  הזולת  עם 

תשובה אמיתית מביאה לידי 

הרחמים,  במידת  הנהגה 

ה'  "ושב  הכתוב:  כדברי 

אלוקיך את שבותך - וריחמך" 

)דברים ל,ג(. 

)רבי שמלקה מניקלשבורג(

מַאֲמִין  אֵינוֹ  שֶׁבְּעַצְמוֹ  תְּשׁוּבָה,  בַּעֲליֵ  יְדֵי  מַרְפֶּה  וְזהֶ  קִרְבֶּנּהָ.  אֶל  בָּאוּ  כּיִ  נוֹדָע 
בִּתְשׁוּבָתוֹ שֶׁהַפַּעַם כּןֵ תִּתְקַיֵּם. אָכןֵ גּוֹרְמֵי הַדָּבָר יֵשׁ לנְתֵַּחַ אוֹתָם עַל פִּי דְּבָרֵינוּ 
הנ"ל, כּיִ הַחֵטְא יֵשׁ לוֹ הֲוַי שָׁלםֵ, וְהַתְּשׁוּבָה צְרִיכהָ לצִּוֹר הֲוַי שָׁלםֵ אַחֵר, מְצִיאוּת 
חֲדָשָׁה, עַל יְדֵי שִׁנּוּי בַּנּפֶֶשׁ בַּמַּעֲשֶׂה וּבַמָּקוֹם. הַתְּשׁוּבָה הָעֲמֻקָּה בְּיוֹתֵר עַל עֶצֶם 
וְהַמְּצִיאוּת  יַחֲזֹר לחֵַטְא, אֶלּאָ אִם כּןֵ מְשַׁנּהֶ אֶת הַהֲוַי  הַחֵטְא, אֵינהָ תְּרִיס שֶׁלֹּא 
כּיִ אַחֵר הוּא, וְכלָ שֶׁאֵינוֹ עוֹשֶׂה תְּשׁוּבָה מֻשְׁלמֶֶת, הַיְנוּ שֶׁלֹּא עָשָׂה מַהְפֵּכהָ וְשִׁנּוּי 

בִּמְצִיאוּת חַיָּיו, אֵין תְּשׁוּבָתוֹ מִתְקַיֶּמֶת...". 
 )רבי שלום נוח ברזובסקי, 'נתיבות שלום' חלק א', פרק התשובה מאמר חמישי(

לעולם  להתמסר  זמן  יותר  ועוד  זה,  את  להבין  זמן  לוקח  שלם,  עולם  היא  התשובה 

שלם,  תהליך  אלא  התסבוכת,  את  שיפתור  חד-פעמי  מעשה  פה  אין  הזה.  המופלא 

נפשית  הבשלה  לאחר  איטיים.  מתהליכים  וגם  פתאומיים  מרגעי-שיא  גם  שמורכב 

וייקבע בנפש כדבר יציב. כמובן  ראויה, השינוי המעשי ישתלב בטבעיות בחיי האדם, 

שאי אפשר להמתין לנפש, והאדם מצווה להילחם במסירות נפש נגד כל פיתוי, ולא 

לחטוא בשום אופן - אך במקביל, עליו לקדם את עצמו, כדי לחיות בתודעה רוחנית 

נכונה יותר.

נלמד  עליהם  שלבים  לשלושה  נחלק  התשובה  תהליך  של  הבסיסיים  השלבים  את 

בקטעים הבאים: הכרה עצמית; התפנית - הרצון; בבת אחת ולאט לאט )מפתאומיות 

לתהליך מתמשך(. מובן מאליו שהנפש גועשת ורועשת ולא עובדת לפי שלבים כל כך 

ולא בשביל  ומוגדרים. החלוקה לשלבים באה כדי לאפשר את הדיון בהם  מסודרים 

לקבוע מסמרות.

1. לא בשמים
נפתח בהגדרתו של בעל התניא למצוות התשובה:

"וְהִנּהֵ מִצְוַת הַתְּשׁוּבָה מִן הַתּוֹרָה הִיא עֲזיִבַת הַחֵטְא בִּלבְַד. דְּהַיְנוּ שֶׁיִּגמְֹר בְּלבִּוֹ 
בְּלבֵ שָׁלםֵ לבְַל יָשׁוּב עוֹד לכְסְִלהָ למְִרֹד בְּמַלכְוּתוֹ יִתְבָּרֵךְ, וְלֹא יַעֲבֹר עוֹד מִצְוַת 
הַמֶּלךְֶ חַס וְשָׁלוֹם, הֵן בְּמִצְווֹת עֲשֵׂה הֵן בְּמִצְווֹת לֹא תַּעֲשֶׂה. וְזהֶוּ עִקַּר פֵּרוּשׁ לשְׁוֹן 
תְּשׁוּבָה - לשָׁוּב אֶל ה' בְּכלָ לבִּוֹ וּבְכלָ נפְַשׁו לעְָבְדוֹ וְלשְִׁמֹר כּלָ מִצְווֹתָיו... וְלֹא 

כּדְַעַת הֶהָמוֹן שֶׁהַתְּשׁוּבָה הִיא הַתַּעֲניִת".  
)רבי שניאור זלמן מליאדי, ספר התניא, 'אגרת התשובה', פרק א( 

אם בכל תחום חשוב להבחין בין עיקר וטפל, בנושא התשובה הדבר חשוב שבעתיים. 

התשובה קשורה לרגשות סותרים המתרוצצים בתוכנו - אשמה וייאוש, תקווה ושמחה, 

כאב ובושה - וקל מאוד להיסחף עם הרגשות ללא הבחנה נכונה בין עיקר וטפל. לכן, 

מלמד אותנו בעל התניא כי העיקר הוא התכל'ס - עזיבת החטא בלבד.

יותר מרשים  זה אפילו  אולי  )"כדעת ההמון"( מאשר לעזוב חטא,  יותר קל להתענות 

- אבל העיקר הוא לשנות את ההתנהגות. יותר משחשוב כמה תבכה, תתאנח ותגנח 

על מצבך - חשוב שתחיה אחרת. יש בזה משהו מרגיע: 'הצלחה' לא נמדדת בכמות 

ואיך  כמה  עד  העצמיות,  מהמדידות  עצמי  את  לשחרר  אפשר  בי.  שיסערו  הרגשות 

בדיוק הרגשתי, העיקר - בפועל להשתנות. ומצד שני, יש כאן רף גבוה; מתי לאחרונה 

הצלחתי באמת לשנות מעשים בעקבות החלטה? להתפלל מעומק הלב, להצטער או 

להתוודות - אפשרי בהחלט, אבל ממש להשתנות - מי יודע איך בכלל עושים את זה?

תן דוגמא לשינוי שהצליח בחיים שלך, ודוגמא נוספת למקרה של כישלון - כשרצית 

וניסית להשתנות, אך לא הצלחת. האם תוכל לאפיין מה גרם לך להצליח במקרה 

הראשון ולהיכשל במקרה השני? )אם לחשוב על עצמך זה קרוב מדי וקשה, נסה 

להתבונן בניסיון החיים של הסובבים אותך, ולמצוא דוגמאות פחות אישיות(.

חשוב לציין, שגם בעל התניא בעצמו תולה את עזיבת החטא בתנועה של הלב: "דהיינו, 

שיגמור	בלבו	בלב	שלם לבל ישוב עוד לכסלה". במילים אחרות: איך עוזבים חטא? 

על ידי תהליך רגשי עמוק. אם היינו תוכנות מחשב, די היה בכתיבת פקודה, והופ! היינו 

וחוויותינו  ומורכבים,  אנושיים  ה',  ברוך  אנחנו,  אך  וקל.  פשוט  כמה  אחרת.  מתנהגים 

בהווה נסמכות בהרבה על העבר. לא די בהחלטה נחושה: 'די! אני מפסיק להתנהג כך'! 

כי זה פשוט לא מחזיק מעמד. המתכון היחיד להצלחה הוא הבשלה נפשית. רק תהליך 

נפשי, יכול לגרום לשינוי התנהגותי לאורך זמן. עזיבת החטא לא מתבצעת בידיים, היא 

חייבת להתבצע קודם כל בלב. 

ה'נתיבות שלום' מגדיר זאת כך:

"וְזהֶוּ יְסוֹד עִניְַן הַתְּשׁוּבָה, לצֵָאת מֵהַהֲוַי שֶׁל הַפֶּשַׁע, הֲוַי שֶׁל רִחוּק מֵה' וּמֵהַקְּדֻשָּׁה, 
וְלצִּוֹר הֲוַי אַחֵר שֶׁל דְּבֵקוּת בַּה'. וְזהֶוּ מַה שֶׁכּתַָב הָרַמְבַּ"ם )משנה תורה הלכות תשובה 
ב',ד'( כּיִ מִדַּרְכיֵ הַתְּשׁוּבָה שֶׁ'מְשַׁנּהֶ שְׁמוֹ מַעֲשָׂיו וּמְקוֹמוֹ', הַיְנוּ שֶׁמְּשַׁנּהֶ הַהֲוַי כּלֻּוֹ. 

מְשַׁנּהֶ אֶת מְצִיאוּת הַנּפֶֶשׁ הַחוֹטֵאת עַל יְדֵי שִׁנּוּי שְׁמוֹ, כּלְוֹמַר אֲניִ אַחֵר וְאֵינוֹ זהֶ 
שֶׁחָטָא, וּמְשַׁנּהֶ אֶת הַמְּצִיאוּת שֶׁל מַעֲשָׂיו כּלֻּםָ לטְוֹבָה, הַיְנוּ לֹא רַק שֶׁמְּתַקֵּן אֶת 
עֶצֶם הַמַּעֲשֶׂה הָרַע שֶׁעָשָׂה, אֶלּאָ מְשַׁנּהֶ אֶת הַהֲוַי שֶׁל כּלָ מַעֲשָׂיו שֶׁיִּהְיֶה מֵעַכשְָׁיו 
בְּדַרְגּהָ חֲשׁוּבָה יוֹתֵר... לאְוֹר הַדְּבָרִים הַלּלָוּ יִתְבַּהֵר הָעִניְָן שֶׁאֵינוֹ נוֹתֵן מָנוֹחַ לכְלָ 
אִישׁ לבֵָב, מַה זּהֶ עָשָׂה אֱלוֹקִים לוֹ? שֶׁגּםַ אִם עוֹשֶׂה תְּשׁוּבָה בִּמְרִירוּת עֲצוּמָה 
וּמְקַבֵּל עַל עַצְמוֹ כּלָ עִניְְניֵ קַבָּלוֹת שֶׁיְּקַיְּמֵם בִּמְסִירוּת נפֶֶשׁ, וְהוּא סָמוּךְ וּבָטוּח 
שֶׁלֹּא יָשוּב לכְסְִלהָ, אַחֲרֵי זמְַן מָה הַכֹּל חוֹזרֵ לקְַדְמוּתוֹ, וְנשְִׁכּחָ כּלָ הַשֹּׂבַע וְלֹא 
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2. קצת גמישות
אל תנסה להיות צדיק גמור! זה אולי מפתיע אותך, אבל זה לא מה שאתה אמור לעשות. 

להיפך, המחשבה על 'להיות צדיק' היא לעיתים זו שתוקעת אותך, ורק אם תבין את זה 

תוכל סוף סוף לצאת לדרך.

כך כותב הרב קוק:

עַל  תְּשׁוּבָה.  בַּעַל  להְִיוֹת  לוֹ  קָשֶׁה  גּמָוּר,  צַדִּיק  דַּוְקָא  להְִיוֹת  רוֹצֶה  "כּשְֶׁאָדָם 
בַּעַל תְּשׁוּבָה שָׁקוּעַ  להְִיוֹת  הַשְּׁאִיפָה  אֶל לבִּוֹ  יָשִׂים  לאָָדָם שֶׁתָּמִיד  כּןֵ רָאוּי לוֹ 
בְּרַעְיוֹן הַתְּשׁוּבָה וְשׁוֹאֵף להְִתְגּשְַּׁמוּתָהּ הַמַּעֲשִׂית, וְאָז תּוּכלַ תְּשׁוּבָתוֹ להְָרִים אוֹתוֹ 

למְַעְלהָ, עַד מִדַּת צַדִּיקִים גּמְוּרִים וּלמְַעְלהָ מִזּהֶ". 
)הרב אברהם יצחק הכהן קוק, 'אורות התשובה' יד, לו(

צדיק הוא למעלה, הוא כבר על הפסגה, ואתה - לא. ממש לא. אם אתה לא מסתדר 

עם זה שאתה נופל וקם, מחליט ושוכח, ושוב מחליט, אז עוד לא הסכמת לצאת לדרך. 

בעל תשובה חייב להיות גמיש, להבין שבין התקדמות להתקדמות עלולות להיות גם 

נפילות. אם צדיק חוטא - הוא נכנס להלם, כי הוא צדיק, והוא אף פעם לא חוטא. אך 

אם אנחנו נכנס להלם בכל פעם שניפול - לא נצליח להתקדם סנטימטר. מי שרוצה 

להיות דווקא צדיק גמור - לא יצליח בכלל להיות צדיק. כי על הפסגה הוא לא נמצא, 

ולמיומנויות ולסבלנות הנדרשות לטיפוס ולמכשולים שבדרך הוא לא מוכן להזדקק.  

ההבנה שתוך כדי תהליך התשובה ישנן נפילות וצריך להתגבר ולהמשיך, היא האל"ף 

-בי"ת של התשובה. וכך כותב רבי נחמן מברסלב:

"מִּי שֶׁרוֹצֶה ליֵלךְֵ בְּדַרְכיֵ הַתְּשׁוּבָה צָרִיךְ לחֲַגׂר מָתְניָו, שֶׁיִּתְחַזּקֵ עַצְמוֹ בְּדַרְכיֵ ה' 
תָּמִיד בֵּין בַּעֲליִָּה בֵּין בִּירִידָה שֶׁהֵם בְּחִינתַ: "אִם אֶסַּק שָׁמַיִם . . וְאַצִּיעָה שְׁאוֹל". 
הַיְנוּ בֵּין שֶׁיִּזכְּהֶ לאְֵיזהֶ עֲליִָּה לאְֵיזהֶ מַדְרֵגהָ גּדְוֹלהָ, אַף עַל פִּי כןֵ אַל יַעֲמׂד שָׁם, 
שֶׁהוּא  וּלהְַאֲמִין  ליֵדַע  מְאׂד  בָּזהֶ  בָּקִי  שֶׁיִּהְיֶה  צָרִיךְ  רַק  בָּזהֶ  עַצְמוֹ  יִסְתַּפֵּק  וְלֹא 
צָרִיךְ ללָכֶתֶ יוֹתֵר וְיוֹתֵר... וְכןֵ להְֵפֶךְ שֶׁאֲפִילּוּ אִם יִפּׂל, חַס וְשָׁלוֹם, למְָקוֹם שֶׁיִּפּׂל 
וִיבַקֵּשׁ  יְחַפֵּשׂ  וְתָמִיד  יִתְיָאֵשׁ עַצְמוֹ לעְוֹלםָ  אַל  גּםַ כּןֵ  אֲפִילּוּ בִּשְׁאוֹל תַּחְתִּיּוֹת, 
אֶת הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ וִיחַזּקֵ עַצְמוֹ בְּכלָ מָקוֹם שֶׁהוּא בְּכלָ מַה שֶׁיּוּכלַ. כּיִ גּםַ בִּשְׁאוֹל 
תַּחְתִּיוֹת נמְִצָא הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ, וְגםַ שָׁם יְכוֹליִן לדְַּבֵּק אֶת עַצְמוֹ אֵליָו יִתְבָּרַךְ, וְזהֶ 

בְּחִינתַ: "וְאַצִּיעָה שְׁאוֹל הִנּךֶָּ"".
)רבי נחמן מברסלב, 'ליקוטי מוהר"ן' ח"א תורה ו'(

החיים דינמיים, הכול כל הזמן משתנה. אפילו הגוף שלנו בתנועה תמידית - הלב דופק 

ופועם בקרבנו, הריאות שואפות ונושפות ללא הפסקה. ואם הגוף כך, הנפש על אחת 

כמה וכמה. גם לנפש יש שאיפות - לנסוק לשמים ולשאוף לעוד ועוד קרבת ה'. אחרי 

שהצלחנו ועלינו עלולה להיות ירידה. עבודת ה' צריכה להתעדכן תוך כדי תנועה, כי 

מה שהיה נכון למצב הנפש של אתמול יכול להיות לא רלוונטי להיום. ככל שאדם מודע 

יותר לטלטלה התמידית הזאת, הוא יודע להתמודד איתה נכון, ואף לנצל אותה.

קיבעון הוא תמיד שלילי: אם אתה 'על הגובה', אל תעצור בשום מקום, רוץ הלאה! ואם 

נחתת לקרקע - אל תהפוך את זה להתרסקות ואל תיכנס לדיכאון. קח נשימה עמוקה, 

שׁוּבָה צָרִיךְ לַחֲגׂר מָתְנָיו,  דַרְכֵי הַתְּ רוֹצֶה לֵילֵךְ בְּ י שֶׁ מִּ תבין שזה חלק מהתהליך, וקום! "שֶׁ

ירִידָה". בדרכי התשובה צריך ללכת, אי  ין בִּ עֲלִיָּה בֵּ ין בַּ מִיד בֵּ דַרְכֵי ה' תָּ תְחַזֵּק עַצְמוֹ בְּ יִּ שֶׁ

אפשר לעמוד. ללכת זה לוותר על הנוחות שבשיווי משקל שבעמידה, ולהתקדם מתוך 

הניגודים. 

 האם הרב קוק התכוון 

שלא נשאף להיות בדרגות 

גבוהות? שלא נרצה להיות 

ממש צדיקים?

נשמה	שנפלה	וניצלה

ידע  לא  ואיש  לפריז,  לנסוע  צריך  שהוא  פעם  אמר  מלובביץ'  מהר"ש  הרבי 

רבי  הרבי,  מחסידי  גבירים,  ושני  שלו,  גבאים  שני  עימו  נסעו  נסיעתו.  מטרת 

מוניא מוניסזון ורבי ישעיה ברלין, באו אף הם לפריז. כשהגיע לפריז, שאל רבי 

ישעיה ברלין להרבי היכן להתאכסן, וענה הרבי: במלון אלכסנדר. מלון זה הוא 

בהם.  וכיוצא  מלכים  ובני  שרים  מתאכסנים  היו  ובו  בפריז,  ביותר  מהגדולים 

כשבאו למלון ביקש הרבי שיתנו לו חדר פנוי אבל הוא עולה ביוקר יותר ושכר 

מחלקה  של שלושה חדרים. שני הגבירים התאכסנו במלון אחר, מפני היוקר. 

לאחר איזו שעות הלך הרבי אל החדר שמשחקים בו בקלפים, ישב אצל אברך 

אחד ששיחק בקלפים ומזמן לזמן שתה יין מכוסו. הניח הרבי את ידו על כתף 

יין  ואחרי כמה רגעים הוסיף:  יין נסך אסור לשתות.  לו: אברך!  ואמר  האברך, 

נסך מטמטם את המוח והלב. היה יהודי! וסיים: שלום! והלך לחדרו בהתרגשות 

גדולה. רבי ישעיה ברלין אמר אשר מעולם עוד לא ראה את הרבי בהתרגשות 

גדולה כזו. כעבור שעות אחדות בא אותו אברך ושאל היכן נמצא האיש שדיבר 

בחזרה  הרבי  נסע  היום  ולמחרת  רב.  זמן  אצלו  ושהה  הרבי,  אל  ונכנס  עימו. 

לביתו. ואמר הרבי: זה כמה דורות שלא הייתה נשמה טהורה כזו, אלא שנפלה 

לעמקי הקליפות. ואותו אברך נעשה בעל תשובה גמור, והוא ראש למשפחה 

ידועה בצרפת, משפחת יראים וחרדים.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין( 

בספר הזוהר פירש את הפסוק 

 – קומי"  מעפר  "התנערי 

"כהאי תרנגולתא דאתנערית 

תרנגולת  )כמו  מקיטמא" 

כלומר,  מעפר(.  המתנערת 

מתפלשת  התרנגולת  כאשר 

אותה  כל מה שינערו  בעפר, 

לנער  יצליחו  לא  אדם,  בני 

כאשר  אך  העפר.  מן  אותה 

יתנער  תתנער,  בעצמה  היא 

ממנה כל העפר בפעם אחת. 

נשמות  לגבי  גם  הוא  וכך 

מנערים  כשאחרים  ישראל: 

אותם תמיד נשאר עפר, אבל 

עצמם  את  מנערים  כשהם 

הכל  מעצמם  מנערים  הם   –

בפעם אחת.

)רמ"ח אותיות(
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למען  הסליחה  עמך  "כי 

 – קל,ד(  )תהילים  תיורא" 

למען אשר ייראוך בני האדם, 

לחטאי  שתסלח  לך  ראוי 

תסלח,  לא  אם  כי  החוטאים. 

ותוסר  התשובה  מן  יתייאשו 

יראתך מעל פניהם. 

)עץ הדעת טוב(

- אפשר אולי לגלות שאנחנו לא רחוקים כמו שחשבנו, או שאנחנו רחוקים הרבה יותר 

משהעלנו על דעתנו. בין כך ובין כך - המצב עכשיו טוב לאין ערוך. ה' נמצא מולנו, ניצב 

בקצה הדרך, יש לאן ללכת! זהו השינוי המשמעותי ביותר, ומכאן ואילך ההמשך הוא 

רק שאלה של זמן. יכולות עוד להיות מהמורות בדרך, אבל לפחות יש דרך, יש כיוון, 

אדם חש שהוא שוב שייך לה'.

את אותו עיקרון כותב בעל התניא:

"אַךְ הָעִניְָן הוּא כּיִ עִניְַן הַתְּשׁוּבָה הוּא להְָשִׁיב פָּניִם בְּפָניִם אֵליָו יִתְבָּרֵךְ, כּיִ הֲלֹא 
הַתְּשׁוּבָה הוּא לשָׁוּב וּלהְִתְקָרֵב אֵליָו יִתְבָּרֵךְ. וְלכִאְוֹרָה לֹא שַׁיָּךְ לשָׁוֹן זהֶ לגְבֵַּי 
הַקב"ה, דִּכתְִיב בֵּיהּ ]שכתוב בו[: "אֶת הַשָּׁמַיִם וְאֶת הָאָרֶץ אֲניִ מָלאֵ" )ירמיהו כג,כד(, 

וְלמָָּה צָרִיךְ לשָׁוּב וּלהְִתְקָרֵב אֵליָו יִתְבָּרֵךְ? וּבַמֶּה נתְִרַחֵק? 

אֶלּאָ הָעִניְָן הוּא כּמְִשַׁל שְׁניֵ בְּניֵ אָדָם שֶׁעוֹמְדִים זהֶ אֵצֶל זהֶ, רַק שֶׁחוֹזרְִים עֹרֶף 
פָּניִם.  אֶל  פָּניִם  בְּהַחְזרַָת  אֶלּאָ  קֵרוּב  וְאֵין  מִזּהֶ,  גּדָוֹל  רִחוּק  לךְָ  אֵין  מִזּהֶ.  זהֶ 
וְכךְָ הִנּהֵ כּתְִיב "וְרָאִיתָ אֶת אֲחֹרָי וּפָניַ לֹא יֵרָאוּ" )שמות לג,כג(, שֶׁיֵּש בְּחִינתַ פָּניִם 
וַאֲחוֹרַיִם למְַעְלהָ... וְעַל דֶּרֶךְ זהֶ יוּבַן גּםַ כּןֵ עִניְַן הַתְּשׁוּבָה, כּיִ הִנּהֵ כּתְִיב "כּיִ 
פָנוּ אֵליַ עֹרֶף" )ירמיהו ב,כז(, פֵּרוּשׁ 'כּיִ פָנוּ אֵליַ' שֶׁפּוֹניִם אֵליָו יִתְבָּרַךְ בְּקִיּוּם תּוֹרָתוֹ 
וּמִצְווֹתָיו. אֲבָל מִכּלָ מָקוֹם אֵין זהֶ אֶלּאָ בִּבְחִינתַ 'עֹרֶף' שֶׁאֵינוֹ מִבְּחִינתַ פְּניִמִית 
הָרָצוֹן מֵאַהֲבָה וּתְשׁוּקָה, אֶלּאָ מִצְוַת אֲנשִָׁים מְלמָֻּדָה וְהוֹלךְֵ בִּקְרִירוּת. וְהַתְּשׁוּבָה 
וּמִצְווֹתָיו  ה'  בְּתוֹרַת  וְחֶפְצוֹ  רְצוֹנוֹ  פְּניִמִיּוּת  להְִיוֹת  בְּפָניִם  פָּניִם  הַחְזרַָת  הִיא 

בְּשִׂמְחָה וּבְטוּב לבֵָב מֵרֹב כֹּל".
)רבי שניאור זלמן מליאדי, 'לקוטי תורה' פרשת אחרי מות, דיבור המתחיל "כי ביום הזה"(

בהפניית  הוא  שלנו  הריחוק  מקום.  בכל  נמצא  שהוא  מכיוון  מה'  להתרחק  אפשר  אי 

מסתובבים?  איך  בפנים.  פנים  ולהיות  חזרה  להסתובב  פשוט  היא  והתשובה  העורף, 

קוראים הרהור  רוצים. לחשיפה הזאת  זעיר, מה אנחנו באמת  חושפים, אפילו לרגע 

ה'. הרהור תשובה אחד מחולל  רוצה את  לרגע שאני בעצם מאוד  תשובה, להרגיש 

לוקח  זמן  נקרא בעל תשובה! תוך שנייה! כמה  והוא מיד  מהפך שלם בנפש האדם, 

לחזור בתשובה? שנייה וחצי! בדיוק הזמן שלוקח להפנות את הפנים חזרה...

לא תאמינו, אך יש לכך השלכות הלכתיות מרחיקות לכת. הרבי מביאלא ציין בדבריו את 

דברי הגמרא המופלאים במסכת קידושין: הגמרא אומרת כי אם אדם רשע נתן טבעת 

לאישה ואמר לה שהיא מקודשת לו בתנאי שהוא צדיק גמור - היא מקודשת מספק, 

שמא הרהר בתשובה באותו רגע. שימו לב! הספק הוא האם הוא הרהר בתשובה או לא, 

אך אם היינו יכולים לדעת בוודאות כי הוא הרהר בתשובה, היא הייתה אשתו בוודאות! 

הרהור תשובה אחד הופך אדם רשע לצדיק גמור - וזאת הגדרה הלכתית לכל דבר! 

'הרהור תשובה'? מאיפה פתאום, לאחר הפניית העורף, מגיע הרצון  מניין מגיע אותו 

לשוב? ה'תולדות יעקב יוסף', תלמידו של הבעל שם טוב, מדבר על כך במקור הבא: 

בָניִם  'שׁוּבוּ  וּמַכרְִיז  קוֹל  בַּת  יוֹצֵא  יוֹם  "בְּכלָ  ז"ל:  רַבּוֹתֵינוּ  שֶּׁאָמְרוּ  מַה  "עַל 
אָדָם  שׁוּם  נמְִצָא  שֶׁלֹּא  מֵאַחַר  נפְַשָׁךְ!  מִמַּה  ]הבעש"ט[  מוֹרִי  וְהִקְשָׁה  שׁוֹבָבִים'". 
וְעַל כּרְָחֲךָ  ]לנו[ כּלְלָ הַבַּת קוֹל?  שֶׁיִּשְׁמַע הַבַּת קוֹל אֵיךְ מַכרְִיז, אִם כּןֵ למָָּה לןָ 
למְַעֵט  הַמַּלכְוּת  נמִּוּס  כּיִ  וְהָעִניְָן  אָדָם...  לאְֵיזהֶ  נשְִׁמָע  שֶׁבֶּאֱמֶת  לוֹמַר  צְרִיכיִן 
דְּבָרִים בְּליִ  וְאֵין  אֹמֶר  "אֵין  למְַעְלהָ  הוּא  וְכןֵ  בְּרֶמֶז,  הָעִניְָן  להְָבִין  רַק  בְּדִבּוּר, 
וְהֵן הִרְהוּרֵי  בְּמַחֲשָׁבָה, בְּרֶמֶז,  הַכּרָוֹז הוּא  וְאִם כּןֵ,  )תהילים י"ט,ד(.  נשְִׁמָע קוֹלםָ" 
וְלשְִׁפֹּךְ  יָבִין להְִתְבּוֹדֵד  וְהַמַּשְׂכּיִל  הַכּרָוֹז.  מִצַּד  יוֹם  בְּכלָ  תְּשׁוּבָה שֶׁבָּאִין לאָָדָם 
שִׂיחוֹ לפְָניָו יִתְבָּרֵךְ שְׁמוֹ לשָׁוּב עָדָיו. וְהַחֵרֵשׁ שֶׁאֵינוֹ שׁוֹמֵע להְָבִין, פּוֹנהֶ לפְִקֹחַ 

עַצְבוּת לבִּוֹ בִּדְבָרִים הַמְּשַׁכּרְִים".
 )רבי יעקב יוסף מפולנאה, 'תולדות יעקב יוסף' פרשת קדושים( 

3. פשוט להסתובב 
ניצוץ  רק  ממנו  מתגלה  אם  גם  לה'.  טהור  רצון  מתחבא  מצב,  בכל  יהודי,  כל  בתוך 

אחד, הוא אמיתי לחלוטין! תנועה אחת, תזוזה קטנה - חושפת את האוצר האדיר הזה, 

וכך  ומשנה את כל התמונה. את העיקרון הזה למדה תורת החסידות מפסק הלכה! 

כותב הרמב"ם:

"מִי שֶׁהַדִּין נוֹתֵן שֶׁכּוֹפִין אוֹתוֹ לגְרֵָשׁ אֶת אִשְׁתּוֹ, וְלֹא רָצָה לגְרֵָשׁ - בֵּית דִּין שֶׁל 
הַגּטֵ,  וְיִכתְֹּב  אֲניִ.  רוֹצֶה  שֶׁיֹּאמַר  עַד  מַכּיִן אוֹתוֹ  זמְַן,  וּבְכלָ  מָקוֹם  בְּכלָ  יִשְׂרָאֵל 
וְלמָָּה לֹא בָּטֵל גּטֵ זהֶ - שֶׁהֲרֵי הוּא אָנוּס, בֵּין בְּיַד גּוֹיִים בֵּין  וְהוּא גּטֵ כּשֵָׁר... 
בְּיַד יִשְׂרָאֵל: שֶׁאֵין אוֹמְרִין אָנוּס, אֶלּאָ למְִי שֶׁנּלִחְָץ וְנדְִחָק לעֲַשׂוֹת דָּבָר שֶׁאֵינוֹ 
מִי שֶׁתְּקָפוֹ  אֲבָל  נתַָן;  מִי שֶׁהֻכּהָ עַד שֶׁמָּכרַ, אוֹ  מִן הַתּוֹרָה לעֲַשׂוֹתוֹ, כּגְוֹן  חַיָּב 
יִצְרוֹ הָרַע לבְַטֵּל מִצְוָה, אוֹ לעֲַשׂוֹת עֲבֵרָה, וְהֻכּהָ עַד שֶׁעָשָׂה דָּבָר שֶׁחַיָּב לעֲַשׂוֹתוֹ, 
אָנסַ  אֶלּאָ הוּא  מִמֶּנּוּ,  אָנוּס  זהֶ  אֵין   - לעֲַשׂוֹתוֹ  שֶׁאָסוּר  מִדָּבָר  שֶׁנּתְִרַחֵק  עַד  אוֹ 
עַצְמוֹ בְּדַעְתּוֹ הָרָעָה. לפְִיכךְָ מִי שֶׁאֵינוֹ רוֹצֶה לגְרֵָשׁ - מֵאַחַר שֶׁהוּא רוֹצֶה להְִיוֹת 
הוּא  וְיִצְרוֹ  הָעֲבֵרוֹת;  מִן  וּלהְִתְרַחֵק  הַמִּצְווֹת  כּלָ  לעֲַשׂוֹת  הוּא  רוֹצֶה  מִיִּשְׂרָאֵל, 

שֶׁתְּקָפוֹ. וְכיֵוָן שֶׁהֻכּהָ עַד שֶׁתָּשַׁשׁ יִצְרוֹ וְאָמַר רוֹצֶה אֲניִ - כּבְָר גּרֵַשׁ לרְִצוֹנוֹ".
 )משנה תורה הלכות גירושין, ב,טז-יח(

גט שניתן לאישה ללא רצונו של הבעל איננו גט. אישה שקבלה גט כזה נשארת נשואה 

לבעל, ואם תתחתן חלילה עם אחר נישואיה לא יחולו וילדיה יהיו ממזרים. למרות זאת, 

אם בית הדין הכריח בעל על ידי מלקות, בנסיבות מוצדקות, לתת גט לאשתו - למרות 

שלמראית עין הבעל הסכים לתת את הגט רק בשביל להפסיק לספוג מלקות, הגט 

כשר. היות ובית הדין פסק שעל הבעל לתת גט לאשתו, ודאי שגם הבעל חפץ בכך. 

את  לא   - הרע  היצר  את  מכניעים  המלקות  ידי  ועל  עליו,  מתגבר  שיצרו-הרע  אלא 

הבעל!

מדהים! בהלכות חמורות כמו גיטין, בית הדין יתיר לאישה להתחתן עם אדם אחר והכול 

בגלל עיקרון אחד: שכל יהודי, בפנימיותו, רוצה לעשות את רצון ה'. גם בתוך יהודי כזה, 

שמעגן את אשתו ומסרב לציית לפסק של בית דין, קיים רצון של קדושה. אנחנו יודעים 

את זה כל כך בוודאות, עד שאין כל סיבה לחשוש לכשרותו של הגט!

הרצון הפנימי הזה, הוא הדבר החשוב ביותר בתהליך התשובה. ועל כך במקור הבא:

הַשְּׁלמֵוּת,  כּלָ  נקְֻדָּה  מִכּלָ  להְַמְשִׁיךְ  הָאָדָם  יוּכלַ  טוֹב'  'עֲשֵׂה  שֶׁבִּבְחִינתַ  "כּמְוֹ 
וְלעֲַשׂוֹת הָרֵאשִׁית, כּמְוֹ כןֵ בִּבְחִינתַ 'סוּר מֵרָע' גּםַ כּןֵ נתַָן ה' יִתְבָּרַךְ כֹּח בָּאִישׁ 
הַיִּשְׂרְאֵלי, שֶׁבְּכלָ רֶגעַ שֶׁיִּרְצֶה יוּכלַ להְָסִיר כּלָ כֹּח הָרַע שֶׁבּוֹ, וְלוֹמַר 'עַד פֹּה תָּבֹא 
מִמַּעֲרָב  מִזרְָח  הַפָּסוּק "כּרְִחֹק  פֵּרוּשׁ  זצוק"ל  וְאַל תּוֹסִיף', כּמְוֹ שֶׁאָמַר אאמו"ז 
הִרְחִיק מִמֶּנּוּ אֶת פְּשָׁעֵינוּ" )תהילים קג,יב( - הַיְנוּ כּמְוֹ אָדָם שֶׁעוֹמֵד וּפָניָו למִַּזרְָח, 
יִתְבָּרַךְ  וּבְרֶגעַ אַחַת יוּכלַ להֲַפֹךְ עַצְמוֹ שֶׁיִּהְיֶה פָּניָו למַַּעֲרָב. כּמְוֹ כןֵ הִרְחִיק ה' 
פְּשָׁעֵינוּ מֵאִתָּנוּ, הַיְנוּ שֶׁבְּרֶגעַ אַחַת יוּכלַ הָאָדָם להֲַפֹךְ עַצְמוֹ וְלהְִיוֹת צַדִּיק גּמָוּר. 
כּמְוֹ שֶׁאָמְרו רַבּוֹתֵינוּ ז"ל בְּמַסֶּכתֶ קִדּוּשִׁין )מ"ט ע"ב(: 'הַמְּקַדֵּשׁ אִשָּׁה... עַל מְנתָ 
שֶׁאֲניִ צַדִּיק, אֲפִלּוּ רָשָׁע גּמָוּר מְקֻדֶּשֶׁת, שֶׁמָּא הִרְהֵר תְּשׁוּבָה בְּדַעְתּוֹ'. וְזהֶ בִּבְחִינתַ 
כּדַּוּר עגָֹל, שֶׁבְּכלָ נקְֻדָּה וּנקְֻדָּה יְכוֹליִם לעֲַשׂוֹת סוֹף לבְִחִינתַ הָרַע וְרֵאשִׁית להְַטּוֹב 

הַגּמָוּר".
 )רבי יצחק יעקב מביאלא, 'דברי בינה' פרשת בהעלותך(

הרבי מביאלא מדבר על רגע המהפך: כאשר אדם נמצא בתוך חטא, הוא מפנה את 

הגב אל ה' ואת פניו אל כיוונים אחרים. התיקון הראשון והחשוב ביותר למצב הנפש הזה 

הוא - פשוט להסתובב! שוב 'להסתכל לה' בעיניים', ולהסכים שגם הוא יסתכל עלי. עוד 

לפני תיקונים ושינויים והחלטות וביצועים, פשוט להסתובב חזרה אל ה'. כשמסתובבים 

 מה פירוש המשפט: 

"ולומר עד פה תבוא ואל תוסיף''?

מה מיוחד בצורתו של כדור עגול? 

מהו הנמשל לכדור?
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4. בבת-אחת ולאט לאט
ובכן, הרהור תשובה מחולל מהפך אדיר. אך האם בכך הסתיים תהליך התשובה? או 

שמא רק התחיל?! 

ולהותיר אותנו בחשיכה. אין בכך כל ערעור על האמת  יכול להיעלם  הרהור תשובה 

והקדושה שהוא חשף ועל כך שהוא הפך את האדם לצדיק גמור, אך כדי שהצדקות 

הזאת תתבסס במהלך החיים, עלינו לרתום את המהפך הפתאומי לעבודה מתמשכת. 

ולעבודה המתמשכת אין קץ, כי תמיד יש לאן להתקדם. 

שתי הרמות של התשובה אינן סותרות זו את זו, מכיוון שהן אינן מתייחסות לאותו מישור. 

הרהור תשובה פועל במעמקים על העמדה הנפשית, ומשנה את הכיוון בו האדם צועד. 

והעבודה המתמשכת מתייחסת להתנהלות היומיומית ולתיקון המעשים. שתי הרמות 

משלימות זו את זו: השינוי הנפשי הפנימי מניע את תהליך השינוי המעשי. 

במקורות הבאים נראה את התשובה כתהליך מתמשך והדרגתי:

בְּמַדְרֵגהָ  הוֹלךְֵ  שֶׁהָאָדָם  עֵת  בְּכלָ  כּיִ  הַנּכְוֹנהָ.  הַתְּשׁוּבָה  דֶּרֶךְ  לנָוּ  להְוֹרוֹת  "בָּא 
הַיּוֹתֵר גּבָוֹהַּ, צָרִיךְ להְוֹסִיף בִּתְשׁוּבָה עַל יוֹם אֶתְמוֹל שֶׁלֹּא הִגּיִעַ למְַעְלהָ זוֹ. וְזהֶוּ 
פֵּרוּשׁ הַפָּסוּק "הֲשִׁיבֵנוּ ה' אֵליֶךָ וְנשָׁוּבָה" )איכה ה,כא(, פֵּרוּשׁ - כּאֲַשֶׁר נתְַחִיל לשָׁוּב 
בִּתְשׁוּבָה וְנשָׁוּבָה עוֹד בְּכלָ פַּעַם יוֹתֵר. וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב "שׁוּבִי שׁוּבִי הַשּׁוּלמִַּית" )שיר 
השירים ז,א(, בְּכלָ פַּעַם תָּשׁוּב בִּתְשׁוּבָה. עַל הַתְּשׁוּבָה שֶׁל יוֹם אֶתְמוֹל, תָּשׁוּב הַיּוֹם 

בְּמַדְרֵגהָ יְתֵרָה כנ"ל". 
)רבי שלמה מרדומסק, 'תפארת שלמה - מועדים', שבת תשובה, ד"ה "והיה כי יבואו אליך"( 

רבי שלמה מרדומסק מדבר על 'דרך התשובה הנכונה' בתור דרך שבה האדם צועד. 

במהלך הצעידה ישנה התקדמות מתמדת. לא מייחלים ל'קפיצת הדרך' ולא עומדים 

במקום. גם אם הגענו רחוק והתקדמנו הרבה, תמיד נוכל להגיע לתשובה ברמה גבוהה 

יותר. התשובה וההתקדמות של אתמול, גם היא צריכה תשובה ותיקון - בהתקדמות 

חדשה!

אסור לנו להסתפק ב'הרהור תשובה' ואפילו לא בהתקדמות של יום אתמול, אך יחד 

עם זאת, ה' יתברך לא מצפה מאיתנו שנצעד את כל הדרך ביום אחד. רבי יוסף יצחק 

אדם  בין  חוב  לפריעת  התשובה  שבתהליך  ההדרגתיות  את  ממשיל  מליובאוויטש 

לחברו: 

"יֵשׁ לבְָאֵר עַל פִּי הַמָּשָׁל שֶׁאָמַר רַבֵּנוּ הַגּדָוֹל זצוק"ל ]בעל התניא[. כּמְוֹ אָדָם שֶׁהוּא 
חַיָּב סָךְ גּדָוֹל עָצוּם וּמְסֻיָּם, וְאֵין יָדוֹ מַשֶּׂגתֶ לשְַׁלּםֵ כּלָ חוֹבוֹ אֶלּאָ מַחֲצִית הַחוֹב. 
וְהוּא אָדָם יָשָׁר, אֲשֶׁר יֹשֶׁר לבְָבוֹ מְעוֹרְרוֹ לשְַׁלּםֵ כּלָ חוֹבוֹ, אֲבָל אֵין יָדוֹ מַשֶּׂגתֶ 
לשְַׁלּםֵ רַק מַחֲצִית הַחוֹב. וּמַחֲצִית זהֶ גּםַ כּןֵ אֵינוֹ בָּאֶפְשָׁרִי לשְַׁלּםֵ לוֹ בְּפַעַם אַחַת, 

כּיִ אִם קִמְעָא קִמְעָא בְּרִבּוּי שָׁניִם. 

וְהָיָה אִם למְִי שֶׁחַיָּב לוֹ הוּא טוֹב, וּמַסְכּיִם עַל הָאָדָם הַחַיָּב אֲשֶׁר יְשַׁלּםֵ לוֹ כּפְִי 
הֲשָׂגתַ יָדוֹ רַק מַחֲצִית הַחוֹב, וְגםַ מַחֲצִית זהֶ יְשַׁלּםֵ בְּאֹפֶן שֶׁיָּכוֹל, קִמְעָא קִמְעָא 
בְּמֶשֶךְ רִבּוּי שָׁניִם. הִנּהֵ אָז הָאָדָם הַחַיָּב מִשְׁתַּדֵּל בְּכלָ כֹּחוֹ לשְַׁלּםֵ כּלָ חוֹבוֹ, וְהוּא 
אָדָם יָשָׁר, שֶׁבֶּאֱמֶת מִצַּד יֹשֶׁר לבְָבוֹ חָפֵץ הוּא לשְַׁלּםֵ כּלָ הַחוֹב אֶלּאָ שֶׁאֵין יָדוֹ 
מַשֶּׂגתֶ. הִנּהֵ קֵרוּב הָאָדָם שֶׁהוּא חַיָּב לוֹ פּוֹעֵל בּוֹ עוֹד יוֹתֵר רִבּוּי הַהִשְׁתַּדְּלוּת, עַד 

שֶׁיָּכוֹל להְִיוֹת כּיִ יְשַׁלּםֵ לוֹ כּלָ הַחוֹב, אוֹ בְּכלָ אֹפֶן יוֹתֵר מִמַּה שֶּׁחָשַׁב תְּחִלּהָ. 

אֲבָל אִם הָאָדָם שֶׁהוּא חַיָּב לוֹ הוּא קָשֶׁה וְחָפֵץ כּיִ יְשַׁלּםֵ הָאָדָם הַחַיָּב כּלָ חוֹבוֹ 
וּבְפַעַם אַחַת דַוְקָא, הֲרֵי מִתְרַשֵּׁל הָאָדָם הַחַיָּב וּמִתְבַּלבְֵּל וְאֵינוֹ מְשַׁלּםֵ כּלְוּם. 

וְכןֵ הוּא בְּעִניְַן הַתְּשׁוּבָה, שֶׁאָנוּ אוֹמְרִים "וַתְּלמְַּדֵנוּ ה' אֱלֹקֵינוּ להְִתְוַדּוֹת לפְָניֶךָ... 
למְַעַן נחְֶדַּל מֵעֹשֶׁק יָדֵינוּ" )תפילת יום הכפורים(, וְהִנּהֵ הָאָדָם הַחַיָּב וְאֵינוֹ פּוֹרֵעַ כּלְלָ 

לנו  קורא  ה'  לא-מודעים.  תהליכים  קודמים  התשובה  רגע  של  המדהימה  לתפנית 

קולה של  אותנו לשוב.  הזו מהדהדת בבת-קול המעוררת  והקריאה  ומתגעגע אלינו, 

ה'  אותנו  מעורר  בעדינות,  בשקט,  הלב.  ברחשי  אלא  באוזניים  נשמע  אינו  קול  הבת 

לשוב אליו. לתהליך התשובה הגלוי קודם תהליך סמוי. עוד לפני שאדם מחליט לזוז, 

ה' מנענע ומעורר אותו, ופתאום... הבן-אדם מתעורר ומשתוקק לה'. המבחן שלנו הוא 

ביכולת ההקשבה. עד כמה אנו מוכנים לשמוע את ההכרזה של בת הקול, את הרהורי 

התשובה שעולים בתוכנו בצורה ספונטנית - ועד כמה אנו מוכנים ללכת בעקבותיהם. 

לעיתים, הרצון של התשובה מתבשל לאיטו. קולה של הבת קול מתנגן באוזנינו, אבל 

אנחנו עדיין לא ממש מקשיבים לו. יש בנו געגועים לקדושה, אך עדיין לא מתעוררת 

בנו החלטה של ממש. גם לגעגועים הללו יש ערך, ערך רב. ישנה אמרה שעברה בין 

חסידים, שאפילו אם אדם מרגיש שאין לו כוח לרצות, אלא שהוא רק 'רוצה לרצות', או 

שרק 'רוצה לרצות לרצות' - גם זהו רצון! גם רצון קלוש - רצון של קדושה הוא, והוא 

מחלץ את הנפש מריחוקה ומקרב אותה לה'. 

לדיון בכיתה:

לאור הנלמד, כמה זמן לוקח לחזור בתשובה? אם זה לוקח הרבה פחות מדקה, האם 

לחזור בתשובה זה קל או קשה?

אם לחזור בתשובה זה קל, האם זה אומר שזהו תהליך שטחי? דברים עמוקים חייבים 

להיות קשים או לקחת הרבה זמן? )השוו לדברים עמוקים אחרים: ברית מילה, 'הרי 

את מקודשת', הנחת תפילין...(

אם אפשר לחזור בתשובה בעמקות, במהירות ובקלות, למה תמיד לוקחים את זה כל 

כך קשה?

תרגיל רצון: סבב כיתתי - כל אחד מספר או כותב מה הוא רוצה לעשות עם עצמו. 

מסקנה: כולם רוצים דברים חיוביים. כל אחד מגדיר אחרת מה חיובי, אבל כולם 

רוצים חיובי.

האם חווית פעם סיטואציה, בה משפט אחד או זיק אחד בעיניים שינה הכול? משפט 

במקום / לא במקום שהפך את האווירה?
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5. שמח או עצוב? 
לאחר שלמדנו שלושה מרכיבים של תהליך התשובה, נדון כעת ברגשי הלב המלווים 

אותנו בכל השלבים. 

התשובה, יש לזכור, היא מצווה מדאורייתא. יש משהו במצווה הזאת, שהוא נעלה על 

כל המצוות. התשובה מתקנת עיוותים ומשלימה חללים שנוצרו על ידי חטאים במצוות 

עשה ולא-תעשה. ולכן, אם את כל המצוות יש לקיים בשמחה, אז את מצוות התשובה 

על אחת כמה וכמה. וכך כותב רבי אלימלך מליז'ענסק:

"הַתּוֹרָה ניִתְנהָ בְּסִיניַ למְַעַן יִלמְַד אָדָם להְִיוֹת תָּמִיד מוּכנְעַ גּדָוֹל וְנבְִזהֶ בְּעֵיניָו, 
סִיניַ  בְּהַר  וּבָחַר  הַגּבְוֹהִים  בֶּהָרִים  שֶׁמָּאַס  הוּא,  בָּרוּךְ  יִתְבָּרַך  ה'  שֶׁעָשָׂה  כּדְֶרֶך 
וְזהֶ  הַכנְעָָה,  מֵחֲמָת גוֹדֶל  יִתְעַצֵּב  הָאָדָם שֶׁלֹּא  ... רַק לזָהֶ צָרִיךְ  הַנּמָוּךְ מִכּוּלםָ 
שֶׁיִרְאֶה  עָליָו  תּוֹרָה  הִזהְִירָה  לכָןֵ  יִתְבָּרַךְ,  הַבּוֹרֵא  מֵעַבוֹדָת  גדְוֹלהָ  מְניִעָה  הוּא 
להְִיוֹת תָּמִיד בְּשִׂמְחָה, כּיִ אֵין הַשְּׁכיִנהָ שׁוֹרָה מִתּוֹךְ עַצְבוּת ... וְאִם יֹאמַר הַאָדָם 
וְאֵיךְ אוּכלַ לשְִׂמוֹחַ כּיֵוָן שֶׁהִרְבֵּתִי לפְִשׁוֹעַ? וְלזָהֶ אָמְרָה תּוֹרָה: אַף עַל פִּי כןֵ יִרְאֶה 
לעֲַשׂוֹת תְּשׁוּבָה בְּשִׂמְחָה, וְיִתְחַזּקֵ עַצְמוֹ לאֵמֹר הַרֵי אֲניִ כּאְִלוּ נוֹלדְָתִּי הַיּוֹם הַזּהֶ, 

וְלֹא אָשׁוּב עוֹד לכְסְִלהָ! וְזהֶ נקְִרָא חִידּוּשׁ שֶׁנּתְִחַדֵּש כּבְִרִיָה חֲדָשָׁה"!  
 )רבי אלימלך מליז'ענסק, 'נועם אלימלך' פרשת במדבר( 

חדשים,  אנשים  להיות  הופכים  אנחנו   - ביותר  המשמח  הדבר  היא  התשובה  עצם 

ומתראים מחדש עם ה'. אך יחד עם זאת, ברור שיש בתהליך התשובה גם מימד של 

צער וחרטה עמוקים על העבר, המלווים בכאב גדול. הן הכאב והן השמחה מוכרחים 

בתהליך התשובה ומעידים על העומק שבתשובה. מעבר לכך, הכאב והצער כרוכים 

זה בזה ותלויים אחד בשני. וכך מבאר זאת ה'אדמו"ר האמצעי' מליובאוויטש:

"יֵשׁ כּאָן שְׁניֵ דְּבָרִים: הָאֶחָד שֶׁנּתִָּק וְנבְִדָּל וְנתְִרַחֵק מִמְּקוֹם טֻמְאָה... כּלָ שֶׁיִּתְמַרְמֵר 
בְּלבִּוֹ עַל הַחֵטְא, יוֹתֵר נתִָּק וְנתְִרַחֵק מִשָּׁם. וּבָזהֶ עַצְמוֹ יֵשׁ בְּחִינתַ קֵרוּב אֶל ה' 
יוֹתֵר, וְהוּא מַה שֶּׁכּתָוּב: "וְשׁוּבוּ אֶל ה'" )הושע יד,ג(, כּמְוֹ הָרוּחַ שֶׁתָּשׁוּב אֶל ה'. 
וְהָרַע, כּךְָ עֵרֶךְ  וְאֵין לחְַלּקֵ בָּזהֶ כּלְלָ וּכלְלָ. שֶׁוַּדַּאי לפְִי עֵרֶך הַרִחוּק מִן הַמָּוֶת 
קֵרוּבוֹ אֶל הַחַיִּים וְהַטּוֹב שֶׁהוּא הַתְּשׁוּבָה אֶל ה'. וְאַף עַל פִּי שֶׁהֵן שְׁתֵּי תְּשׁוּבוֹת: 
אַחַת - תְּשׁוּבָה מִן הָרַע שֶׁנּקְִרָא רִחוּק וְהַבְדָּלהָ, וְהַשְּׁניִָּה - תְּשׁוּבָה אֶל ה' שֶׁהִיא 
הַקֵּרוּב וְהַדִּבּוּק, הַכֹּל אֶחָד מַמָּשׁ בְּמִשְׁקָל אֶחָד כּיִ הָא בְּהָא תָּליְָא ]זה בזה תלוי[ מַמָּשׁ. 

כּמְוֹ הַשָּׁב מֵאֶרֶץ מֶרְחָק, כּלָ שֶׁיִּתְרַחֵק יוֹתֵר מִשָּׁם יִתְקָרֵב יוֹתֵר לאְֶרֶץ אֲחֻזּתָוֹ. 

וּמִכּלָ מָקוֹם בְּמַהוּת אֹפֶן הַתְּשׁוּבָה שְׁניֵ הֲפָכיִם הֵן. שֶׁזּהֶ בָּא בְּתַכלְיִת הָעֹצֶב וּמָרַת 
הַנּפֶֶשׁ, וְזהֶ בָּא בְּתַכלְיִת הַשִּׂמְחָה וְחֶדְוַת הַנּפֶֶשׁ. כּיִ הִנּהֵ עַל עֶצֶם רִחוּקו מֵאֱלוֹקִים 
חַיִּים יִתְמַרְמֵר בִּנקְֻדַּת הַלּבֵ, וְתֵכףֶ וּמִיָּד בָּכֹה יִבְכּהֶ עַל חַטֹּאת נעְוּרִים. וְאִם לאָו, 
ליְַלהָ  בְכלָ  "אַשְׂחֶה  דָוִד:  שֶׁאָמַר  וּכמְוֹ  כּיַָּדוּעַ,  כּלְלָ  אֲמִתִּית  תְּשׁוּבָה  נקְִרָא  לֹא 
מִטָּתִי בְּדִמְעָתִי עַרְשִׂי וְכו'" )תהילים ו,ז(, וְהוּא בִּקְרִיאַת שְׁמַע עַל הַמִּטָּה וְהָרוֹחֵץ 
פָּניָו בִּדְמָעוֹת מְתַקֵּן לצְֶלםֶ אֱלוֹקִים שֶׁפָּגםַ. וּמִיָּד בְּזכָרְוֹ שֶׁכּבְָר הֻחְלטַ בְּלבִּוֹ וְשָׁב 
בֶּאֱמֶת וְלֹא יָסוּר עוֹד לקְִלקְוּלוֹ וְיִדְבַּק נפְַשׁוֹ אַחֲרֵי ה' וְתוֹרָתוֹ, זהֶוּ הַנּקְִרָא תְּשׁוּבָה 
אֶל ה', וּבָא לכִלְלַ שִׂמְחַת הַנּפֶֶשׁ מְאֹד מְאֹד. כּיִ בְּמַה שֶּׁנּפְִטָר מִן הָרַע וּמָוֶת רוּחָניִ 
מוֹת  עֹנשֶׁ  כּיִ  הַגּשְַׁמִי,  הַמָּוֶת  מִן  יוֹצֵא  שֶׁהָיָה  כּמְוֹ  לבִּוֹ  יִשְׂמַח  הַחֹשֶׁך,  מִן  וְיָצָא 

הַנּשְָׁמָה גּדָוֹל הַרְבֵּה מֵעֹנשֶ מָוֶת הַגּוּפָניִ כּיַָּדוּעַ".
 )רבי דב בער מליובאוויטש, 'האדמו"ר האמצעי', 'דרך חיים' שער התשובה פרק א'(

והדביקות  מהרע,  ההתרחקות   - התשובה  חלקי  שני  בין  מבחין  האמצעי  האדמו"ר 

המחודשת בה'. הראשונה מלווה בכאב ומרירות עצומה, והשנייה גורמת לשמחה ותקווה. 

על אף ששני החלקים הם הפוכים לחלוטין, הם פועלים בנפש בו-זמנית. ככל שהאדם 

מתנתק מהרע הוא מתקרב יותר אל הטוב. אי אפשר להתנתק מהרע ולהישאר סתם 

נקְִרָא 'עַשְׁקָן', אָמְנםָ עַל יְדֵי "וַתְּלמְַּדֵנוּ להְִתְוַדּוֹת לפְָניֶךָ" וְאַתָּה סוֹלחֵַ לנָוּ, וְלפְִרֹע 
הַחוֹב כּפְִי הֲשָׂגתַ יָדֵינוּ, וְגּםַ זהֶ קִמְעָא קִמְעָא, הִנּהֵ עַל יְדֵי זהֶ נחְֶדַּל מֵעֹשֶׁק יָדֵינוּ, 

שֶׁסְּליִחָה זוֹ נוֹתֶנתֶ כֹּחַ וָעֹז להְִשְׁתַּדֵּל בְּכלָ מִיניֵ הִשְׁתַּדְּלוּת לשְַׁלּםֵ הַחוֹב".
)רבי יוסף יצחק מליובאוויטש, מאמר "כי עמך הסליחה" תש"ט(

מאתנו  תובע  לא  ה'  להצליח.  האדם  את  מעודדת  איטית,  להתקדמות  הלגיטימציה 

להתקדם בקצב שאיננו מסוגלים אליו, ולא נכון שאנחנו נדרוש זאת מעצמנו.

וידוי	שמח

הבעל שם טוב ז"ל בא פעם לעיר אחת קודם ראש השנה, ושאל מאנשי העיר מי 

הוא בעל-התפילה אצלם בימים הנוראים, והשיבו לו כי הרב דמתא הוא הבעל-

תפילה. שאל אותם הבעל שם טוב: איך הוא מתנהג בתפילותיו? והשיבו לו, כי 

ביום הכיפורים הוא אומר את כל הווידויים בניגונים שמחים מאוד. וישלח הבעל 

שם טוב לקרוא אליו את הרב, וישאל אותו על פשר הדבר, והשיב לו הרב: הנה 

ולנקות את החצר ממי- והנבזה של המלך, שמלאכתו לגרוף  העבד הפחות 

השופכין ומלכלוך וטינופת, למען תהיה חצר המלך נקייה ויפה, כשהוא אוהב 

את המלך, אזי בעת גורפו את הצינורות ובעת עבודתו במלאכת הניקיון, הוא 

שמח מאוד על שמנקה את חצר המלך, ומזמר אז ניגוניו בשמחה, שעושה נחת 

רוח למלך... אמר לו הבעל שם טוב: אם כבודו מתפלל בכוונה זאת, יהי חלקי 

עימו.   

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(

הקב"ה  של  שמו  נקרא  למה 

)שמות  אהיה"  אשר  "אהיה 

אדם  שכאשר  מפני  ג,ד(? 

טוב  "אהיה  ואומר  מתחרט 

מעתה והלאה", מיד משיב לו 

איתך  אהיה  אני  "גם  הקב"ה: 

ואשרה שכינתי עליך". 

)היהודי הקדוש מפשיסחא(
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פרק ג

אמצע הדרך

דרכו של החוזר בתשובה זרועה בהרבה מכשולים. על אף כל הכוונות הטובות, 

היצר הרע טומן לנו מחשבות של ייאוש וחוסר אמון בעצמנו או בדרך התשובה. 

ולכן, הכלים החשובים ביותר במסלול התשובה הן העצות שדוחפות ונותנות כוח 

להמשיך ולצעוד בחכמה בדרך התשובה.

פרק ג מתמקד בכמה תובנות ועצות של חיזוק והדרכה, שמכוונות את דרכו של 

החוזר בתשובה:

לוחמה	פסיכולוגית - הדרך להתמודד מול הנשק המסוכן ביותר של היצר  	.1

הרע: הייאוש

וצעד  טוב  מעשה  כל  של  העצומה  החשיבות   - קילומטר  מילימטר	 כל	 	.2

קדימה

ולא  בטוב  להוסיף  להיות  צריך  המיקוד   - במקלות  מגרשים	 לא	 חושך	 	.3

בהתעסקות עם הרע

	צעד	אחר	צעד - לתכנן את צעדינו ולא לצפות לשינוי מיידי  	.4

 

מתחנת  אותו  שמרחיק  קילומטר  כל  למקום,  ממקום  נוסע  כשאדם  באוויר.  תלוי  כך 

המוצא מקרב אותו בדיוק בקילומטר אל היעד. משום כך, כשאנחנו מתקדמים בכביש 

שמרחיק אותנו מהנפילות שלנו ומחזיר אותנו הביתה, אל ה', רגשות סותרים ממלאים 

את הלב. אשמה-בושה-צער וחרטה מחד, ותקווה-רעננות-שמחה ואושר מאידך. ככל 

שהחרטה על החטא עמוקה יותר, כך גם שמחת התשובה. כל דמעה של חרטה, הופכת 

להיות דמעה של התרגשות.

מצא דוגמא מהחיים למצב בו רגשות הפוכים לחלוטין ממלאים את הלב. האם 

הסתירה הרגשית היא טבעית או מבלבלת?

האם אתה מכיר אווירה של תשובה במרירות או בשמחה בלבד? מה יאמר על כך 

האדמו"ר האמצעי?

בנפש  לשכון  יכולים  אליו,  הקירוב  על  והשמחה  מה'  הריחוק  על  הכאב  כיצד  ראינו 

יכולה  ונראה, שהקירבה עצמה  זמנית. במקור הבא נלמד מדברי הבעל שם טוב  בו 

מתוך  סליחה  בקשת  של  הוא  ווידוי  של  הרגיל  הדימוי  אם  תשובה.  של  כאב  להוליד 

עמדה של ריחוק וניכור, מחדש הבעש"ט שאפשר אחרת - להצטער מתוך עומק של 

קרבה ואהבה:

"פֵּרוּשׁ הַבַּעַל שֵׁם טוֹב עַל פָּסוּק "אֵל נקְָמוֹת ה' אֵל נקְָמוֹת הוֹפִיעַ" )תהילים צד,א(, 
עַל פִּי מָשָׁל לאְִישׁ כּפְַרִי אֶחָד שֶׁמָּרַד בַּמֶּלךְֶ, שֶׁהִכּהָ וְרָגםַ אִיקוֹניִן שֶׁל מֶלךְֶ אוֹ 
כּיַּוֹצֵא בָּזהֶ. וּמִיָּד עָשָׂה הַמֶּלךְֶ אוֹתוֹ לרְֹאשׁ וְהֶעֱלהָוּ מִמַּדְרֵגהָ למְַדְרֵגהָ עַד שֶׁנּעֲַשָׂה 
וְרָאָה  מַדְרֵגהָ  ליְוֹתֵר  וְהֵבִיאוֹ  יוֹתֵר  עִמּוֹ  הַמֶּלךְֶ  שֶּׁהֵיטִיב  מַה  וְכלָ  למֶַּלךְֶ,  מִשְׁנהֶ 
יוֹתֵר כּבְוֹד הַמֶּלךְֶ וּמְשָׁרְתָיו וְהַנהְֲגוֹתָיו, הָיָה יוֹתֵר צַעַר לזְהֶ שֶׁהָיָה בֶּן כּפְָר בְּזכָרְוֹ 
שֶׁמָּרַד נגֶדֶ הַמֶּלךְֶ הַגּדָוֹל הָרַחֲמָן הַזּהֶ, וּמַה שֶּׁהָיָה רָאוּי לעְֹנשֶ הוּא מֵיטִיב עִמּוֹ 

יוֹתֵר. 

וְהַמֶּלךְֶ עָשָׂה בְּכוַָּנהָ מְכוֶֻּנתֶ, שֶׁאִם הָיָה מְמִיתוֹ הָיָה צַעַר לפְִי שָׁעָה וְתוּ לֹא, מַה 
שֶּׁאֵין כּןֵ בַּדֶּרֶךְ הַנ"ל מִצְטַעֵר כּלָ יָמָיו וּמוֹסִיף תָּמִיד תָּמִיד כּשְֶׁעוֹלהֶ ליְוֹתֵר גּדְֻלּהָ 

מוֹסִיף יוֹתֵר צַעַר עַל צַעֲרוֹ, אֵיךְ מְלאָוֹ לבִּוֹ למְִרֹד עֵיניֵ כּבְוֹדוֹ. 

וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב "אֵל נקְָמוֹת הוי'", רוֹצֶה לוֹמַר שֶׁנּקְִמוֹת ה' יִתְבָּרֵךְ הוּא ע"י מִדַּת 
הָרַחֲמִים ]שם הוי"ה מציין למידת הרחמים[ שֶׁלֹּא כּמְֶלךְֶ בָּשָׂר וָדָם, וְהוּא כּיִ "אֵל נקְָמוֹת 
הוֹפִיעַ", רוֹצֶה לוֹמַר שֶׁהַנּקְָמָה הוּא בְּמַה שֶּׁהוֹפִיעַ לוֹ מִגּדְֻלּתָוֹ, וּבִרְאוֹתוֹ גּדְֻלּתַ 

הַמֶּלךְֶ וּבְזכָרְוֹ שֶׁמָּרַד נגֶדֶ מֶלךְֶ זהֶ אֵין לךְָ צַעַר גּדָוֹל מִזּהֶ". 
)רבי ישראל בעל שם טוב, 'כתר שם טוב' אות ק"ח(

אם אנו נכשלים, 'נקמתו' המתוקה מאוד של ה' היא לקרב אותנו אליו. ככל שהקירבה 

גדילה, כך גם הכאב על הצער שגרמנו כביכול לה', הולך ונהיה עמוק יותר. הדביקות 

גורמת לחוש את כאב החטא, וכך נוצר וידוי כואב-צורב ומתוק.

27תשובה ן פרק ב ן על הדרך26



הסביר  מרוז'ין  ישראל  רבי 

רק  זוכר  ברוך  הקדוש  פעם: 

כשאדם  הכיצד?  הנשכחות. 

אותה  ושוכח  מצווה  עושה 

לעצמו,  טובה  מזכיר  ואינו 

את אותה מצווה זוכר הקב"ה. 

את  זוכר  האדם  אם  אבל 

המצווה ומחזיק טובה לעצמו, 

אזי אין הקב"ה רוצה לזוכרה. 

אם  בעבירות.  גם  הדבר  וכן 

ושכח  עבירה  אדם  עשה 

עליה,  להצטער  מבלי  אותה 

זוכר לו אותה הקב"ה. אך אם 

האדם עבר עבירה והוא זוכר 

כך,  על  לו  מיצר  ולבו  אותה 

אין הקב"ה רוצה לזכרה.

וְכלִשְׁוֹן הַמִּדְרָשׁ )דברים רבה ב,כד( שֶׁהַקב"ה אוֹמֵר ליְִשְׂרָאֵל חֲזֹר בְּךָ בְּניִ, וְהָיָה הַבֵּן 
מְשַׁלּחֵַ וְאוֹמֵר לאְָבִיו בְּאֵלּוּ הַפָּניִם אֲניִ חוֹזרֵ בִּי, וַאֲניִ מִתְבַּיֵּשׁ לפְָניֶךָ. וְהָיָה אָבִיו 
מְשַׁלּחְוֹ וְאוֹמֵר לוֹ, בְּניִ יֵשׁ בֵּן מִתְבַּיֵּשׁ לחֲַזֹר אֵצֶל אָבִיו? וְאִם אַתָּה חוֹזרֵ, לֹא אֵצֶל 

אָבִיךָ אַתָּה חוֹזרֵ"?!
)רבי שלום נח ברזובסקי, 'נתיבות שלום', קובץ שיחות למשמרת ראשונה, עמ' מח(

לאן יש לנו לחזור אם לא לאבינו שבשמים? בושה בעקבות חטא צריכה להיות ברגש 

העמידה מול ה' אך לא להביא לניתוק ממנו. אם מרוב בושה אדם מתייאש ומתרחק, 

שיותר  בעולם,  מישהו  לנו  אין  החטא!  שיצא  מקום  מאותו  צמחה  שהבושה  הוא  סימן 

מבין אותנו ואוהב אותנו ומצפה לנו מה' יתברך. הוא אף פעם לא יתפטר מתפקיד אבינו 

שבשמיים, ולמרות הבושה והחולשה העצומה שאחרי החטא - בתוך הלב פנימה עלינו 

לדעת כי תמיד יש לנו מקום אצלו, ואין לנו מה להתבייש מלפנות אליו.

חשוב: אם יהודי שחטא אינו מרגיש בנוח לשפוך שיחו לפני ה', סימן שהוא מודע 

לחומרת מעשיו. מצבו טוב בהרבה ממישהו שמסוגל סתם כך לעמוד לאחר חטא, 

ולהתפלל. מדוע אמר הרבי מקוברין כי אדם כזה לא דרך על מפתן היהדות?

א. לוחמה פסיכולוגית
צבאיים.  במהלכים  משמעותית  שותפה  הייתה  פסיכולוגית  לוחמה  הדורות,  בכל 

באמצעים שונים ומגוונים זרעו האויבים ייאוש וחרדה בקרב אזרחי המדינה שכנגד, ובכך 

השיגו את מטרתם. גם היצר הרע משתמש בלוחמה פסיכולוגית: הוא משנן באוזנינו 

שוב ושוב, שאין לנו סיכוי, שבאמת לא נצליח לחזור בתשובה ולא נפסיק לחטוא.

האמת היא, שתקופת אלול-ראש השנה-יום כיפור זו תקופת הפריחה שלנו. אנחנו סוף 

סוף מקבלים את הכוח להשתנות באמת. אין נפלא מזה! אך משום מה, לעיתים אנו 

ומתח שלילי. הסיבה  הנוראים בכבדות  ולימים  מוצאים את עצמנו מתייחסים לאלול 

לעצב הצובע את הנס הגדול בעולם )התשובה( בצבעים קודרים, נעוצה במעשה הבא: 

חסידים אמרו שכאשר גילה השטן שה' נתן אפשרות לחזור בתשובה הוא היה מודאג 

מאוד. הוא הרי כל כך מתאמץ להחטיא אנשים, ואם ה' ייתן להם אפשרות לתיקון אז 

יצא שכרו בהפסדו! ומה יעשה?... לאחר כמה זמן נראה שוב השטן מחייך, הוא מצא 

פתרון! הוא יעטוף את התשובה בכמות כל כך גדולה של ייאוש, עצבות ומרה שחורה, 

שאף אחד כבר לא יעיז להתקרב אליה...

על המכשול הגדול שטומן הייאוש לבעל התשובה, מדבר רבי נתן מברסלב במקור 

הבא:

הַדָּבָר  לעֲַשׂוֹת  ה'  בַּעֲבוֹדַת  גדָוֹל  עַקְשָׁן  להְִיוֹת  שֶצְרִיכיִן  הַתּוֹרָה  קִיּוּם  "עִיקָר 
שֶׁבִּקְדוּשָׁה אֲפִילוּ דֶרֶך עַקְשָׁנוּת אֲפִילוּ אֲלפִָים פְּעָמִים, וְלבְִליִ להְִסְתַּכּלֵ עַל שׁוּם 
חֲליִשׁוּת הַדַּעַת שֶׁהַבַּעַל דָבָר ]יצר הרע[ מַחֲליִשׁ דַּעְתּוֹ, רַק לעֲַשׂוֹת וְלחֲַזוֹר וְלעֲַשׂוֹת 
הַדָּבָר שֶׁבִּקְדוּשָה אֲפִילוּ אֶלףֶ פְּעָמִים ... כּיִ הַכֹּל מְלאִֵים חֲרָטוֹת, כּמְוֹ שֶׁאָמְרוּ 
רַבּוֹתֵינוּ ז"ל, אֲבָל עַל פִּי רוֹב עִיקָר עִיכּוּבוֹ מִתְּשׁוּבָה הוּא מֵחֲמָת חֲליִשׁוּת הַדָּעַת, 
שֶׁנדְִמֶה לוֹ שֶׁאֵין מוֹעִיל לוֹ עוֹד תְּשׁוּבָה לרְִיבּוּי עֲווֹנוֹתָיו הָעֲצוּמִים מְאוֹד, וּבִּפְרַט 
וְעָסְקוּ  יִתְבָּרַך  להַ'  לשָׁוּב  להְַתְחִיל  מִשְּׁנתָָם  להְִתְעוֹרֵר  כּבְָר  שֶׁהִתְחִילוּ  אוֹתָן 
בְּתּוֹרָה וּמִצְווֹת אֵיזהֶ זמְָן זמְָניִם וְאַחַר כּךְָ נפְָלוּ מִזּהֶ, וְהַעִיקָר הוּא מֵחֲמָת חֲליִשׁוּת 

הַדַּעַת...". 
)רבי נתן מברסלב, 'ליקוטי הלכות', הלכות בשר בחלב הלכה ה(

כל מחשבה של רפיון או ייאוש מגיעה מהיצר הרע! הוא פשוט פוחד שנברח לו. עלינו 

להיות עקשנים כפרד, זאת אומרת: אפילו אם נשכח את כל הסיבות למלחמה, נמשיך 

להתעקש סתם כך, התעקשות לשמה...

יחד עם זאת, כדאי מאוד לזכור שיש לנו סיבות טובות מאוד להתעקש. עלינו לחסן את 

עצמנו מהלוחמה הפסיכולוגית על ידי מחשבות משלנו: אני ודאי אצליח! אני הרי רוצה 

לעשות את רצונו של ה', וזה שם אותי בצד החזק! ה' רוצה בטובתי ועומד לצידי כל 

הזמן. "ואלמלא הקב"ה עוזרו אין יכול לו" )קידושין ל ע"ב( - זה נכון, ללא עזרה מלמעלה 

אין לנו שום סיכוי לנצח את היצר הרע. אבל ה' עוזר כל הזמן. וגם אם יהודי נפל בחטא 

והובס - ה' לא עוזב אותו לרגע. מחשבה של יאוש היא מחשבה של כפירה בנוכחותו של 

ה' ובאהבתו אלינו, וכפי שמבטא זאת בחריפות ה'נתיבות שלום' במקור הבא: 

"מַה שֶּׁאָמַר מָרָן הַקָּדוֹשׁ מִקּוּבְרִין זי"ע שֶׁיְּהוּדִי אֲשֶׁר עָבַר עַל הָעֲבֵרָה הַחֲמוּרָה 
בְּיוֹתֵר בַּתּוֹרָה וְאח"כ אֵינו יָכוֹל לעֵָמֵד בִּתְפִלּהָ וְלשְִׁפֹּךְ שִׂיחוֹ לפְִניֵ ה' יִתְבָּרֵךְ, לֹא 

דָּרַךְ עַל מִפְתַּן הַחֲסִידוּת, וְאח"כ הוֹסִיף: עַל מִפְתַּן הַיַּהֲדוּת. 

חֻצְפָּה  בְּכזָוֹ  להְִתְיַצֵּב  חֲמוּרוֹת  עֲבֵרוֹת  שֶׁעָבַר  לאְַחַר  יְהוּדִי  יָכוֹל  בֶּאֱמֶת  וְאֵיךְ 
לפְִניֵ הַשֵּׁם יִתְבָּרֵךְ. אֶלּאָ כּאֲַשֶׁר יְהוּדִי מַאֲמִין בִּבְהִירוּת וְיוֹדֵעַ שֶׁ"בָּניִם אַתֶּם להַ' 
אֱלֹקֵיכםֶ" )דברים יד,א( בְּכלָ מַצָּב שֶׁהוּא, דַּהֲלכָהָ כּרְ' מֵאִיר שֶׁבֵּין כּךְָ וּבֵין כּךְָ נקְִרְאוּ 
'בָּניִם', הֲרֵי אַף בַּמַּצָּב הַגּרָוּעַ בְּיוֹתֵר יֵשׁ לוֹ פָּניִם להְִתְיַצֵּב לפְִניֵ אָבִיו שֶׁבַּשָּׁמַיִם.

אין	מה	לבוא	אלי

הרב הקדוש ד"ר גורדון ז"ל, שהיה מתחילה בעל עבירה ואחר כך נעשה בעל 

תשובה גדול וממקורביו של הרב הקדוש המגיד זצ"ל, שאל פעם את המגיד 

עצה על מה שלפעמים מבלבל אותו מחשבות ממעשיו הרעים הקודמים.

ואמר לו הרב המגיד זצ"ל על דרך משל, לאחד שהיה לו בית מרזח, שהגויים 

יי"ש, וגם בלילות היו באים לשתות. אחר כך עזב  היו באים שם תמיד לשתות 

את הפרנסה הזאת ונעשה סוחר יערות ועשיר גדול, אך הגויים הרגילים כאן 

ביי"ש באים בכל לילה להעיר אותו שיתן להם יי"ש לשתות, אזי הוא עונה להם 

בכל פעם, שאין זה כבר פרנסתו ואינו שייך לזה, עד שהם מתרגלים שאין להם 

כבר מה לבא אליו. וכמו כן ישיב למחשבותיו ממעשיו הקודמים הבאים ודופקים 

על דלתי לבו, איני כבר אותו האיש, אני כבר בריה חדשה שאין לי שום שייכות 

למחשבות כאלו, ואז יפרשו כבר ממנו.

)בית אברהם עמ' רג(

אוכל  לי שלא  אומרים  היו  לו 

טוחן  הייתי  בתשובה,  לשוב 

רקיע ושמיים, ושב!

)רבי מענדל מקוצק(
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"שובה ישראל עד ה' אלוקיך" 

)הושע יד,ב(. כאשר היחיד שב 

בתשובה, תשובתו מגעת "עד 

- דבר המורה על מרחק  ה'" 

נאמר  בהמשך  אולם  מסוים. 

"שובו"  ה'",  אל  "ושובו  שם 

רבים  כאשר  כי  רבים,  בלשון 

תשובתם  בתשובה,  שבים 

מגיעה עד דרגת "אל ה'". 

)האריז"ל(

3. חושך לא מגרשים במקלות
היא  בתשובה,  ולשוב  עברו  את  לתקן  שרוצה  מי  כל  של  המסוכנות  הנטיות  אחת 

ההתעסקות הבלתי פוסקת עם הרע. מתוך כוונות טובות עלול הבעל תשובה להסתובב 

סחור סחור סביב כל הלא טוב שעשה: הוא מתחרט, משחזר את העבירה ושוב מתחרט, 

שואל את עצמו 'למה זה קרה לי?' ומבטיח לעצמו שלא יעשה זאת שוב, ועוד כהנה 

וכהנה מחשבות שונות, שבכולם יש את אותה סכנה - השקיעה בבוץ וברע. על הסכנה 

הזו מתריע ה'חידושי הרי"מ' במקור הבא:

"...מָה עוֹד, אִם אָדָם קִלקְֵל חַס וְשָׁלוֹם לדְָבָר חָמוּר וְעוֹסֵק בְּ'סוּר מֵרָע' לרִָאשׁוֹנהָ 
כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב, הֲרֵי הוּא חוֹשֵׁב עַל הַקִּלקְוּל, וּמָקוֹם שֶׁהַמַּחֲשָׁבָה נמְִצֵאת שָׁם הָאָדָם 
עִם כּלָ נפְַשׁו. אָז הוּא בְּתוֹךְ הָרַע! וְהוּא בֶּטַח לֹא יָשׁוּב בִּתְשׁוּבָה כּיִ מֹחוֹ יִתְגּשֵַּׁם 
דָּבָר  וַאֲפִלּוּ לֹא עָבַר  חָליִלהָ.  וְעָלוּל לפִּוֹל לתְוֹךְ עַצְבוּת  הַלּבֵ,  וְיִגרְֹם לטְִמְטוּם 
חָמוּר וּמֹחוֹ לֹא יִתְגּשֵַּׁם וְלבִּוֹ לֹא יִטַּמְטֵם, אֲבָל כּשְֶׁיַּחֲשֹׁב עַל סוּר מֵרָע וְעַל הַבּוֹץ, 
הוּא יִשָּׁאֵר בַּבּוֹץ! כּןֵ חָטָא לֹא חָטָא, מַה יֵּשׁ לקַב"ה מִזּהֶ?! וּבִזמְַן שֶׁהוּא חוֹשֵׁב עַל 
זהֶ הֲרֵי הוּא יָכוֹל להְִיוֹת נוֹקֵב מַרְגּלָיִּוֹת וְשֶׁיִּהְיֶה מַשֶּׁהוּ מִזּהֶ למְַלכְוּת שָׁמַיִם! לכָןֵ: 
'סוּר מֵרָע' - הַפְנהֵ עַצְמְךָ מֵרַע, אַל תְּהַרְהֵר בָּרַע, 'עֲשֵׂה טוֹב' - עָשִׂיתָ חֲבִילוֹת 

עֲבֵרוֹת? עֲשֵׂה מִצְווֹת כּנְגֶדְָּן"!
 )רבי יצחק מאיר מגור, 'חידושי הרי"מ על התורה ומועדים' יום כיפור( 

אם אדם יחשוב יותר מדי על העבירות שלו, הוא יחטא שוב! הוא לא יימצא את העוז 

בנפשו לחולל את השינוי. הדרך הנכונה היא להוסיף ולהיות שקוע ב'עשה טוב'. לחזק 

צריך  אומרים שאדם  רבי מענדל מקוצק  וממילא לצאת מהבוץ. בשם  את הקדושה 

לא לבוא לידי חטא, רק בגלל שהוא יהיה כל כך עסוק במצוות עד שפשוט לא יהיה לו 

זמן לחטוא... במקום להשקיע אנרגיות ומאמץ ב'סור מרע', עדיף להיות שקוע בטוב, 

בעל  בדברי  גם  מוצאים  אנו  הזו  ההדרכה  את  בנפש.  מקום  יוותר  לא  לרע  וממילא 

התניא במקור הבא: 

מַה  למַָּקוֹם,  מִיתָה  וְנתְִחַיֵּב  עֲבֵרָה  עָבַר  'אָדָם  אֵליִָּהוּ:  דְּבֵי  בְּתַנּאָ  "וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב 
יַּעֲשֶׂה וְיִחְיֶה? אִם הָיָה רָגיִל לקְִרוֹת דַּף אֶחָד יִקְרָא ב' דַּפִּים, לשְִׁנוֹת פֶּרֶק אֶחָד 
יִשְׁנהֶ ב' פְּרָקִים וְכו''. וְהַיְנוּ כּמְִשַׁל חֶבֶל הַנּפְִסָק וְחוֹזרֵ וְקוֹשְׁרוֹ שֶׁבִּמְקוֹם הַקֶּשֶׁר 

הוּא כּפָוּל וּמְכפָֻּל".  
)רבי שניאור זלמן מליאדי, ספר התניא, 'אגרת התשובה' פרק ט(

את המאמץ יש להשקיע 'במה כן' ולא 'במה לא'. ללמוד יותר, להתפלל יותר, לקשור 

מחדש את החבל בקשר כפול, ולא סתם להתבונן עד כמה נורא שהוא קרוע.

האם אתה מכיר תחומים בהם הדגשת הגרוע והשלילי רק החריפה את המצב במקום 

לשפר אותו?

האם חווית פעם שינוי 'בדרך ממילא'? זאת אומרת: שלא ראית איך אתה משתנה, 

אלא פתאום מצאת את עצמך שונה? אם כן: נסה לסמן באחוזים את הגורמים לשינוי. 

כמה מקום תפסו המירמור והמועקה מהמצב הקודם, ועד כמה תרמו לשינוי התכנים, 

התובנות והמעשים החדשים שמילאו אותך.

2. כל מילימטר קילומטר
לא רק שבעתיד נצליח, כבר עכשיו אנו מצליחים! מאוד! כל צעד שלנו הוא הצלחה, כל 

פנייה שלנו וכל תנועה שלנו מקדמת אותנו. כך כתוב בזוהר: "לית רעותא טבא דיתאביד 

מקמי מלכא קדישא" ]אין רצון טוב שאובד מלפני המלך הקדוש[ )זוהר חלק ב ק"נ ע"ב(. שום דבר 

לא הולך לאיבוד. כל תפילה, כל מעשה, כל מאמץ, ואפילו רצון קטן - שום דבר לא 

הולך לאיבוד. ה' רואה את זה ו'סופר' את זה, והקדושה המצטברת בנשמתנו מצטרפת 

ואלפי  נצליח, ההצלחה הסופית מורכבת ממאות  למלחמה הגדולה. לא רק שבסוף 

הצלחות ביניים. כל הצלחת ביניים שכזאת היא רכוש רוחני, המזין אותנו לנצח.

גם הנקודה הזו מתבארת היטב בדברי רבי נתן מברסלב: 

"עַל יְדֵי כּלָ בַּקָּשָה וּבַקָּשָה, וְעַל יְדֵי כּלָ דְרִישָה וּדְרִישָׁה שֶׁדוֹרֵשׁ וּמְבַקֵּש וּמְחַפֵּשׂ 
למְִצֹוא כּבְוֹד קְדוּשָתוֹ יִתְבָּרַךְ, וְעַל יְדֵי כּלָ תְנוּעָה וּתְנוּעָה שֶׁפּוֹנהֶ לקְִדוּשָׁה, עַל 
יְדֵי כּלָ זהֶ זוֹכהֶ בְּכלָ פַּעַם לשְַׁבֵּר חוֹמוֹת בַּרְזלֶ וּדְלתָוֹת נחְוֹשֶׁת. אַף עַל פִּי שֶׁאַחַר 
כּךְָ מִתְּגּבְַּרִים עָליָו בְּכלָ פַּעַם רַחַמָנאָ ליִצְלןָ, אַף עַל פִּי כןֵ אֵין יְגיִעוֹ לרִָיק ח"ו, 
וְאַין שׁוּם תְנוּעָה שֶׁפּוֹנהֶ להְַקְדוּשָׁה נאֱֶבֶדֶת. וְאִם הוּא חָזקָ וְאַמִּיץ לבְַקֵשׁ וּלחְַפֵּשׂ 

יוֹתֵר אַף אִם יַעֲבוֹר עָליָו מָה, בְּוַדַּאי סוֹף כּלָ סוֹף יִזכְּהֶ למְִצוֹא אוֹתוֹ יִתְבָּרַךְ...".
)רבי נתן מברסלב, 'ליקוטי הלכות', הלכות גביית חוב מיתומים ג,יז( 

את הכוח העצום שיש בכל מעשה טוב, אפילו בודד, אנו מוצאים כבר בדברי הרמב"ם 

בהלכות תשובה: 

וְחֶצְיוֹ  זכַּאַי  חֶצְיוֹ  הַשָּׁנהָ כּלֻּהָּ, כּאְִלּוּ  עַצְמוֹ כּלָ  אָדָם שֶׁיִּרְאֶה  "לפְִיכךְָ צָרִיךְ כּלָ 
חַיָּב; וכןֵ כּלָ הָעוֹלםָ, חֶצְיוֹ זכַּאַי וְחֶצְיוֹ חַיָּב: חָטָא חֵטְא אֶחָד - הֲרֵי הִכרְִיעַ עַצְמוֹ 
וְהִכרְִיעַ אֶת כּלָ הָעוֹלםָ כּלֻּוֹ לכְףַ חוֹבָה, וְגרַָם להֶָם הַשְׁחָתָה; עָשָׂה מִצְוָה אַחַת 
- הֲרֵי הִכרְִיעַ עַצְמוֹ וְהִכרְִיעַ אֶת כּלָ הָעוֹלםָ כּלֻּוֹ לכְףַ זכְוּת, וְגרַָם להֶָן תְּשׁוּעָה 
וְהַצָּלהָ. זהֶ הוּא שֶׁנּאֱֶמַר "וְצַדִּיק יְסוֹד עוֹלםָ" )משלי י,כה(, זהֶ שֶׁצִדֵּק עַצְמוֹ הִכרְִיעַ 

אֶת כּלָ הָעוֹלםָ כּלֻּוֹ וְהִצִּילוֹ".
)משנה תורה, הלכות תשובה, ג,ח(

לפני החטא, על האדם לזכור את החצי הראשון של דברי הרמב"ם, ולפחד מלהכריע 

את העולם כולו לכיוון שלילי. אך אחרי החטא, כשאדם מתחיל לשוב בתשובה, עליו 

לשנן את החצי השני, ולדעת כי כל צעד שלו מקדם את העולם כולו. לא משנה לאיפה 

האדם נפל, המצווה היא מצווה. וכל מצווה מצטרפת לחשבון הגדול - להצלת נשמתו 

הפרטית ולהצלת העולם כולו.

כל  מנצל  ה'  אלינו.  ה'  של  ורחמיו  מאהבתו  נובע  קטן  מעשה  לכל  שיש  הגדול  הכח 

הזדמנות והתעוררות מצידנו, כדי לקרב אותנו אליו. וכדברי חז"ל, שה' אומר 'פתחו לי 

פתח אחד של תשובה כחודה של מחט, ואני פותח לכם פתחים שיהיו עגלות וקרוניות 

נכנסות בו' )מדרש שיר השירים רבה פרשה ה,ב(. ה' מבטיח לנו שהוא יקדם אותנו הרבה יותר 

וכך  ע"א(.  ק"ד  )שבת  אותו'  מסייעים  ליטהר  'בא   - עצמנו  את  נקדם  שאנחנו  ממה  מהר 

מבטא זאת ה'בית אברהם' מסלונים:

שֶׁנּתְִרַחֵק  מֶלךְֶ  לבְֶן  מָשָׁל  דֶרֶך  עַל  מֵלכְוֹבִיץ':  הַקָדוֹש  הָרַב  מַאֲמַר  פִּי  "עַל 
בִּפְסִיעוֹתַי  אֵליֶךָ  וְאָשׁוּב  קְטַנּוֹת  בִּפְסִיעוֹת  אֵליַ  'שׁוּבָה  הַמֶּלךְֶ  לוֹ  וְאָמַר  מְאֹד, 

הַגּדְוֹלוֹת'".
)רבי אברהם מסלונים, 'בית אברהם' עמוד קצו(

ה' יכול הכול, הרבה יותר ממה שאנחנו מסוגלים לעשות ואפילו לשער. לאן הוא ייקח 

אותנו איננו יודעים, אבל מה שבטוח זה שאנחנו צריכים לצעוד לקראתו. כל צעד קטן 

שלנו מביא לצעד ענקי מצידו של ה', ולהתקדמות אדירה בדרך למפגש איתו.
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פרק ד

סוף הדרך!

בתהליך  האדם,  בני  שלנו,  החלק  על  למדנו  הראשונים  הפרקים  בשלושת 

התשובה. 

'חלקו' של ה', שהוא משמעותי ורב  בחלקו הראשון של הפרק שלפנינו נדון על 

לאין-ערוך: ה' אוהב, ה' מרחם עלינו ומבין אותנו, והוא באמת סולח. לולא 'חלקו' 

של ה', אי אפשר היה להעלות על הדעת את האפשרות לשוב אל העבר ולשנות 

אותו. הכוח הפלאי של התשובה, להפוך רע לטוב ומר למתוק, הוא כוחו וחסדו 

של ה' בלבד. ה' לא "מוכרח" לסלוח לנו, ואם הוא לא ירצה לסלוח - הצדק איתו. 

אין פה תהליך אוטומטי של בקשת 'הנחה' מה' וקבלתה... אלא מפגש חי ואמיתי 

הבלתי  אהבתו  את  מחדש  פעם  בכל  מגלה  מצדו  ה'  ה'.  לבין  שחטא  יהודי  בין 

מוגבלת לכל יהודי ויהודי, ובאמת סולח. 

בחלקו השני של הפרק ננסה להבין את מעלתו ותודעתו של הבעל-תשובה. כיצד 

ניתן, לא רק לצאת מהמשבר, אלא גם להגיע למעלה גדולה יותר. ובנוסף - כיצד 

עלינו, לאחר התשובה, להסתכל על העבר? האם עלינו להתעלם ממנו, או דווקא 

לזכור?

מבנה הפרק:

זה	קורה	באמת	- הביטחון בכוחה של התשובה 	.1

איך	זה	יכול	להיות? - הסבר רעיוני לאפשרות שינוי העבר  	.2

יותר	צדיק	מצדיק! - העומק החדש שמגלה הבעל תשובה 	.3

לשכוח	או	לזכור - כיצד צריך הבעל תשובה להסתכל על עברו 	.4

4. צעד אחר צעד
המפתח הגדול להצלחה בכל תחום הוא ההתמדה והעקביות. להיות החלטי, להתרגל 

לדברים ולהיכנס לתוכם בעבודה יום יומית. חלק מהעקביות היא ללכת צעד אחר צעד 

ולא ללכת בגדולות ובנפלאות. 

ברור שמהרע צריך להתנתק ומיד, מה שאסור אסור ואין בזה מקום להתקדמות איטית, 

אבל בכל השאר מוכרחים ללכת צעד אחר צעד.

וכך כותב במכתב הרבי מליובאוויטש:

יִתְבָּרַךְ  מֵה'  לתְִבּוֹעַ  אֵין  וּבְמֵילאָ  וּבִיגיִעָה,  לאְַט  לאְַט  הִיא  בִּקְדוּשָה  "הָעֲבוֹדָה 
אֲשֶׁר יִהְיֶה נסֵ וּלפְֶתַע פִּתְאוֹם בְּלֹא יְגיִעָה מַתְאִימָה יֵהָפֵך מִן הַקָּצֶה אֶל הַקָּצֶה. 

לאְִידָךְ גיִסָא מוּבְטָח עַל פִּי פְּסַק דִין תוֹרָתֵינוּ הַקְּדוֹשָׁה יָגעְַתָּ וּמָצָאתָ...".

ובמכתב נוסף מפרט יותר, ובסופו נותן גם נקודה חשובה למחשבה במהלך המלחמה 

עם היצר:    

"בְּמַעֲנהֶ למְִכתְֵָּבוֹ בּוֹ שׁוֹאֵל עֵצָה להְֶעְדֵר הַסֵדֶּר אֶצְלוֹ, שֶׁמַחֲליִט להְִתְנהֵַג בְּאוֹפֶן 
מְסוּיָּם וְאֵינוֹ נמְִשָׁךְ זמְַן רַב וּמְשַׁנּהֶ הַנהְַגתָוֹ, וּבְמֵילאָ מְבַלבְֵּל זהֶ לעְַצְמוֹ.

בִּכלְלָ שִׁינּוּייִם כּהְָאָמוּר ]כאלו[ בָּאִים לעְִיתִים תְכוּפוֹת מִפְּניֵ שֶׁמַחְליִטִים עִניְיָניִם 
שֶׁהֵם לֹא בְּעֵרֶך למַַּצָב בָּהוֹוֶה. זֹאת אוֹמֶרֶת שֶׁחֲפֵצִים לדְַלּגֵ, בָּה בְּשָׁעָה שֶׁהַסֵּדֶר 
אַחַר צַעַד  )שמות כג,ל(, להְַעֲלוֹת בַּקּוֹדֶש צַעַד  אֲגרְָשֶׁנּוּ"  מְעַט  הָרָגיִל הוּא "מְעַט 
)מִלבְַד בְּמִקְרִים יוֹצְאִים מִן הַכּלְלָ, שֶׁאָז הַסֵּדֶר דְ"מְדַלּגֵ וּמְקַפֵּץ" וְעַד להְַפֵּך מִן 
הַקָּצֵה אֶל הַקָּצֶה "בִּשְעָתָא חֲדָא וּבְרִגעְָא חֲדָא" ]בשעה אחת וברגע אחד[, אֲבָל אֵין זהֶ 

הַסֵּדֶר דִ"תְמִידִים כּסְִדְרָם"(...

מוּבָן גםַ כּןֵ שֶׁהַיֵּצֶר מִשְתַדֵּל לבְַלבְֵּל גםַ בְּעֲבוֹדָה וּבְהַנהְָגהָ הָאֲמוּרָה, אֲבָל אֲדְרָבָּא 
מִזּהֶ עַצְמוׁ צְרִיכיִם להְוֹסִיף כּוֹחַ בְּמִלחְֶמֶת הַיֵּצֶר. וְכיַָדוּעַ הַהִתְבּוֹננְוּת בַּהִשְתַדְּלוּת 
תַכלְיִת  שֶׁזוֹהִי  כּיֵוָן  הָאָדָם,  אֶת  לפְַתוֹת  הַיֵּצֶר  שֶׁל  וּמְשוּנהָ  שׁוֹנהָ  גדְוֹלהָ  הֲכיִ 
בְּרִיאָתוֹ ]של היצר שנברא לפתות את האדם[ - הֲרֵי צְרִיכהָ להְִיוֹת הַהִשְתַדְּלוּת פִּי כּמַָּה 
מִצַּד הָאָדָם למְַלאְוֹת תַכלְיִת בְּרִיאָתוֹ הוּא, כּדְִבְרֵי חז"ל 'אֲניִ נבְִרֵאתִי לשְַׁמֵּשׁ אֶת 
קוֹניִ' )קידושין פ"ב ע"ב(. וְהוּבְטַחְנוּ 'אָדָם מְקַדֵשׁ אֶת עַצְמוֹ מְעַט מִלמְַטָּה, מְקַדְשִׁין 

אוֹתוֹ הַרְבֵּה מִלּמְַעְלהָ' )יומא ל"ט ע"א(.

בִּבְרָכהָ לבְִשׂוֹרוֹת טוֹבוֹת". 
 )מכתבים מהרבי מליובאוויטש, רבי מנחם מענדל שניאורסון, 
'אוצר אגרות קודש' עמוד קע"ח - קע"ט(

מה הוא הגורם לחוסר היציבות 

אצל השואל, לפי מבטו של 

הרבי מליובאוויטש? כיצד הוא 

מציע לתקן זאת?

 מהי יש ללמוד ממלאכתו 

של היצר הרע?
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2. איך זה יכול להיות?
לא חטא מעולם

עלינו להיות בטוחים בדבר שאין כמותו בכל העולם. ראיתם פעם מישהו שמהר כל כך, 

ופעמים רבות כל כך מוכן לסלוח? איך זה יכול להיות?

היכולת לחזור אל העבר ולשנות אותו מופיעה בהלכות נדרים, ורבי צדוק הכהן מלובלין 

מוצא לכך השלכה ישירה לתיקון החטא והתשובה:

"אַף שֶׁעִקַּר שֵׁם צַדִּיק הַיְנוּ צַדִּיק מֵעִקָּרו, מִכּלָ מָקוֹם גּםַ בַּעַל תְּשׁוּבָה נקְִרָא צַדִּיק 
יְדֵי  נדֶֶר עַל  דֻּגמְַת הַתָּרַת  הַחֵטְא למְַפְרֵעַ  גּמָוּר כּנַּזִכְּרָ. לפְִי שֶׁהַתְּשׁוּבָה עוֹקֶרֶת 

חָכםָ, וְהוּא כּאְִלּו לֹא חָטָא מֵעוֹלםָ".
)רבי צדוק הכהן מלובלין, 'רסיסי לילה' אות נג(

חכם המתיר נדר, לא רק מבטל אותו מכאן ולהבא, אלא עוקר אותו מתחילתו. אדם 

שעובר על נדרו הוא חוטא, אך אם לאחר מכן חכם מתיר את הנדר, מתברר למפרע 

כי לא היה נדר והאדם לא חטא מעולם. כלומר: התרת נדרים משנה גם את הנדר וגם 

רק  אותו הכוח. לא  יש את  רבי צדוק,  אותנו  החטאים שנגזרו ממנו. לתשובה, מלמד 

שהיא מעניקה לחוטא את היכולת להיות נקי מכאן ולהבא, אלא היא מטהרת אותו מכל 

עוון בעבר. לכן אפשר לקרוא לבעל תשובה צדיק, מכיוון שלאחר התשובה 'כאילו לא 

חטא מעולם'.

מה מלמדת אותנו השוואת התשובה להתרת נדרים?

חישבו: מדוע נהגו לערוך התרת נדרים דווקא בערב הימים הנוראים? מדוע 'כל נדרי' 

פותח את תפילות יום הכיפורים?

אין לזה סוף
הסליחה של ה' היא אינסופית - "מעביר אשמותינו בכל שנה ושנה". ה' מוכן לסלוח לנו 

ולתקן אותנו בכל פעם מחדש. בעל התניא מסביר ב'אגרת התשובה' את ההיגיון )או 

ליתר דיוק: חוסר ההיגיון( שבסליחתו של ה':

"... וַהֲרֵי אֲפִלּוּ בְּמִדַּת בָּשָׂר וָדָם כּןֵ, שֶׁצָּרִיךְ הָאָדָם למְִחֹל תֵכףֶ וּמִיָּד שֶׁמְּבַקְּשִׁים 
מִמֶּנּוּ מְחִילהָ וְלֹא יְהֵא אַכזְרִָי מִלּמְִחֹל... וְאִם בִּקֵּשׁ מִמֶּנּוּ שָׁלֹשׁ פְּעָמִים וְלֹא מָחַל 
לוֹ, שׁוּב אֵין צָרִיךְ לבְַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ... וּבְמִדַּת הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא עַל אַחַת כּמַָּה וְכמַָּה 

לאְֵין קֵץ".

ההלכה אומרת, כי אדם צריך למחול לאדם שפגע בו ומבקש את סליחתו. ואם בשר 

ודם, בעל כעסים ויצרים, מסוגל ונדרש למחול, ה' שהוא אין-סוף, ודאי שמוחל. סוף כל 

סוף, הוא זה שאמר שנמחל זה לזה.

וממשיך בעל התניא:

"... וּמַה שֶּׁמְּשַׁבְּחִים וּמְבָרְכיִם אֶת ה' 'חַנּוּן הַמַּרְבֶּה לסְִלֹחַ', הַמַּרְבֶּה דַּיְקָא, וּכמְוֹ 
אִישׁ לאְִישׁ  יֶחֱטָא  אִם  וָדָם  דְּהַיְנוּ: שֶׁבְּמִדַּת בָּשָׂר  "וְרַב לסְִלֹחַ".  בְּעֶזרְָא  שֶׁכּתָוּב 
וּבִקֵּשׁ מִמֶּנּוּ מְחִילהָ וּמָחַל לוֹ וְאַחַר כּךְָ חָזרַ לסְוּרוֹ, קָשֶׁה מְאֹד שֶׁיִּמְחֹל לוֹ שֵׁניִת, 
אֵין הֶפְרֵשׁ בֵּין פַּעַם אַחַת  וּמִכּלָ שֶׁכּןֵ בִּשְׁליִשִׁית וּרְבִיעִית. אֲבָל בְּמִדַּת הַקב"ה 
לאְֶלףֶ פְּעָמִים, כּיִ הַמְּחִילהָ הִיא מִמִּדַּת הָרַחֲמִים וּמִדּוֹתָיו הַקְּדוֹשׁות אֵינןָ בִּבְחִינתַ 
גּבְוּל וְתַכלְיִת אֶלּאָ בִּבְחִינתַ אֵין סוֹף, כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב "כּיִ לֹא כלָוּ רַחֲמָיו" )איכה ג,כב(. 

1. זה קורה באמת
"בִּיסוֹד הַכֹּל צְרִיכהָ לבָוֹא הַהַסְבָּרָה הַכּלְלָיִת שֶׁל בִּטְחוֹן הַתְּשׁוּבָה, וְעֹצֶם הַשַּׁלוְָה, 
הַתְּשׁוּבָה  אִישׁ אֲשֶׁר אוֹר  הַנּפֶֶשׁ שֶׁל כּלָ  מִתְלבֶַּשֶׁת  שִׂמְחַת-עֹז, שֶׁצְּרִיכהָ להְִיוֹת 
מֵאִיר בְּנשְִׁמָתוֹ... עַד שֶׁבִּגבְוּרָה נאֱֶמָנהָ וּבְכלָ מְלֹא-הַנּשְָׁמָה יוֹצֵאת שִׁירַת-קֹדֶשׁ 
מְקוֹרִית, הָאוֹמֶרֶת בְּהָדָר וְחַיִּים מְלאִֵים: "הַסֹּלחֵַ לכְלָ עֲו ֹנכֵיִ, הָרֹפֵא לכְלָ תַּחֲלוּאָיְכיִ, 
וְרַחֲמִים, הַמַּשְׂבִּיעַ בַּטּוֹב עֶדְיֵךְ, תִּתְחַדֵּשׁ  חֶסֶד  הַמְעַטְּרֵכיִ  חַיָּיְכיִ,  הַגּוֹאֵל מִשַּׁחַת 
כּנַּשֶֶׁר נעְוּרָיְכיִ" )תהילים קג,ג-ה(, וְהַבִּטָּחוֹן הוֹלךְֵ וּמִתְגּבֵַּר, וְהַשִּׂמְחָה וְהַצָּהֳלהָ וְזיִו-

עֲדָניִם הוֹלךְֵ וּמִתְרַבֶּה...".
)אגרות הראי"ה אגרת שעח(

לא קרוב לודאי ולא כנראה - בטוח! מאה אחוז! התשובה אכן תצליח! ה' יסלח ואנחנו 

נתנקה מחטאינו, באמת, בוודאות. כל פקפוק בעניין מרפה ידיים וגורם לאדם השרוי 

מהנביאים,  מהתורה,  הוודאות?  ומאין  בה'.  ובטחונו  העצמי  בטחונו  לערעור  בנפילה, 

ומכל חלקי התורה בהם מופיעה מצוות התשובה, לא רק  מהגמרא, מהשולחן ערוך 

בתור משאת-נפש, אלא בתור דבר אמיתי 'שעובד'. האמת הזאת צריכה לעמוד לנגד 

עינינו בבהירות רבה, ורק כך נאזור אומץ למהפך הגדול.

את הוודאות הזאת מוכיח בעל התניא מתוך תפילת 'שמונה עשרה':

"... הָאֱמוּנהָ וְהַבִּטָּחוֹן להְִיוֹת נכָוֹן לבִּוֹ בָּטוּחַ בַּה' כּיִ חָפֵץ חֶסֶד הוּא וְחַנּוּן וְרַחוּם 
וְרַב לסְִלֹחַ, תֵכףֶ וּמִיָּד שֶׁמְּבַקֵּשׁ מְחִילהָ וּסְליִחָה מֵאִתּוֹ יִתְבָּרֵךְ, בְּליִ שׁוּם סָפֵק וּסְפֵק 
סְפֵקָא בָּעוֹלםָ. וּכמְוֹ שֶׁאָנוּ מְבָרְכיִן בְּכלָ תְּפִלּתַ שְׁמוֹנהֶ עֶשְׂרֵה תֵּכףֶ שֶׁמְּבַקְּשִׁים 
סְלחַ לנָוּ כו' 'בָּרוּךְ אַתָּה ה' חַנּוּן הַמַּרְבֶּה לסְִלֹחַ', וַהֲרֵי סְפֵק בְּרָכוֹת להְָקֵל מִשּׁוּם 
חֲשַׁשׁ בְּרָכהָ לבְַטָּלהָ?! אֶלּאָ אֵין כּאָן שׁוּם סָפֵק כּלְלָ! מֵאַחַר שֶׁבִּקַּשְׁנוּ 'סְלחַ לנָוּ 
מְחַל לנָוּ'. וְאִלּו לֹא הָיִנוּ חוֹזרְִים וְחוֹטְאִים הָיִנוּ נגִאְָליִן מִיָּד, כּמְוֹ שֶׁאָנוּ מְבָרְכיִן 

'בָּרוּךְ אַתָּה ה' גּוֹאֵל יִשְׂרָאֵל'".
 )רבי שניאור זלמן מליאדי, ספר התניא, 'אגרת התשובה' פרק יא( 

אין שום ספק כלל! קורא באוזנינו בעל התניא. באותו רגע שאדם מבקש את סליחתו 

של ה', הוא נענה. עלינו להיות בטוחים באהבתו של ה' אלינו ובהיותו טוב ורב חסד. לכן, 

מיד לאחר שאנו מבקשים 'סלח לנו' אנו מכריזים בברכה: 'חנון המרבה לסלוח' - כי ה' 

כבר סלח.

באיזה הקשר מזכיר בעל 

התניא את ההלכה 'ספק 

ברכות להקל'?

מהו הסבר סדר הברכות 

בתפילת 'שמונה עשרה'?

התשובה	מוחקת

אח שלישי היה להם להאחים הקדושים רבי אלימלך ורבי זושא, והוא היה בעל 

בית מזיגה בכפר אחד. נמלכו פעם תלמידי הצדיק רבי אלימלך לנסוע לאח 

השלישי ולתהות על קנקנו, כי הבינו שבודאי אף הוא אינו איש פשוט. באו אליו, 

וראו שעמד כל היום ומכר יי"ש לערלים. לא ראו אצלו שום מדרגות, אבל ראו 

שבכל פעם הוא אוחז איזה פנקס וכותב שם משהו. בקשוהו, שיתן להם רשות 

ללון בביתו, ונענה להם. בלילה, כשבית המזיגה נסגר, ובני הבית הלכו לישון, 

יכלו  לא  ומכה את עצמו.  ומתמרמר בבכיה,  קורא באיזה פנקס  שמעו שהוא 

האיש  השיבם  עצמו?  את  יכה  שאיש  היתכן,  ושאלוהו:  אליו  ונכנסו  להתאפק 

בתמימות, שכך דרכו תמיד: בכל יום כשנדמה לו שעשה איזה חטא או הרהר 

איזה הרהור עבירה, הוא רושם על הפנקס, ובלילה אינו הולך לישון עד שהוא 

שב בתשובה מעומק הלב, וזה לו האות שתשובתו נתקבלה, כשרואה שהכתב 

נמחק מהפנקס, ואז הוא יודע כי גם בשמיים נמחק החטא.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(
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מגור  מאיר  יצחק  רבי 

את  פירש  הרי"מ'(  )ה'חידושי 

אתה  גליו  "בשוא  הפסוק: 

פט,י(:  )תהילים  תשבחם" 

את  לשטוף  רוצים  הים  גלי 

שהם  פי  על  ואף  העולם, 

מתקיים,  לא  שרצונם  רואים 

שוב  זאת  לעשות  מנסים  הם 

האדם  ילמד  ומהם  ושוב. 

שאף  ה',  את  לעבוד  שרוצה 

עליו  מתגבר  שיצרו  פי  על 

ומונע אותו בכל יום, לא יוותר, 

ועליו יאמר "ואתה תשבחם". 

3. יותר צדיק מצדיק!
נסתרים  כוחות  בבני-אדם,  הטמונים  אדירים  כוחות  לפעמים  חושפים  משבר  רגעי 

וככל  גרועים,  במצבים  רק  מתגלים  אלו  פנימיים  כוחות  מצוקה.  לזמני  השמורים 

שהנפילה יותר גדולה, כך הכוחות לצאת ממנה הם יותר עמוקים וחזקים.

חושף  מהמשבר,  והיציאה  ההתמודדות   - התשובה  וזמן  משבר,  של  זמן  הוא  חטא 

עומקים של קשר עם ה'. עומקים אלו מתגלים רק לבעלי-תשובה ולא לצדיקים.

בזמן  דווקא  מה',  אלינו  המתגלה  והאהבה  הקשר  עומק  את  לנו  יבאר  הבא  המקור 

הסליחה:

"וּבָזהֶ יוּבַן פֵּרוּשׁ בִּרְכּתַ 'סְלחַ לנָו אָבִינוּ - כּיִ חָטָאנוּ', שֶׁלּכִאְוֹרָה 'כּיִ' זהֶ אֵינוֹ 
מוּבָן. שֶׁמַּשְׁמָע כּאְִלּו הוּא נתְִינתַ טַעַם למָָּה יִסְלחַ לוֹ - מִפְּניֵ שֶׁחָטָא, וְזהֶ פִּלאְִי! 

וַהֲוָה ליֵהּ למְֵימָר ]היה לו לומר[ אֲשֶׁר חָטָאנוּ. 

'הַחֲזיִרֵנוּ  ]שמתייחס[ עַל מַה שֶּׁכּתָוּב בַּבְּרָכהָ הַסְּמוּכהָ להָּ לפְָניֶהָ  דְּקָאֵי  אַךְ הָעִניְָן 
בִּתְשׁוּבָה שְׁלמֵָה לפְָניֶךָ', וַאֲזיַ מְבַקֵּשׁ עוֹד 'סְלחַ לנָוּ', הוּא עִניְָן הַמְּחִילהָ, וְעִניְָנהָּ 

הוּא הַחְזרַָת הָרָצוֹן שֶׁנּסְִתַּלּקֵ עַל יְדֵי הָעֲווֹנוֹת. 

וְזהֶוּ  מִמֶּנּוּ  הָרָצוֹן  מִסְתַּלּקֵ  אֲזיַ  וּכשְֶׁחוֹטֵא  הָעֶליְוֹן,  רָצוֹן  הֵם  הַמִּצְווֹת  הִנּהֵ  כּיִ 
הַנּקְִרָא 'תַּרְעוֹמוֹת', שֶׁפֵּרוּשׁוֹ סִלּוּק הָרָצוֹן, שֶׁאֵינוֹ מְרֻצֶּה עוֹד לפְָניָו, הֲגםַ שֶׁאֵינוֹ 
עוֹשֶׂה לוֹ מַעֲשֶׂה כּלְלָ רַק שֶׁמִּסְתַּלּקֵ רְצוֹנוֹ מִמֶּנּוּ, וְאַחַר כּךְָ הַמְּחִילהָ הִיא הַחְזרַָת 

הָרָצוֹן. 

נסְִתַּלּקֵ  שֶׁהוּא  מֵאַחַר  תְּחִלּהָ,  שֶׁהָיָה  הָרָצוֹן  אוֹתוֹ  אֵינוֹ  זהֶ  רָצוֹן  בְּחִינתַ  וְאָמְנםָ 
למָָּה עַתָּה יַחֲזֹר? אֶלּאָ מִבְּחִינתַ 'רַעֲוָא דְּרַעֲוִין' - מְקוֹר הָרְצוֹנוֹת, שֶׁמִּמֶּנּוּ נמְִשָׁךְ 

הַשְׁרָאַת הָרָצוֹן מֵחָדָשׁ, וְאִם כּןֵ הוּא יוֹתֵר נעֲַלהֶ מִן הָרָצוֹן שֶׁנּסְִתַּלּקֵ. 

וְהַיְנוּ  מֵחָדָשׁ,  לנָוּ רְצוֹנךְָ  גּלַּהֵ  'מְחֹל' כּלְוֹמַר  פֵּרוּשׁ  אָבִינוּ'  לנָוּ  'סְלחַ  וְזהֶוּ סוֹד 
יֵשׁ רָצוֹן אַחֵר שֶׁלּמְַטָּה מִזּהֶ  מִבְּחִינתַ 'רַעֲוָא דְּרַעֲוִין' הַנּקְִרָא 'רָצוֹן הָעֶליְון'. כּיִ 
וְהוּא שֶׁבַּמִּצְווֹת. וְכלָ כּךְָ למָָּה? 'כּיִ חָטָאנוּ' וְנסְִתַּלּקֵ מִמֶּנּוּ רָצוֹן שֶׁהָיָה נמְִשָׁךְ עַל 
יְדֵי הַמִּצְווֹת. וּמֵאַחַר שֶׁעָשִׂינוּ תְּשׁוּבָה כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב 'וְהַחֲזיִרֵנוּ בִּתְשׁוּבָה' אִם כּןֵ 

צָרִיךְ לגְלַּוֹת לנָוּ רָצוֹן הָעֶליְון בָּרוּךְ הוּא שֶׁזּהֶ סוֹד הַסְּליִחָה. 

וְזהֶ סוֹד שֶׁאָמְרו רַבּוֹתֵינוּ ז"ל "זדְוֹנוֹת נעֲַשׂוּ לוֹ כּזִכְיֻּוֹת" )יומא פ"ו ע"ב(. וְאִם כּןֵ 
כּלָ שֶׁיֵּש לוֹ זדְוֹנוֹת יוֹתֵר, הֲרֵי זכְיֻּוֹתָיו מְרֻבִּים. מֵאַחַר שֶׁעַל כּלָ זדָוֹן צָרִיךְ להְִיוֹת 
כּשְֶׁל  שֶׁלֹּא  אֲחֵרִים  זכְיֻּוֹת  בְּחִינתַ  וְהוּא  מְחִילהָ.  להְִיוֹת  הָעֶליְון  רָצוֹן  הַמְשָׁכתַ 
הַצַּדִּיקִים שֶׁזּכְיֻּוֹתֵיהֶם הֵם רַק הַמְשָׁכתַ הָרָצוֹן שֶׁבַּמִּצְווֹת. וְלכָןֵ 'בְּמָקוֹם שֶׁבַּעֲליֵ 

תְּשׁוּבָה עוֹמְדִים, צַדִּיקִים גּמְוּרִים אֵינםָ יְכוֹליִם לעֲַמֹד' )ברכות ל"ד ע"ב(".
)רבי מנחם מענדל מליובאוויטש, ה'צמח צדק', 'דרך מצוותיך' מצוות וידוי ותשובה(

כולנו מכירים את תחושת הקדושה והניקיון של יום הכיפורים, היום הקדוש ביותר בשנה. 

במבט ראשון זה מבלבל, היום בו 'מנקים את הביוב' צריך להיות אולי היום המלוכלך 

ביותר ולא הנקי והמרומם ביותר! אבל צריך לבחון את הדברים אחרת: הכפרה והטהרה 

בתנאים  להיעשות  צריך  כזה  טיפול  באיבר.  גידול  או  בזיהום  לטיפול  דומה  יו"כ  של 

סטריליים ובניקיון מירבי. אם בכל השנה עבודת המקדש מתבצעת בקודש - בהיכל, 

דווקא ביום הכיפורים, בו אנו עוסקים בחטאים ופשעים, הכהן הגדול עובד בתוך קודש 

הקודשים. החטאים פועלים נגד הקדושה, ולכן התיקון צריך לבוא ממקום עמוק יותר 

מהקדושה הרגילה - קודש הקדשים.

כך מבאר ה'צמח צדק': כאשר אדם פועל נגד רצונו של ה', יש כלפיו תרעומת. ה' מסלק 

את רצונו מהאדם. הרצון שהוסר לא ישוב עוד, מכיוון שהאדם קלקל אותו, אך רצון עמוק 

יש לחשוף קשר במימד  יוכל להתגלות כעת. על מנת לתקן קשר שעורער,  בהרבה 

מהי השאלה הפותחת את 

הקטע?

כיצד היא מתורצת?

מה ההבדל בין זכויות של 

צדיקים, לבין הזדונות שהפכו 

לזכויות אצל בעלי-תשובה?

וּלגְבֵַּי בְּחִינתַ אֵין סוֹף אֵין הֶפְרֵשׁ כּלְלָ בֵּין מִסְפָּר קָטָן לגְדָוֹל, דְּכֹלּאָ קָמֵיהּ כּלְאָ 
מַמָּשׁ חָשִׁיב ]כולם לפניו כלא ממש חשובים[ וּמַשְׁוֶה קָטָן וְגדָוֹל".

 )רבי שניאור זלמן מליאדי, ספר התניא, 'אגרת התשובה' פרק יא( 

איך הרגשת כשחבר פגע בך, פייס אותך, ופגע בך שוב? האם קרה לך שפגעת במישהו, 

ופייסת אותו, פגעת בו שוב, בדיוק באותו הדבר? האם  ולאחר שביקשת את סליחתו 

העזת לגשת לדבר אתו?

לא יאומן! אנחנו חוטאים, מבקשים סליחה, שוב חוטאים, מתוודים, שוב... חוטאים, עושים 

תשובה, ושוב... וה', יש לו סבלנות אלינו, לא נמאס לו מאתנו - הוא סולח! באמת! כל 

פעם מחדש. שנה אחרי שנה, יום אחרי יום, תפילה אחרי תפילה. איך זה יכול להיות? 

יכול להיות, קורה כל  יכול להיות, אבל אצל האין-סוף, מה שלא  ובכן, זה באמת לא 

יום. 

ה' הוא אין סוף. חטא אחד נגדו הוא הדבר הרע ביותר שיכול להיות, נורא ואיום עד אין 

קץ. אבל מנגד: מחילה אחת שלו היא אוצר אין סופי של אהבה ורחמים. למספר אין 

תפקיד מול אין סוף. אם הוא מוכן לסלוח פעם אחת, הוא מוכן גם מאה. וכך, אין סוף 

פעמים, ה', בשיא הרצינות, מקבל את בקשותינו למחילה. הוא מנקה אותנו שוב ושוב, 

כאילו זאת הפעם הראשונה.

די, נתמלא  ומרחם עלינו עד בלי  אותנו  הוא אוהב  זה קצת, עד כמה  נחשוב על  אם 

באהבה כל כך גדולה לקדוש ברוך הוא, עד שלא נוכל אף פעם לחטוא...

להתעלף	מ"אשמנו"

אחד,  בעל-תשובה  ז"ל  מליז'נסק  אלימלך  רבי  הקדוש  להרב  בא  אחת  פעם 

ובידו פתקא מאחד הגדולים, שפסק עליו כמה וכמה ענויים ותעניות וסיגופים, 

וכבר נעשה האיש חלש ורפה-כוח ממקצת הסיגופים שהתחיל לקיים, ויאמר 

הרב הקדוש לאיש: אל תעשה דבר מכל אותם הסיגופים, ויהי ליבך בטוח שלא 

תיסע מכאן עד כי תעשה תשובה שלמה. וקרא הרב לבנו הצדיק רבי אלעזר, 

ומשתה,  בידך את האיש הזה להשגיח עליו במאכל  נותן  הנני  לו: ראה  ואמר 

עד שיהיה בריא וחזק כמו כל אדם, וכאשר ירגיש עצמו חזק בגופו אז תביאהו 

ויהי כאשר שב  ציוה עליו אביו הקדוש.  כן הרב רבי אלעזר, כאשר  ויעש  אלי. 

החטאים,  בגנות  לפניו  לדבר  הרב  התחיל  אביו,  לפני  והביאו  לאיתנו,  האיש 

ובערך הפגם שפגם בנפשו בעברו על גזרת המלך ובהיותו ממרה את אדון כל 

וכו', עד כי התמרמר האיש מאוד, ויבך בכי גדול עד שהגיע לכלות הנפש. ואז 

ויאמר האיש  וידוי-דברים: "אשמנו".  אמר הרב אליו: בני! אמור נא עתה בפיך 

החטא.  עוצם  והרגשתו  מרירותו  מגודל  לארץ  ונפל  נתעלף  וכרגע  "אשמנו", 

וימהרו העומדים שם לעוררו לתחיה, עד כי הקיצוהו מהתעלפותו. ויאמר אליו 

הרב: עתה לך נא לנוח, וכאשר תשוב נפשך אליך תבוא עוד הפעם אלי, רק אל 

תתענה ואל תסגף את עצמך חלילה. ולאחר ימים אחדים בא עוד הפעם אל 

הרב, והתחיל הרב לדבר עימו שוב בגנות החטא, וציוה עליו לאמור: "בגדנו". 

כמה  עימו  עשה  וכן  ליבו.  מרירות  מגודל  שוב  ונתעלף  "בגדנו",  האיש  ויאמר 

וכמה פעמים, ובכל פעם אמר עימו רק מילה אחת מהוידוי, עד כי סיים את כל 

הוידוי. ואז ציוהו שיסע לביתו לשלום, והאיש נעשה לבעל תשובה גמור.

)סיפורי חסידים - מועדים, הרב זוין(
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4. לשכוח או לזכור
לאחר התשובה, אדם מוצא את עצמו במקום אחר. הוא חי אחרת ומסתכל בצורה שונה 

על העולם. הקירבה לה' היא מצבו הטבעי, ואילו הריחוק והניכור שייכים לעבר הרחוק. 

מאין  'דע  בבחינת  הנפילה,  את  לזכור  להשתדל  האם  לזיכרונות?  להתייחס  איך  אך 

באת', או דווקא לשכוח אותה?

המקורות הבאים יבארו האם וכיצד לזכור את החטא:

"סִימָן לתְִשׁוּבָה גּמְוּרָה כּשְֶׁאֵינוֹ זוֹכרֵ כּלְלָ הַחֵטְא, כּמְוֹ שֶׁאָמְרו בְּבָּבָא מְצִיעָא )נ"ח 
ע"ב( שֶׁלֹּא יֹאמַר לבְַעַל תְּשׁוּבָה זכְֹר מַעֲשֶׂיךָ הָרִאשׁוֹניִם. וְכןֵ ה' יִתְבָּרֵךְ אֵין מַזכְּיִר 

לבְַעַל תְּשׁוּבָה הַגּמָוּר, וּמִמֵּילאָ אֵינוֹ זוֹכרֵ. כּיִ כּלָ כֹּחוֹת הָאָדָם מֵה' יִתְבָּרֵךְ, "מִי 
וְהַזּכְיִרָה, וְאִם אֵין ה' יִתְבָּרֵךְ  שָׂם פֶּה לאָָדָם"? )שְׁמוֹת ד,יא(, וְכןֵ כֹּחוֹת הַמַּחֲשָׁבָה 
שׁוֹפֵעַ לוֹ וּמַזכְּיִר לוֹ אֵינוֹ זוֹכרֵ. וּבְתַנּאָ דְּבֵי אֵליִָּהוּ רַבָּה פֶּרֶק א': 'שֶׁעָתִיד הַקב"ה 
לוֹמַר אֵיניִ זוֹכרֵ עֲווֹנוֹתָיו וְאֵין עוֹליִן עַל לבִִּי', וּכבְָר אָמְרוּ ז"ל )מדרש שיר השירים 
ע"ג,כ"ו(,  )תהילים  לבְָבִי"  "צוּר  שֶׁנּאֱֶמַר  יִשְׂרָאֵל',  שֶׁל  לבִָּן  'הַקב"ה  ה,ב(  פרשה  רבה 

מִמֵּילאָ גּםַ עַל לבִּוֹ שֶׁל אָדָם אֵינוֹ עוֹלהֶ, וְזהֶוּ מֵעֵין עוֹלםָ הַבָּא. 

וְכלָ זמְַן שֶׁלֹּא הִגּיִע אָדָם לעְֹמֶק הַתְּשׁוּבָה כּזָהֶ שֶׁהוּא תַּכלְיִת שְׁלמֵוּת הַכּפַָּרָה אֵינוֹ 
בְּניְַחָא, וְעַל זהֶ אָמַר דָּוִד הַמֶּלךְֶ ע"ה "הֶרֶב כּבְַּסֵניִ מֵעֲו ֹניִ וּמֵחַטָּאתִי טַהֲרֵניִ. כּיִ 
להְִיוֹת  צָרִיךְ  מִצִּדּוֹ  וְהָאָדָם  נא,ד-ה(,  )שם  תָמִיד"  נגֶדְִּי  וְחַטָּאתִי  אֵדָע  אֲניִ  פְשָׁעַי 

חַטָּאתוֹ נגֶדְוֹ תָּמִיד". 
)רבי צדוק הכהן מלובלין, 'צדקת הצדיק' אות צט(

זה שני מצבים: בסוף הקטע הוא מדבר על הצד של האדם,  רבי צדוק מציג בקטע 

נגדי תמיד" מלמד את האדם לשים  "וחטאתי  שעליו תמיד לזכור את חטאיו. הפסוק 

לנגד עיניו את כישלונותיו, על מנת לתקנם ולא לשוב אליהם. אך בתחילת הקטע הוא 

מדבר על מצב נעלה יותר שבו האדם התרחק כל כך מהוויית החטא, עד שאין לחטא 

שום מקום בחייו. במצב זה ה' כבר לא יזכיר לאדם את חטאיו. שלב מתקדם כזה הוא 

סימן ל'תכלית שלימות הכפרה' והוא 'מעין עולם הבא'. כאשר הכפרה היא מושלמת, ה' 

'שוכח' את החטא, וממילא גם האדם.

נחמן  רבי  מלמד  החטא,  את  לזכור  צריך  מצדו  האדם  כי  האומר  צדוק,  רבי  לעומת 

להעדיף את השכחה:

"אֵצֶל הָעוֹלםָ הַשִּׁכחְָה הִיא חִסָּרוֹן גּדָוֹל בְּעֵיניֵהֶם אֲבָל בְּעֵיניַ יֵשׁ בְּהַשִּׁכחְָה מַעֲלהָ 
גּדְוֹלהָ. כּיִ אִם לׂא הָיְתָה שִׁכחְָה, לׂא הָיָה אֶפְשָׁר לעֲַשׂוֹת שׁוּם דָּבָר בַּעֲבוֹדַת ה'. 
אִם הָיָה זוֹכרֵ כּלָ מַה שֶּׁעָבַר, לא הָיָה אֶפְשָׁר לוֹ להְָרִים אֶת עַצְמוֹ לעֲַבוֹדָתוֹ יִתְבָּרַךְ 
בְּשׁוּם אׂפֶן. גּםַ הָיוּ מְבַלבְְּליִם אֶת הָאָדָם מְאׂד כּלָ הַדְּבָרִים שֶׁעוֹבְרִים עָליָו. אֲבָל 
וְהָלךְַ,  שֶּׁעָבַר  מַה  שֶׁכּלָ  הַדֶּרֶךְ  וְאֶצְלוֹ  שֶּׁעָבַר  מַה  נשְִׁכּחָ  הַשִּׁכחְָה  יְדֵי  עַל  עַכשְָׁו 
נפְִסָק וְהוֹלךְֵ לחֲַלוּטִין וְאֵינוֹ חוֹזרֵ בְּדַעְתּוֹ עוֹד כּלְלָ וְאֵינוֹ מְבַלבְֵּל כּלְלָ עַצְמוֹ עוֹד 

בַּמֶּה שֶּׁכּבְָר עָבַר וְהָלךְַ. 

וְעִניְָן זהֶ הוּא דֶּרֶךְ עֵצָה טוֹבָה גּדְוֹלהָ מְאׂד בַּעֲבוֹדַת ה' כּיִ עַל פִּי רׂב יֵשׁ להְָאָדָם 
בִּלבְּוּליִם רַבִּים וְעִרְבּוּב הַדַּעַת מְאׂד מִמַּה שֶּׁחָלףַ וְעָבַר ... יֵשׁ שֶׁמְּבַלבְְּליִם אוֹתוֹ 
בַּאֲשֶׁר  מִקּׂדֶם  שֶׁפָּגםַ  בְּהַפְּגמִָים  וְכיַּוֹצֵא,  בִּתְפִילּהָ  אוֹ  בְּתוֹרָה  עֲבוֹדָתוֹ  בְּעֵת 
יָדוּעַ  כּאֲַשֶׁר  מְאׂד  הַרְבֵּה  בָּזהֶ  וְכיַּוֹצֵא  יִתְבָּרַךְ,  נגֶדְּוֹ  כּהַׂגןֶ  עָשָׂה  זהֶ לא  שֶׁבְּעִניְָן 
לכְלָ אָדָם בְּעַצְמוֹ. עַל כּןֵ הַשִּׁכחְָה הִיא עֵצָה טוֹבָה גדְוֹלהָ מְאׂד לזָהֶ, שֶׁתֵּכףֶ וּמִיָּד 
שֶׁחוֹלףֵ וְעוֹבֵר הַדָּבָר יַעֲבִיר וִיסַלּקֵ אוֹתוֹ מִדַּעְתּוֹ לגְמְַרֵי, וְיַסִּיחַ דַּעְתּוֹ מִזּהֶ לגְמְַרֵי 
הֵיטֵב הַדָּבָר  וְהָבֵן  כּלְלָ,  זהֶ  בְּעִניְָן  בְּמַחֲשַׁבְתּוֹ  עוֹד  לחֲַשׁׂב  יַתְחִיל   וְלא 

כּיִ הוּא דָּבָר גּדָוֹל מְאׂד".
)רבי נחמן מברסלב, 'שיחות הר"ן' אות כ"ו(

מה גורם לאדם לשכוח את 

חטאיו?

האם שכחת החטא היא דבר 

הנתון בידיו של אדם, לפי רבי 

צדוק?

למה כולם חושבים ששכחה 

היא דבר שלילי?

למה רבי נחמן משבח את 

השכחה?

האם השכחה, אותה מתאר 

רבי נחמן, היא דבר שקורה 

מאליו או תהליך שעובדים 

עליו? אם צריך לעבוד - איך 

אפשר ליזום שכחה?

עמוק יותר שבו הקשר תמיד קיים. העומק הזה נקרא 'רעווא דרעווין' - רצון הרצונות. 

ניזונים מהרצון  והישיר של ה' מתגלה אלינו בתורה ובמצוות, והצדיקים  'הרגיל'  רצונו 

הנפלא הזה. אך הפושעים המפירים את הרצון הזה, כאשר הם חוזרים בתשובה הרי 

הם נעשים קשורים למקום עמוק עוד יותר - רצון הרצונות. הפושע שחזר בתשובה זוכה 

להתקשרות עמוקה יותר עם ה', ולקדושה גבוהה יותר: "במקום שבעלי תשובה עומדין, 

צדיקים גמורים אינם עומדין".

האם חווית פעם תיקון לנפילה, שגרם לך להיות יותר טוב ממה שהיית בהתחלה?

זדונות	נעשות	כזכויות

הרב הקדוש רבי לוי-יצחק מברדיטשב ז"ל אמר פעם לאדם רשע וגבר אלים: 

אפשר הדבר שאני אקנא בך. תמה האיש: במה יוכל הרבי לקנא בי? אמר לו 

הצדיק: הלוא רבותינו אמרו: "העושה תשובה מאהבה זדונות נעשו לו כזכויות" 

)יומא פו ע"ב(; שער נא אפוא בנפשך, אם בעל-עבירה גדול כמוך יעשה תשובה 

בלב שלם, ויתהפכו לך העבירות לזכויות, כמה מצוות תהיינה לך? בלי ספק 

שמספר מצוותיך וזכויותיך יהיה הרבה יותר גדול משלי. ותפסו הצדיק בבגדו, 

והפציר בו כל כך, עד שגמר בליבו לעשות תשובה שלמה.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(
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רבי נחמן מברסלב אומר שעדיף לשכוח. זיכרון הנפילה עלול להטביע אותנו בצרות 

ולמנוע מאיתנו את היכולת להתקדם. עלינו לשכוח מהנפילה, למחוק אותה,  העבר, 

ולחיות את ההווה ואת העתיד.

האם דבריהם של רבי צדוק ורבי נחמן בהכרח סותרים? 

בעל התניא גם הוא מדריך להציב את החטא הרחק מדעתנו, אך מלמד אותנו מה בכל 

זאת ניתן להרוויח מזיכרון החטא.

"וּמַה שֶּׁכּתָוּב "וְחַטָּאתִי נגֶדְִּי תָמִיד" )תהילים נ"א,ה( אֵין הַמְּכוָֻּן להְִיוֹת תָּמִיד עָצֵב 
וְשִׂמְחָה  ]שהרי כתוב אחריו[ "תַּשְׁמִיעֵניִ שָׂשׂוֹן  בַּתְרֵיהּ  כּתְִיב  דְּהָא  וְשָׁלוֹם,  חַס  נבְִזהֶ 
וכו' וְרוּחַ נדְִיבָה תִסְמְכנֵיִ וכו'" )שם י-יד(. וּמִשּׁוּם שֶׁצָּרִיךְ להְִיוֹת כּלָ יָמָיו בִּתְשׁוּבָה 
עִילאָָה שֶׁהִיא בְּשִׂמְחָה רַבָּה כּנַּזִכְּרָ לעְֵיל. אֶלּאָ 'נגֶדְִּי' דַּיְקָא, כּמְוֹ "וְאַתָּה תִּתְיַצֵּב 
)במדבר ב,ב( וּפֵרֵשׁ רש"י:  יַחֲנוּ"  לאְֹהֶל מוֹעֵד  סָבִיב  יח,יג(, "מִנּגֶדֶ  )שמואל ב'  מִנּגֶדֶ" 

"מֵרָחוֹק". 

וְהַמְּכוָֻּן, רַק לבְִלתְִּי רוּם לבְָבוֹ וְלהְִיוֹת שְׁפַל רוּחַ בִּפְניֵ כּלָ הָאָדָם כּשְֶׁיִּהְיֶה לזְכִּרָוֹן 
בֵּין עֵיניָו שֶׁחָטָא נגֶדֶ ה'. וְאַדְּרַבָּה לעְִניְַן הַשִּׂמְחָה יוֹעִיל זכִרְוֹן הַחֵטְא בְּיֶתֶר שְׂאֵת, 
בִּכדְֵי לקְַבֵּל בְּשִׂמְחָה כּלָ הַמְּאֹרָעוֹת הַמִּתְרַגּשְׁוֹת וּבָאוֹת בֵּין מִן הַשָּׁמַיִם בֵּין עַל יְדֵי 
הַבְּרִיּוֹת בְּדִבּוּר אוֹ בְּמַעֲשֶׂה )וְזוֹ עֵצָה טוֹבָה להְִנּצֵָל מִכּעַַס וְכלָ מִיניֵ קְפֵדָא וְכו'( 
וּכמְַאֲמַר רַבּוֹתֵינוּ ז"ל: 'הַנּעֱֶלבִָים וְאֵינןָ עוֹלבְִין, שׁוֹמְעִין חֶרְפָּתָם וְאֵין מְשִׁיבִין, 
עוֹשִׂין מֵאַהֲבָה וּשְׂמֵחִין בְּיִסּוּרִים וְכו'' )שבת פ"ח ע"ב(, 'וְכלָ הַמַּעֲבִיר עַל מִדּוֹתָיו 

מַעֲבִירִים לוֹ עַל כּלָ פְּשָׁעָיו' )ראש השנה י"ז ע"א(".
)רבי שניאור זלמן מליאדי, 'ספר התניא', אגרת התשובה פרק יא(

לאחר התשובה, אין למרירות על החטא מקום בחיי היום-יום. המצב הנפשי הבריא הוא 

עבודת ה' מתוך שמחה תמידית. להיות שקוע, ולהדבק מתוך כך בה'. 

למרות זאת, אפשר לרתום את זיכרון החטא לטובת הענווה והשמחה. אדם שזוכר את 

נפילותיו, איננו מתנפח מחשיבות עצמית, ומקבל בשמחה את כל מה שעובר עליו. אדם 

שמרד בריבונו של עולם ומודע לחומרת הדבר, חי בענווה ויודע שלא מגיע לו כלום, 

ושכל מה שיש לו הוא רק מחסדיו ורחמיו של ה'. חיים שכאלה הם מלאים שמחה. כל 

דבר שגורם לאנשים רגילים כעס ומרירות, מתקבל אצל איש שכזה באורך-רוח. זיכרון 

הנפילה גורם לו להתנהל בענווה ובשמחה אמיתית.

מה פירוש הפסוק "וחטאתי 

נגדי תמיד" לפי הסבר בעל 

התניא?

האם בעל התניא ממליץ לנו 

לשכוח את החטא לחלוטין?

איזה רווח אנו יכולים להפיק 

מזיכרון הנפילות שלנו?

חגי תשרי
פתיחה

ב"ה

"יְמֵי סְגלֻּהָ הֵם הַיָמִים הָאֵלּהֶ, יָמִים הַבָּאִים בַּקְּרִיאָה וּבַתְּבִיעָה "לךְָ 
אָמַר לבִִּי, בַּקְּשׁוּ פָניָ, אֶת פָּניֶךָ ה' אֲבַקֵּשׁ" )תהילים כז,ט(. בַּקְּשׁוּ אֶת 
וְאֶת  הַסְּבִיבָה  פְּניִמִיּוּת  אֶת  עַצְמְכםֶ,  בְּתוֹךְ  הַפְּניִמִיּוּת  אֶת  הַפְּניִם, 
הַמְחַיָּה  הָאֱלוֹקוּת  אֶת  וּתְגלַּוּ  בַּקְּשׁוּ  הָעוֹלםָ.  שֶׁל  נשְִׁמָתוֹ  פְּניִמִיּוּת 

וּמְמַלּאֵת אֶת הָעוֹלםָ". 
 )רבי מנחם מענדל שניאורסון, הרבי מליובאוויטש, 
מכתב כללי חודש אלול ה'תשי"ח(

אנו  שבו  מסע  מופלא.  למסע  דומים  ותשרי  אלול  חודשי  של  הרצון  ימי 

עוברים מתחנה לתחנה, מחג לחג, ואוספים כוחות ומאגרים שילוו אותנו 

בשנה החדשה. לכל תחנה יש אוצר וסגולה המיוחדים לה, אך ישנה נקודה 

אחת המשותפת לכל ימי ראשית השנה, לכל התחנות, והיא - חיפוש וגילוי 

הפנימיות.

ההתחלה,  מנקודת  להתחיל  מוכרחים  חדש  דבר  וליצור  להצמיח  כדי 

ומגיעים אל הגרעין,  לגדל צמח מקלפים את הפרי  מהמקור. כשרוצים 

אל השורש, ומהגרעין יכול לצמוח פרי חדש. וכך גם בהתחדשות השנה 

- כדי להתחיל שנה ולקבל בה חיים חדשים, עלינו לגלות בתחילת השנה 

את נקודת המקור - את הפנימיות, בכל רמות החיים שלנו. עלינו להזכיר 

לעצמנו מהו הרצון הפנימי שלנו, לחדש קשר פנימי למקור החיים שלנו 

ומאיר.  פנימי  למבט  אותנו  הסובב  כל  על  המבט  את  ולהפוך  הקב"ה,   -

וזה תכלית המסע אותו אנו עוברים בכל שנה  זו מהותם של חגי תשרי, 

מחדש.

יוליכו אותנו במסע הנפלא של חודש תשרי. דרך  פרקי הלימוד הבאים 

קטעי הלימוד, המשלים וההסברים, נתחבר למשמעות הפנימית של כל 

חג וננסה להאיר את הנקודה הזו בתוכנו.
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ש'אלול'  האר"י  בכתבי  מובא 

לידו  "אנה  תיבות  ראשי  הוא 

על  המדברות  לך",  ושמתי 

בשגגה.  לרוצח  המקלט  עיר 

החשבון  חודש  אלול,  חודש 

מקלט'  ה'עיר  הוא  והתשובה, 

טובים  הלא  המעשים  על 

כל  במשך  האדם  שעשה 

לנוס  האדם  על  השנה. 

ולגלות לעיר המקלט - לנתק 

את עצמו מרצונותיו והרגליו, 

בסדר  חייו  ימי  את  ולסדר 

יזכה  ואז  תשובה,  של  חדש 

ל"גלות מכפרת". 

)הרבי מליובאוויטש(

עתה  כי  התמהמנו  לולא  "כי 

)בראשית  פעמים"  זה  שבנו 

אלול,  אותיות  'לולא'  מג,י(. 

"לולא התמהמנו", אם האדם 

בחשבון  ומאריך  מתמהמה 

אז  הנה  אלול  בחודש  נפשו 

אופני  שני  הם  פעמים',  'שבנו 

כללית  תשובה  א.  תשובה: 

של ראש השנה בקבלת עול 

תשובה  ב.  שמים.  מלכות 

הכיפורים,  יום  של  פרטית 

לכבסם  חטאיו  לפרט 

התשובות  ושתי  ולהטהר. 

הנפש  בחשבון  תלויות  הללו 

שהאדם עושה בחודש אלול. 

)אדמו"ר הריי"צ(

אלול
סוף הוא תמיד התחלה 

חודש אלול, הסוף של השנה, הוא כבר ההתחלה של השנה הממשמשת ובאה. העבודה 

הרוחנית של חודש אלול היא בעצם המפתח לכל מה שיקרה בחגי תשרי. וכך מבאר 

זאת בעל התניא במקור הבא:

"אֲניִ לדְוֹדִי וְדוֹדִי ליִ" )שיר השירים ו,ג( רֹאשֵׁי תֵּבוֹת אֱלוּל. וְהָעִניְָן כּיִ בֶּאֱלוּל מַתְחִיל 
עַד  מטה[  של  ]התעוררות  דִּלתְַתָּא"  "אִתְעָרוּתָא  בְּחִינתַ  דְּהַיְנוּ  לדְוֹדִי",  "אֲניִ  בְּחִינתַ 
רֹאשׁ הַשָּׁנהָ וְיוֹם הַכּפִּוּרִים שֶׁהֵם בְּחִינתַ הַמְשָׁכתַ אֱלוֹקוּתוֹ יִתְבָּרֵךְ למְַטָּה בִּבְחִינתַ 
ח,ג(.  השירים  )שיר  תְּחַבְּקֵניִ"  וִימִינוֹ  רֹאשִׁי  תַּחַת  "שְׂמֹאלוֹ  שֶׁכּתָוּב  כּמְוֹ  הִתְגּלַּוּת. 
יִרְאָה, לפְִי שֶׁאָז  שֶׁמֵרֹאשׁ הַשָּׁנהָ עַד יוֹם הַכּפִּוּרִים הוּא בְּחִינתַ שְׂמֹאלוֹ, בְּחִינתַ 
הוּא זמְַן הִתְגּלַּוּת מַלכְוּתו יִתְבָּרֵךְ... וּמִזּהֶ נמְִשָׁךְ גּםַ למְַטָּה עַל כּלְלָוּת נשְִׁמוֹת 
הַשָּׁנהָ  כּלָ  פְּניֵהֶם  עַל  יִרְאָתוֹ  וְתִהְיֶה  עֲליֵהֶם,  שָׁמַיִם  מַלכְוּת  עֹל  לקְַבֵּל  יִשְׂרָאֵל 
]"וימינו תחבקני" הֵם ימי סוכות ושמחת תורה, בהם יש גילוי שֶׁל אהבה[. כּיִ יִרְאַת ה' וְאַהֲבָתוֹ 

הַנּמְִשָׁךְ עָליָו  הַהֶאָרָה  מִכֹּחַ  מִכֹּחַ עַצְמוֹ, כּיִ אִם  הָאָדָם  וְנטָוּעַ בְּלבֵ  אֵינוֹ עֲשׂוּיָה 
מִלּמְַעְלהָ, בְּעֵת וּזמְַן הִתְגּלַּוּתוֹ. דְּהַיְנוּ בְּרֹאשׁ הַשָּׁנהָ בְּחִינתַ יִרְאָה כו', וְזהֶוּ בְּחִינתַ 
אִתְעָרוּתָא  יְדֵי  עַל  וְיִרְאָה  הָאַהֲבָה  אֶת  לעְוֹרֵר  תְּחִלּהָ  שֶׁצָּרִיךְ  רַק  ליִ".  "וְדוֹדִי 

דִּלתְַתָּא שֶׁהִיא בֶּאֱלוּל".
 )רבי שניאור זלמן מליאדי, 'ליקוטי תורה', פרשת ראה ד"ה "אני לדודי ודודי לי"(

בראשי התיבות של חודש אלול רמוזות שתי תנועות: "אני לדודי" - הפנייה שלי אל ה', 

ו"דודי לי" - הפנייה של ה' אלי. ה"דודי לי" רומז על חגי תשרי, בהם ה' משפיע עלינו גילוי 

הימים  ושמחת תורה.  סוכות  בימי  וגילוי של אהבה  הנוראים,  בימים  יראת שמיים  של 

האלו הם כל כך משמעותיים, עד שכל הקשר שלנו לה' במשך השנה תלוי בהם. אך 

חודש  על  הרומז   - לדודי"  ה"אני  קודם  לבוא  צריך  תתממש  אכן  הזו  שהעוצמה  כדי 

אלול. בחודש אלול אנחנו פונים אל ה' ומנסים לעורר בעצמנו את נקודת היראת שמיים 

והאהבה לה'. חודש זה הוא המבוא והפתח לכל השפע של חגי תשרי, ובו הדבר תלוי. 

חודש  שבבוא  כדי  השטח,  את  להכיר  ומתחילים  אימונים  עושים  אנחנו  אלול  בחודש 

ימי  של  המיוחד  האור  את  באמת  לקלוט  ונוכל  לנו  מוכרת  תהיה  כבר  השפה  תשרי, 

החגים.

המלך בשדה או בארמון?
ובכל זאת, מהו האור המיוחד של חודש אלול? הרי בכל ימות השנה וימי החול הרגילים 

עלינו לעמול ולגלות בעצמנו יראה ואהבה לה', אז במה שונה חודש אלול מבכל יום? 

נקודה זו מבאר בעל התניא בהמשך המאמר, במשלו הידוע על ה'מלך בשדה':

"וְהִנּהֵ נוֹדָע שֶׁבֶּאֱלוּל הוּא זמְַן הִתְגּלַּוּת י"ג מִדּוֹת הָרַחֲמִים. וּלהְָבִין זהֶ, כּיִ למָָּה 
הֵם יְמוֹת הַחֹל וְאֵינםָ יוֹם טוֹב כּמְוֹ שַׁבָּתוֹת וְיָמִים טוֹבִים?... אַךְ הִנּהֵ יוּבַן עַל פִּי 
פָּניָו  וּמְקַבְּליִן  לקְִרָאתוֹ  הָעִיר  אַנשְֵׁי  יוֹצְאִין  לעִָיר  בּוֹאוֹ  שֶׁקֹּדֶם  למְֶלךְֶ  מָשָׁל 
כּלֻּםָ  אֶת  מְקַבֵּל  וְהוּא  פָּניָו,  להְַקְבִּיל  לצֵָאת  שֶׁרוֹצֶה  מִי  כּלָ  רַשָּׁאִין  וְאָז  בַּשָּׂדֶה, 
בְּסֵבֶר פָּניִם יָפוֹת וּמַרְאֶה פָּניִם שׂוֹחֲקוֹת לכְלֻּםָ. וּבְלכֶתְּוֹ הָעִירָה הֲרֵי הֵם הוֹלכְיִם 
זֹאת  גּםַ  וְאַף  בִּרְשׁוּת,  אִם  כּיִ  נכִנְסִָים  אֵין  להֵַיכלָ  בְּבוֹאוֹ  כּךְָ  וְאַחַר  אַחֲרָיו. 
וְכךְָ הָעִניְָן עַל דֶּרֶךְ מָשָׁל בְּחֹדֶשׁ אֱלוּל יוֹצְאִין  וִיחִידֵי סְגלֻּהָ.  הַמֻּבְחָרִים שֶׁבָּעָם 
להְַקְבִּיל אוֹר פָּניָו יִתְבָּרֵךְ בַּשָּׂדֶה. כּיִ הִנּהֵ כּתְִיב "יָאֵר ה' פָּניָו אֵליֶךָ" )במדבר ו,כה( 
פְּניִמִיּוּת  גּלִּוּי  דְּהַיְנוּ שֶׁיָּאִיר  בְּפָניִם,  פָּניִם  מִדּוֹת שֶׁיִּהְיֶה  י"ג  הֶאָרַת  עִניְַן  שֶׁהוּא 

על אלו תקופות רומז הפסוק 

"אני לדודי ודודי לי"? הסבר

באיזו מידה משפיעים החגים 

על מידת היראת שמיים 

ואהבת ה' שלנו? האם זה דבר 

הנתון בידינו או דבר שנקבע 

מלמעלה? 

רְצוֹנוֹ יִתְבָּרֵךְ למְִקוֹר נשְִׁמוֹת יִשְׂרָאֵל, עַל יְדֵי שֶׁיִּהְיֶה עִקַּר פְּניִמִיּוּת רְצוֹנוֹ אֵליָו 
יִתְבָּרֵךְ לדְָבְקָה בּוֹ בְּלבֵ וָנפֶֶשׁ מֵעֻמְקָא דְּלבִָּא ]מעומק הלב[ בִּמְסִירַת נפֶֶשׁ".

פנים  ישיר  מפגש  המלך.  פני  מראיית  רחוקים  העיר,  אנשי  אנחנו,  השנה  ימות  ברוב 

ואישורים מיוחדים כדי להיכנס להיכלו,  אל פנים, דורש הכנות מיוחדות, נקיון קפדני 

אנו מתכוננים  כזו. לכבוד הימים האלו  לנו הזדמנות לפגישה  יש  ומועד  בימי חג  ורק 

וזוכים להיכנס להיכל המלך. אבל בימי החול, מי  במסירות, מקיימים מצוות בהידור 

יכול לראות את המלך? רק אנשי מעלה "מובחרים שבעם ויחידי סגולה".

חודש אלול הוא חודש יוצא דופן. מצד אחד גם הוא מימי החול, ימים של עבודה בשדה 

וטרדות העולם. אך מצד שני, יש בו הזדמנות לכל אחד לראות את פני המלך. בחודש 

הזה קורה דבר מופלא - המלך בעצמו עובר בשדה. אמנם בלי כל הפאר וההדר של 

הארמון, אך מה זה משנה? המלך בעצמו מגיע כל כך קרוב. ואז, עם בגדי החול והלכלוך 

על הפנים, אפשר לקפוץ על ההזדמנות ולהיפגש עם המלך פנים אל פנים! באותם 

רגעים הכול תלוי בנו. המלך מעצמו רק עובר בשדה. אם נעזוב לרגע את המחרשה 

והכלים ונצא אליו, נוכל לפגוש אותו. אך אם נישאר במקום, המלך לא יבוא אלינו, אלא 

יש  הוא הזדמנות.  נפספס את ההזדמנות. חודש אלול  ואנחנו  ימשיך הלאה לארמונו 

בו אפשרות לפגוש את פני ה' - לגלות את הרצון הפנימי שלנו להתקרב אליו, למרות 

שאנחנו עדיין מלוכלכים ולא ראויים לכך. חודש אלול הוא חודש של הארת פנים בתוך 

ימי החול. אך בסופו של דבר, הארת הפנים הזו תלויה בנו. כפי שלמדנו, חודש אלול 

הוא בעיקר "אני לדודי" - חודש של עבודה מלמטה. קרבת ה' נותנת לנו כוחות מיוחדים, 

אך את כל הכוחות הללו אנחנו צריכים לממש. ואם נדע לנצל את ההזדמנות ולפגוש 

את המלך, נוכל גם ללכת אחריו אל הארמון ולהיכנס לתוכו בחגי תשרי. 

מדוע ימי אלול 

נשארים ימי חול למרות הגילוי 

הגדול? 

מתי המלך הולך העירה יחד 

עם אנשי השדה?

לדהור	לתשובה
שוטט הבעל שם טוב באחד מימי הסליחות, בחודש אלול, 

המדינה'.  'יריד  שנקרא  הגדולים,  הירידים  אחד  פני  על 

נכנס הבעש"ט לאחת האכסניות, שהייתה מלאה וגדושה 

מבאי היריד. היו אלה יהודים מגושמים, השקועים ראשם 

מפטמי  סוסים,  סוחרי  הגסות:  הפרנסות  בעול  ורובם 

רחמיו  נכמרו  בזה.  וכיוצא  עורות,  פושטי  קצבים,  בקר, 

של הבעש"ט על יהודים אלה, שאינם יודעים טעמה של 

רוחניות בחיים, והוא נכנס איתם בשיחה מבדחת: "שאלה 

לי אליכם, יהודים. מהו ההבדל בין סוס טוב ומהיר-ריצה 

הוא  וההפרש  בכל  הוא  "ההבדל  ועצל"?  רע  סוס  לבין 

המומחים  הדעת  זחיחות  מתוך  בצוותא  עונים  גדול"! 

לגידול סוסים – "עבור סוס טוב המאומן ברכיבה ודהירה 

מזה.  יותר  ואף  אדומים  מאה  עוד  בשוק  לקבל  אפשר 

לעגלת  רק  הראויה  ושדופה,  רזה  כפרית  סוסה  ואילו 

"ועתה  איכרים דלה, לא תשווה אפילו עשרה אדומים". 

אשאלכם שאלת תם" ממשיך הבעש"ט – "מה התועלת 

גדולה  במהירות  רץ  יקר,  שמחירו  הטוב,  שהסוס  בכך, 

כזאת? הלא אם יטעה הסוס מדרכו ויסטה הצידה, עלול 

יותר מהסוס הזול  הוא להרחיק מן הדרך במידה רבה 

שיתעה"? השתתקו אנשי היריד המומחים לענייני סוסים. 

למרות גסותם חשו, כי רעיון נכבד טמון בשאלה זו. "ובכן, 

שמעו אותי, יהודים. אמנם, נכון הוא כי לא טוב באם סוס 

לצידו.  זאת  בכל  הוא  היתרון  אך  בדרכו.  תועה  דוהר 

חוזר  והמאומן  הטוב  הסוס  כאשר  כן,  שאחרי  משום 

לדרך הנכונה – חוזר הוא ומתקן את הטעות במהירות 

רבה". "אמת ויציב! כפתור ופרח"! הצטחקו אנשי הסוסים. 

"וכעת תבינו בעצמכם את הנמשל", הרים הבעש"ט את 

יקרים וחביבים, אתם כולכם בני  "יהודים  קולו בשמחה: 

אברהם יצחק ויעקב. ייחוסכם גדול וזכותכם גדולה. אל 

מהדרך  תעיתם  אם  אפילו  רחימאים,  יהודים  תתייאשו, 

סרתם  גם  אם  אחים,  יהודים  לבכם  ירך  אל  הישרה, 

הקדוש  הניצוץ  והמצוות,  התורה  את  וזנחתם  הצידה 

צפון בקרבכם. אם רק תפנו בחזרה אל הדרך הישרה 

ותיטיבו דרככם – תוכלו בחיפזון ובריצה מהירה להשיג 

הכל. וזאת הייתה קריאתו של הנביא: 'שובו בנים שובבים' 

יתברך.  להשם  אתם  בנים   – שובבים  אתם  כאשר  גם 

שובו, יהודים, שובו בתשובה, כי הדרך לתשובה נפתחת 

לרווחה בחודש אלול"!
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עומדים  השנה  בראש 

שיהודי  ומצפים  המלאכים 

כי  חבירו.  על  שבח  יגיד 

יודעים הם שהקב"ה מתאווה 

לטובתם של ישראל, אף יותר 

מאשר לתפילת צדיקים.

)אדמו"ר המהר"ש(

שני  יש  תרועה  למילה 

מלשון  האחד  פירושים. 

שענינו  ושבירה,  כתיתה	

הכתיתה  הוא  בעבודה 

והשבירה של מציאות האדם, 

השופר  בתקיעת  שיבוא 

דליבא.  מעומקא  לתשובה 

לשון  הוא  השני  והפירוש 

החיבה  וזו  וריעות,  חיבה	

מאבינו  לנו  שנודעת  היתירה 

נתן  אשר  בזה  יתברך  מלכנו 

על  שמורה  שופר,  מצות  לנו 

האהבה העצמית.

)אדמו"ר הריי"צ(

ראש השנה
תחזיקו ראש

שנה חדשה היא בריאה חדשה. אנחנו מחלקים וסופרים את השנים והחודשים, לא רק 

כדרך יעילה לארגן את הזמן, אלא מפני שלכל יחידה של שנה, חודש וכדומה, יש מהות 

מיוחדת לעצמה, ייעוד ומטרה.

ליום הפותח של השנה אנחנו קוראים "ראש השנה", ולא "פתיחת השנה" או "התחלת 

השנה", כי ראש השנה הוא לא סתם נקודה בזמן, אלא הוא הראש של מבנה החיים של 

השנה החדשה. וכך מסביר זאת רבי נתן, תלמידו של רבי נחמן מברסלב: 

רֹאשׁ  נקְִרָא  כּןֵ  וְעַל  כּלֻּהָ,  הַשָּׁנהָ  לכְלָ  וְהַתִּקוּן  הַחַיּוּת  נמְִשָׁךְ  הַשָּׁנהָ  "מֵרֹאשׁ 
נפֶֶשׁ.  ]זמן[,  שָׁנהָ  ]מקום[,  עוֹלםָ  ]מימדים[:  קוֹמוֹת  שָׁלֹשׁ  יֵשׁ  כּיִ  דַּיְקָא.  רֹאשׁ  הַשָּׁנהָ 
וּכמְוֹ שֶׁבְּקוֹמַת 'נפֶֶשׁ' שֶׁהוּא קוֹמַת הָאָדָם, עִקַּר חַיּוּת הָאָדָם תָּלוּי בְּהָרֹאשׁ. שֶׁשָּׁם 
הַמֹּחִין שֶׁמְּחַיִּין כּלָ קוֹמַת הַגּוּף עַד צִפָּרְניֵ הָרֶגלֶ, הַכֹּל נמְִשָׁךְ מֵהַמֹּחַ שֶׁשָּם עִקַּר 
מִשְׁכּןַ הַנּשְָׁמָה הַמְּחַיָּה אֶת כּלָ הַגּוּף, כּלָ אֵיבָר וְאֵיבָר כּפְִי חַיּוּתו. כּמְוֹ כןֵ מַמָּשׁ 
נקְִרָא יוֹם הַקָּדוֹשׁ וְהַנּוֹרָא הַזּהֶ רֹאשׁ הַשָּׁנהָ, 'רֹאשׁ' דַּיְקָא. דְּהַיְנוּ שֶׁבּוֹ עִקַּר הַמֹּחַ 
וְהַחַיּוּת שֶׁל כּלָ הַשָּׁנהָ. כּיִ בּוֹ מַתְחִיליִן כּלָ הַתִּקּוּניִם וְהוּא מְחַיֶּה אֶת כּלָ יְמוֹת 
הַשָּׁנהָ, כּמְוֹ הָרֹאשׁ שֶׁבָּאָדָם שֶׁמְּחַיֶּה אֶת כּלָ הַגּוּף. וְאֵין שׁוּם הַרְגּשָָׁה וְחַיּוּת בְּשׁוּם 
אֵיבָר בְּלֹא הַחַיּוּת הַנּמְִשָׁךְ לוֹ מֵהָרֹאשׁ וְהַמֹּח כּיַָּדוּעַ. כּמְוֹ כןֵ אֵין חַיּוּת וְתִקּוּן בְּכלָ 

יְמוֹת הַשָּׁנהָ כּיִ אִם עַל יְדֵי רֹאשׁ הַשָּׁנהָ, 'רֹאשׁ' דַּיְקָא, שֶׁמְּחַיֶּה אֶת כּלָ הַקּוֹמָה".
 )רבי נתן מברסלב, 'ליקוטי הלכות' הלכות ערלה, הלכה ד אות יח(

לשנה  החיים  מקור  הוא  השנה  ראש  גם  כך  הגוף,  חיי  כל  את  שמפעיל  הראש  כמו 

החדשה. ביום הזה אנו מכתיבים איך תראה לנו השנה הבאה. ההכנות שלנו לפני החג, 

מעשינו ותפילותינו בתוך החג, ומצב הנפש שלנו ביום הזה, מכריע את מה שיהיה איתנו 

בשנה הקרובה. ראש השנה הוא יום משמעותי ומכריע מאוד, 'יום הדין', ובמידה מסוימת 

גם לנו יש חלק גדול בהכרעת הדין, לפי האופן בו נתנהג ביום זה. אנשי מעשה נזהרים 

תזוזה  כל  ראש.  בניתוח  עצומה  בזהירות  מטפלים  שרופאים  כמו  הזה,  ביום  מאוד 

מכריעה וכל פעולה חשובה, ולכן אנחנו צריכים לחשוב היטב במה אנו ממלאים את 48 

השעות של ראש השנה. 

ה' מחליט כמה תתלהב
הדין של ראש השנה איננו רק על "מי יחיה ומי ימות" או "פרנסה וכלכלה" של חיי הגוף, 

אלא לא פחות מכך על האופן בו נחיה בשנה הבאה את חיי הנפש. בקטע הבא מסביר 

בעל התניא את הנקודה הזו, ומדייק בלשון התפילה: "זכרנו לחיים" ו"כתבנו לחיים". בעל 

הרוחניים,  לחיים  נוגעת  ה'זכירה'  ואילו  הגוף  לחיי  מתייחסת  שה'כתיבה'  אומר  התניא 

שעל כל אחד מהם ישנו גזר דין שונה: 

"הַיּוֹם הֲרַת עוֹלםָ". עַל דֶּרֶךְ דְּאִיתָא ]שמובא[ "תּוֹלדְוֹתֵיהֶם שֶׁל צַדִּיקִים מַעֲשִׂים 
טוֹבִים" )תנחומא נח סימן ב'(, וְקֹדֶם הַלּיֵדָה צָרִיךְ להְִיוֹת הֵרָיוֹן וּבְרֹאשׁ הַשָּׁנהָ הוּא 
הַהֵרָיוֹן, כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב "מִשְׁפָּט לאֵלֹקֵי יַעֲקֹב" )תהילים פא,ה(. כּיִ עִקַּר הַמִּשְׁפָּט הוּא 
שֶׁדָּניִן אֶת כּלָ אֶחָד וְאֶחָד כּמַָּה יָכוֹל לקְַבֵּל אֱלוֹקוּתו יִתְבָּרֵךְ. וְזהֶוּ "מִשְׁפָּט לאֵלֹקֵי 
יַעֲקֹב", כּיִ כּלָ יִשְׂרָאֵל נקְִרָאִים בְּשֵׁם 'יַעֲקֹב', כּמְַאֲמַר "יַעֲקֹב חֶבֶל נחֲַלתָוֹ" )דברים 
לב,ט(. וְזהֶוּ גּםַ כּןֵ שֶׁאָנוּ מִתְפַּלּלְיִם בְּרֹאשׁ הַשָּׁנהָ "זכָרְֵנוּ לחְַיִּים" וְ"כתְָבֵנוּ לחְַיִּים", 

מַהוּ עִניְָן זכְיִרָה וּכתְִיבָה? הָעִניְָן הוּא כנ"ל, כּיִ זכְיִרָה הוּא למְַעְלהָ מִן הַכּתְִיבָה 
הַדְּבֵקִים  "וְאַתֶּם  כּמְַאֲמַר  יִתְבָּרֵךְ,  אֱלוֹקוּתו  דְּהַיְנוּ  נצְִחִיִּים  חַיִּים  עַל  ]ונוגע[  וְקָאֵי 

בַּה' אֱלֹקֵיכםֶ חַיִּים כּלֻּכְםֶ הַיּוֹם" )דברים ד,ד(, וְ"כתְָבֵנוּ" קָאֵי עַל חַיֵּי הַגּוּף. וְזהֶוּ מַה 
דְּאִיתָא בַּגּמְָרָא "וְאִלּוּ צַדִּיק וְרָשָׁע לאָ קָאָמַר" )נדה ט"ז ע"ב( ]שלפני יצירת הוולד, לא 
אומרים האם הוּא יהיה צדיק או רשע, אלא משאירים בידי האדם את זכות הבחירה[, פֵּרוּשׁ שֶׁאֵינוֹ 

בָּא למְַטָּה בָּאֲמִירָה כּדְֵי שֶׁיִּשָּׁאֵר הַבְּחִירָה לבְִניֵ אָדָם, אֲבָל למְַעְלהָ בַּזּכְיִרָה הוּא 
עוֹלםָ",  "הֲרַת  הַשָּׁנהָ,  בְּרֹאשׁ  "הַיּוֹם"  פֵּרוּשׁ  עוֹלםָ",  הֲרַת  "הַיּוֹם  וְזהֶוּ  נשְִׁאָר. 
שֶׁנּוֹתֵן בְּכֹחַ לכְלָ אֶחָד וְאֶחָד כּפְִי הַמִּשְׁפָּט - אֱלוֹקוּתו יִתְבָּרֵךְ, וְהַמִּשְׁפָּט הוּא לפְִי 

מַעֲשֶׂה שֶׁל שָׁנהָ הֶעָבָר". 
)רבי שניאור זלמן מליאדי, 'מאמרי אדמו"ר הזקן הקצרים' עמוד תכח(

ימי ההריון הם הימים החשובים ביותר להתפתחותו הפיזית, ואולי גם הנפשית, של כל 

אדם. במידה והעובר מתפתח בצורה תקינה, הוא יוכל כשיגדל לשמור על אורח חיים 

יהיה לו קשה  יתפתח עם מומים, לא עלינו,  והוא  יותר. אך במידה  בריא בקלות רבה 

כן  גם  הם  הנוראים  והימים  השנה  ראש  נורמאלי.  באופן  לתפקד  אפשרי  בלתי  ואולי 

מידת  מוכרעת  והמשפט,  הדין  ימי  הללו,  בימים  עולם".  הרת  "היום   - הריון  של  ימים 

הכשירות הרוחנית שלנו להתקרב לה' במשך השנה הבאה. לעומת המשפט על חיי 

הגוף, המוגדר כ"כתיבה" ומבטיח מציאות מסוימת )אלא אם כן נפעל לשינוי הגזירה(, 

המשפט על חיי הנפש מוגדר כ"זכירה" והוא קובע בעצם רק את הפוטנציאל. יכולת 

הבחירה לא ניטלת מאיתנו. גם אם יצאנו זכאים אנחנו יכולים חלילה ליפול ולחטוא, וגם 

אם לא זכינו בדין אנחנו יכולים תמיד לעשות תשובה ולהתקרב לה'. ההכרעה בראש 

השנה היא כמו בהריון - מהי רמת התפקוד שאיתה אנחנו מתחילים את השנה, באילו 

והיא תלויה הרבה  זו היא הכרעה משמעותית ביותר,  כלים רוחניים אנחנו מתייצבים. 

בצורת העמידה ובהתנהגות שלנו בימים הנוראים. 

 

מה פירוש הפסוק "משפט 

לאלוקי יעקב" לפי הפשט 

הפשוט ומה הפירוש לפי ביאורו 

של בעל התניא כאן?

ראש השנה הוא הריון המעשים 

הטובים, אז מתי היא הלידה?

הגרזן	פותח	הכל...

הבעל שם טוב ציוה פעם לתלמידו רבי זאב קיצס שילמד הכוונות של סידור 

התקיעות, כי הוא יהיה מסדר התקיעות אצלו בראש השנה. למד רבי זאב את 

הכוונות וכתב אותן על גיליון מיוחד ושמו בכיס בגדו, כדי שיוכל להסתכל בו 

בשעת סידור התקיעות. לא נראה הדבר בעיני הבעל שם טוב, והגליון נשמט 

ונאבד. בבוא רבי זאב לסדר התקיעות, התחיל לחפש את הנייר עם הכוונות, 

וכשלא מצאן לא ידע מה לכוון. הצר הדבר מאוד לרבי זאב והתמרמר בליבו, 

שום  בלי  התקיעות  לסדר  והוכרח  ונדכה,  נשבר  בלב  תמרורים  בכי  ובכה 

לו הבעל שם טוב: בהיכל המלך נמצאים הרבה  כוונות. אחר התפילות אמר 

חדרים והיכלות, ומפתחות שונים ומיוחדים לכל דלת, אך יש כלי אחד שעל ידו 

אפשר לפתוח כל המנעולים כולם, והוא הגרזן. הכוונות הן מפתחות לשערים 

יכול לפתוח כל השערים  כוונה אחרת, אבל לב נשבר  ולכל שער  שלמעלה, 

וההיכלות כולם.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(
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השנה  בראש  אחת,  פעם 

עמד  בשבת,  להיות  שחל 

מברדיצ'ב  לוי-יצחק  רבי 

ריבונו של  וטען כלפי מעלה: 

עולם, בראש השנה זה אתה 

את  לכתוב  דין  פי  על  חייב 

לחיים  ישראל  בית  עמך  כל 

קודש  שבת  ולשלום.  טובים 

חוץ  אסורה,  והכתיבה  היום 

מכתיבה שהיא לצורך פיקוח 

לכתוב  לך  שאסור  הרי  נפש. 

אותנו היום אלא בספר חיים... 

המלך
בחלק הקודם למדנו על כך שבראש השנה אנחנו משפיעים על הדין ועל גורל השנה 

לא  ואנחנו  שכמעט  נגלה  השנה,  ראש  בתפילות  היטב  נתבונן  אם  אך  לנו.  שתהיה 

מדברים בה על עצמנו. יש פה ושם בקשות מפורשות על צרכינו בסיסיים, כמו בתפילת 

"אבינו מלכנו", אבל עיקר התפילה בכלל לא עוסקת בחיינו הפרטיים, אלא במלכות 

ה'. אנחנו קוראים לה' "המלך", מתארים את תוקף מלכותו - "עוז בידך וגבורה בימינך", 

ובעיקר - מבקשים ממנו "מלוך על העולם כולו בכבודך".

הזו  הנקודה  את  זה?  לכל  שלנו  הקשר  ומה  ה',  למלכות  השנה  ראש  בין  הקשר  מה 

מבהיר רבי חיים מצאנז במקור הבא:

הַשָּׁנהָ  בְּרֹאשׁ  שׁוֹפָר  תְּקִיעַת  הַטַּעַם  דְּהִנּהֵ  פא,ד(.  )תהילים  שׁוֹפָר"  בַּחֹדֶשׁ  "תִּקְעוּ 
מַלכְוּתָא  כּעְֵין  שְׁמוֹ,  וּבָרוּךְ  הוּא  בָּרוּךְ  הַבּוֹרֵא  להְַמְליִךְ  שֶׁהוּא  בַּסְּפָרִים,  מְבֹאָר 
דְּאַרְעָא ]מלכות הארץ[ שֶׁדֶּרֶךְ לתְִקֹע בַּחֲצוֹצְרוֹת בְּעֵת שֶׁמַּמְליִכיִן למְֶלךְֶ. והִנּהֵ בֶּאֱמֶת 
מַה שֶּׁמַּמְליִכיִן להְַבּוֹרֵא בָּרוּךְ הוּא וּבָרוּךְ שְׁמוֹ דַּוְקָא בְּרֹאשׁ הַשָּׁנהָ, הוּא מִשּׁוּם 
שֶׁאָז נבְִרָא הָעוֹלםָ, וְלכָןֵ נתְִחַדֵּשׁ אָז שׁוּב עִניְַן הַבְּרִיאָה. כּיִ יָדוּעַ שֶׁהַבּוֹרֵא בָּרוּךְ 
הָיָה  הַשְׁגּחָָתוֹ  לוּלאֵ  כּיִ  כּלְלָ,  מֵהָעוֹלםָ  הַשְׁגּחָָתוֹ  מֵסִיר  אֵינוֹ  שְׁמוֹ  וּבָרוּךְ  הוּא 
בָּטֵל מִכֹּל וָכֹל. וְהַכֹּל סוֹבֵב וְהוֹלךֵ עַל פִּי מִדּוֹתָיו יִתְבָּרֵךְ שְׁמוֹ וְיִתְעַלּהֶ שֶׁמַּנהְִיג 
בְּעוֹלמָוֹ, וְכאֲַשֶׁר בָּא עַל מֶרְכּזַ הַנּקְוּדָה, מְחַדֵּשׁ הַשְׁגּחָָתוֹ יִתְבָּרֵךְ להְִתְהַוּוּת הָעוֹלםָ, 
וְאָז הָעוֹלםָ נדִּוֹן אִם רָאוּי להְִתְהַוּוּתוֹ וְנתְִעוֹרְרִין הַדִּיניִם... וְתַכלְיִת הָעוֹלםָ הוּא 
הָאָדָם, וּמִתְיַעֵץ הַקב"ה עִם מַלאְֲכיֵ הַשָּׁרֵת כּמְוֹ שֶׁהָיָה בְּרֵאשִׁית הַבְּרִיאָה, וכּמְוֹ 
שֶׁאָז הָיוּ כּתִּוֹת שֶׁקִּטְרְגוּ עַל בְּרִיאַת הָאָדָם, וּכמְוֹ שֶׁמְּבֹאָר בַּמִּדְרָשִׁים )בראשית רבה 
פרשה ח,ה( "אֱמֶת אָמַר אַל יִבָּרֵא וְכו'", כּמְוֹ כּןֵ בְּכלָ רֹאשׁ הַשָּׁנהָ יֵשׁ קִטְרוּג ח"ו 

וּכמְוֹ  ע"א(.  ס"א  )יבמות  אָדָם'  קְרוּיִים  שֶׁ'אַתֶּם  הַיִּשְׂרְאֵלי,  הָאָדָם  הוּא  הָעוֹלםָ,  עַל 
כּמְַאֲמָרָם  הַגּבְוּרוֹת,  וְהִמְתִּיק  הָאָדָם  בְּרִיאַת  עַל  להְַמְּקַטְרְגיִם  הַקב"ה  נצִַּח  שֶׁאָז 
עִמּוֹ  שִׁתֵּף  מִתְקַיֵּם,  הָעוֹלםָ  שֶׁאֵין  וְרָאָה  הַדִּין  בְּמִדַּת  לבְִרֹאתוֹ  בְּמַחֲשָׁבָה  'עָלהָ 
מִדַּת הָרַחֲמִים', כּמְוֹ כןֵ בְּכלָ שָׁנהָ נתַָן הַקב"ה עֵצָה טוֹבָה לעְַמּוֹ שֶׁיִּתְקְעוּ בַּשּׁוֹפָר 
וִיקַבְּלוּ עֹל מַלכְוּתו, ועַל יְדֵי זהֶ הֵם מוֹסִיפִים כֹּחַ כּבְִיָכוֹל להְִתְגּבֵַּר עַל מִדַּת הַדִּין 
וּלהְַמְתִּיקוֹ. וְכןֵ מְבֹאָר )מדרש בראשית רבה פרשה ח,ז( בִּבְרִיאַת הָעוֹלםָ שֶׁנּמְִלךְָ הַקב"ה 
יִשְׂרָאֵל שֶׁנּקְִרְאוּ "עַמֵּךְ כּלֻּםָ  יְדֵי  צַדִּיקִים, כּמְוֹ כןֵ בְּכלָ שָׁנהָ, עַל  בְּנשְִׁמָתָן שֶׁל 

צַדִּיקִים" )ישעיהו ס,כא( נתְִחַדֵּשׁ הָעוֹלםָ".
)רבי חיים מצאנז, 'דברי חיים' למועדים, ראש השנה(

מלך ולא עריץ
המלכת הקב"ה היא הפעולה המתבקשת כדי שהקב"ה יחדש שוב את בריאת העולם. 

פעם בשנה הקב"ה עוצר לרגע, ושואל את עצמו: בשביל מה אני צריך את כל זה? אולי 

בכלל כל העולם הזה מיותר? מה נותנים לי בני האדם האלו? ואז, באותה שעה, בני 

ישראל מכריזים ואומרים: אנחנו חפצים בך ה' יתברך, אנחנו רוצים שתהיה המלך שלנו! 

בני  של  הזו  משמעית  והחד  הטהורה  הפנייה  לעולם!  תכלית  יש  אותך,  נעבוד  אנחנו 

ישראל, ממתיקה את התמונה ומעוררת את מידת הרחמים. הקב"ה שוב חפץ בעולם 

ומחדש אותו בראש השנה. אמנם מאז המבול כרת אתנו ה' ברית, שהוא לא יחריב את 

העולם, אך העולם הפיזי שימשיך להתקיים ללא המלכתנו את ה' - לא יהיה אותו עולם. 

ה' ימשול בו אך לא יתגלה בו, וכך מבאר זאת בעל התניא:

כּןֵ  שֶּׁאֵין  מַה  בְּרָצוֹן.  יִתְבָּרֵךְ  מַלכְוּתוֹ  מְקַבְּליִם  להְִיוֹתָם  ליְִשְׂרָאֵל  נתִָּן  זהֶ  "וְכֹחַ 
דּוֹר  אֲפִלּוּ  קמה,יג(,  )תהילים  וָדֹר"  דּוֹר  בְּכלָ  "וּמֶמְשַׁלתְְּךָ  'מוֹשֵׁל'  שֶׁנּקְִרָא  בַּבְּחִינהָ 
הַמַּבּוּל וְדוֹר הַפְּלגַּהָ שֶׁמָּרְדוּ בַּה' מִכּלָ מָקוֹם "מַלכְוּתו בַּכֹּל מָשָׁלהָ" כּתְִיב )תהילים 

מה הוא 'מרכז הנקודה' עליו 

מדבר רבי חיים מצאנז? 

מדוע דווקא באותו מרכז נידון 

העולם?

מדוע תקיעת השופר משפיעה 

על הכרעת הדין ועל חידוש 

העולם?

קג,יט( וּבְחִינתַ מֶמְשָׁלהָ בְּעַל כּרְָחָם. וְלכָןֵ אֲפִלּוּ בִּלעְָם אָמַר "לֹא אוּכלַ לעֲַבֹר אֶת 

יַעֲלהֶ בְּעַל כּרְָחוֹ. אֲבָל להְִיוֹת נקְִרָא  )במדבר כב,יח( כּיִ רוּחַ הַמּוֹשֵׁל עָליָו  פִּי ה'" 
בְּשֵׁם מֶלךְֶ, לקְַבֵּל בְּרָצוֹן, נעֲַשֶׂה עַל יְדֵי עוֹשֵׂי רְצוֹנוֹ דַּוְקָא". 

)רבי שניאור זלמן מליאדי, 'לקוטי תורה' דרושים לר"ה, ד"ה "תקעו בחודש שופר"( 

מלכות איננה רודנות, אלא שלטון שנובע מרצון העם. מלך הוא מנהיג שקשור אל העם 

ושיש בינו לבין העם מערכת יחסים. העם בחר בו והמליך אותו, והוא מצידו בוחר בעם, 

אוהב אותו ודואג לכל צרכיו. שלטון כפוי או שלטון שמתעלם מהעם ומזלזל בו, איננו 

מלוכה אלא רודנות וממשלה. 

יהיה מלך העולם. הוא בודאי  נתייחס אל הקב"ה כמלך שלנו, הוא לא  אם אנחנו לא 

וינהיג את העולם, אבל לעולם ולבני האדם לא יהיה קשר איתו, קשר של עם  ישלוט 

שמובא  וכפי  אותו,  ונמליך  בו  נחפוץ  שאנחנו  בזה  תלוי  כמלך  ה'  של  הגילוי  ומלך. 

בספרים - "אין מלך בלא עם". בראש השנה אנחנו בעצם מכריעים בשאלה הזו: איזה 

יתרחק  וירצה להתגלות בו כמלך, או שה'  יחפוץ בעולם  ה'  יברא השנה? האם  עולם 

ובידו  ורק ימשול בו. העולם כולו תלוי בעם ישראל, שבשבילו נברא העולם  מהעולם 

המפתח של הקשר בין ה' והעולם.

לפי ביאורו של בעל התניא 

- על מי ה' מולך ועל מי הוא 

מושל?

זכירת	הברית

פעם המשיל הרה"ק ר' לוי יצחק מברדיטשוב את המשל הזה: מלך אחד הלך 

פעם ביער, תעה בדרך ובשום אופן לא יכול למצוא את הדרך לצאת מהיער. 

ככל שהלך ביער וחיפש את הדרך – תעה יותר, עד שפגע באדם אחד שהכיר 

בו שהוא המלך. אדם זה הוציא את המלך מן היער וליווהו עד היכל המלך. נתן 

לו המלך מתנות רבות וגם גידלו ועשאו לשר הגדול. לימים חטא נגד המלך ודנו 

אותו למוות. כשהוציאו אותו לקיים פסק דינו, היה גם המלך שם. אמר המלך 

לאיש: "שאל איזה דבר ואתן לך". השיב האיש למלך: "איני מבקש שום דבר, כי 

אם שאלבש את הלבושים שהייתי לבוש בעת שמצאתי את הוד מלכותך תועה 

ביער וגם אתה, אדוני המלך, תלבוש את הלבושים שלך שהיית לבוש אז. יותר 

מזה אינני מבקש שום דבר". כששמע זאת המלך אמר: "חייך, בחוכמתך אתה 

ניצול", והצילו ממיתה כיוון שהזכיר לו את כל הנ"ל. והנמשל: בתקיעת שופר 

יזכור לנו  ידי התקיעה הקב"ה  ועל  יצחק,  ועקידת  אנו מזכירים ברית אברהם 

את מסירת הנפש של אברהם אבינו ע"ה ויצחק בנו שנעקד על גבי המזבח )וכן 

כל מסירות הנפש של כל הדורות(, ויטיב הכתיבה והחתימה לכללות ישראל 

כאחד, בגשמיות וברוחניות בכל הפרטים.

השנה,  בראש  שנה,  בכל 

להוסיף  האדם  עליו  יקבל 

האלה:  הדברים  בשלושת 

זהירות  עשה,  במצוות  הידור 

ותוספת  תעשה  לא  במצוות 

הנהגה טובה. 

)אדמו"ר הריי"צ(

ליום  השנה  ראש  בין 

הכיפורים יש שבוע שלם שבו 

כל ימי השבוע, כדי לתקן את 

מימות  יום  בכל  שחטאו  מה 

בכל  השנה.  במשך  השבוע 

יש  אלו  ימים  משבעה  יום 

יום  כל  על  תשובה  לעשות 

שכנגדו במשך השנה.

 )האריז"ל(
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לכם".  יהיה  תרועה  "יום 

"תרועה" מלשון רעות וידידות. 

רמז לנו הכתוב, כי אי אפשר 

אלא  היום  הארת  את  לקבל 

על ידי אחדות ורעות. 

)רבי אהרן מקרלין(

צעקת הלב
להמליך את ה' זו הכרזה ובקשה שנובעת מהלב. הלב הקורא לקשר ישיר עם ה'. הזעקה 

לקשר עם ה' ולקבלת מלכותו היא מהותו של ראש השנה, והיא באה לידי ביטוי במצוות 

זעקת  את  גם  זאת  עם  ויחד  המלכה,  תרועת  מבטא  השופר  השופר.  תקיעת   - היום 

הגעגועים אל ה'. הבעל שם טוב מבאר במשל נפלא את זעקת הגעגועים שבתקיעת 

השופר: 

"מָשָל בְּשֵׁם הַבעש"ט ז"ל: למְֶלךְֶ שֶׁהָיָה לוֹ בֵּן יָחִיד מְלמָֻּד הֵיטֵב שֶׁהָיָה חָבִיב 
אֶצְלוֹ כּבְָבַת עֵינוֹ מַמָּשׁ. וְעָלהָ בְּדַעַת הָאָב וּבְנוֹ שֶׁיִּסַּע למְִדִינוֹת אֲחֵרוֹת ללִמְֹד 
חָכמְוֹת וְליֵדַע הַנהְָגוֹת בְּניֵ אָדָם. אָז נתַָן לוֹ אָבִיו הַמֶּלךְֶ שָׂרִים וּמְשָׁרְתִים וְהוֹן רַב 
שֶׁיֵּלךֵ וְיָתוּר בִּמְדִינוֹת וְאִיֵּי הַיָּם, למְַעַן יַגּיִע הַבֵּן למְַעֲלהָ יְתֵרָה יוֹתֵר מִכּמְוֹ הֱיוֹתוֹ 
אֵצֶל אָבִיו בְּבֵיתוֹ. וַיְהִי בִּרְבוֹת הַיָּמִים וְכלָ אֲשֶׁר נתַָן לוֹ אָבִיו הָלךְַ עַל הוֹצָאוֹת 
הַדֶּרֶךְ מֵהִצְטָרְכוּת תַּפְנוּקָיו שֶׁהָיָה מֻרְגּלָ, וְהָעִקָּר בְּמַה שֶּׁהוֹסִיף תַּאֲוָה עַל תַּאֲוָתוֹ 
בָּעִניְָניִם הָרַבִּים, שֶׁעָלהָ לוֹ לזָהֶ הוֹצָאָה מְרֻבָּה עַד שֶׁמָּכרַ כּלָ אֲשֶׁר לוֹ. וּבֵין כּךְָ 
הָלךְַ למְִדִינהָ רְחוֹקָה עַד שֶׁגּםַ שֵׁם אָבִיו לֹא נוֹדַע שָׁם כּלְלָ. וּבְאָמְרוֹ שֶׁהוּא בֶּן 
מֶלךְֶ פְּלוֹניִ, מִלּבְַד שֶׁאֵינםָ מַאֲמִיניִם לוֹ, לֹא נוֹדַע כּלְלָ שֵׁם אָבִיו. וְכאֲַשֶׁר רָאָה 
שֶׁכּלָתְָה כּלָ תְּרוּפוֹת תְּעָלוֹת להְַחֲיוֹת אֶת נפְַשׁוֹ בַּצַּר לוֹ, עָלהָ בְּלבִּוֹ לחֲַזֹר למְִדִינתַ 
אָבִיו, אֲבָל מֵחֲמַת אֲרִיכוּת הַזּמְַן שָׁכחַ גּםַ לשְׁוֹן מְדִינתָוֹ, וּבְבוֹאוֹ למְִדִינתָוֹ מַה 
מַלכְּםָ,  בֶּן  להֶָם שֶׁהוּא  לרְִמֹז  וְהִתְחִיל  שָׁכחַ?  הַלּשָׁוֹן  שֶׁגּםַ  מֵאַחַר  לעֲַשׂוֹת  יָּכוֹל 
וְהָיָה אֶצְלםָ לשְִׂחֹק, הֲיִתָּכןֵ שֶׁבֶּן מֶלךְֶ אַדִּיר כּזָהֶ יֵלךֵ קָרוּע וּבָלוּי כּלָ כּךְָ? וְהִכּוּ 
אוֹתוֹ עַל קָדְקוֹדוֹ, וְנעֲַשָׂה מָלאֵ פְּצָעִים וְחַבּוּרוֹת וּמַכּהָ טְרִיָּה. עַד שֶׁהִגּיִעַ לחֲַצַר 
הַמֶּלךְֶ וְהִתְחִיל לרְִמֹז להֶָם שֶׁהוּא בֶּן הַמֶּלךְֶ, וְלֹא הִשְׁגּיִחוּ עָליָו כּלְוּם, עַד שֶׁהִתְחִיל 
לצְִעֹק בְּקוֹל גּדָוֹל בִּכדְֵי שֶׁיַּכּיִר הַמֶּלךְֶ קוֹלוֹ. וּכשְֶׁהִכּיִר הַמֶּלךְֶ קוֹלוֹ, אָמַר: 'הֲלֹא 

זהֶוּ קוֹל בְּניִ צוֹעֵק מִתּוֹךְ דָּחְקוֹ'! וְנתְִעוֹרֵר אֶצְלוֹ אַהֲבַת בְּנוֹ וְחִבְּקוֹ וְנשְִּׁקוֹ כו'".
 )רבי ישראל בעש"ט, הוספות ל'כתר שם טוב' אות קצד(

צעקות  רק  סלסולים,  בו  ואין  אקורדים  בו  אין  צעקה.  של  קול  הוא  השופר  של  הקול 

נובעת מתובנות עמוקות  איננה  היא  גם  ה'  ובכיות פשוטות. הקריאה שלנו לקשר עם 

וחשיבה מרובה, אלא מזעקת הלב הפשוטה. זעקה של בנים הקשורים באופן טבעי אל 

אביהם ורוצים לחדש את הקשר הזה. 

בתפילות ראש השנה אנחנו מבקשים שה' ייטיב עמנו "אם כבנים אם כעבדים". אנחנו 

קשורים לה' כבנים שקשורים לאבא וגם כעבדים שקשורים ומשועבדים למלך. למרות 

ששני הדימויים האלו נראים מאוד שונים זה מזה, יש ביניהם נקודה משותפת - הפשטות. 

הבן מחובר לאביו באופן טבעי ופשוט, והעבד מסור למלכו בלי חכמות ושאלות, אלא 

בהתמסרות פשוטה. העבודה של ראש השנה היא לגלות את הנקודה הפשוטה הזו, את 

צעקתו של הבן ואת התמסרותו של העבד. הנקודה הזו מצויה בתוכנו, בעצם הנשמה 

של כל יהודי, ובראש השנה עלינו לגלות אותה בתפילות ובשאר מעשי היום. וכך מתאר 

הרבי הריי"ץ מליובאוויטש את עבודת היום: 

"עִקַּר עֲבוֹדַת רֹאשׁ הַשָּׁנהָ הוּא בְּקַבָּלתַ עֹל מַלכְוּת שָׁמַיִם, וְלכָןֵ עֲבוֹדַת הַיּוֹם - 
גּםַ בִּגדְוֹליִם וּבַעֲליֵ צוּרָה - בַּעֲבוֹדָה הַנּרְִאֵית כּמְוֹ פְּשׁוּטָה, בְּאֲמִירַת תְּהִלּיִם כּלָ 
הַזּמְַן וּלמְַעֵט בְּשֵׁנהָ בִּשְׁניֵ ליֵלוֹת אֵלּוּ כּכְלָ הָאֶפְשָׁרִי, וּלהְִזּהֵָר בִּדְבָרִים בְּטֵליִם עַד 
קָצֶה הָאַחֲרוֹן, גּםַ מִשִּׂיחוֹת אֵיזהֶ שֶׁיִּהְיוּ. כּהְָעֶבֶד אֲשֶׁר אֵין לוֹ זמְַן אַף רֶגעַ לשְִׁבֹּת 
שָׁנהָ  בְּמֶשֶׁךְ  אֲשֶׁר  אָבִיו  פְּניֵ  קַבָּלתַ  בְּשִׂמְחַת  הַטָּרוּד  כּבְֶן  אוֹ  אֲדוֹנוֹ,  מִמְּלאֶכתֶ 
לֹא רָאָה אוֹתוֹ פָּניִם וְיָרֵא מְאֹד כּיִ לֹא יֶחֱטָא בִּמְאוֹר פָּניָו שֶׁל אָבִיו. שֶׁזּהֶוּ עִניְַן 
אֵליֶךָ"...  וַהֲשִׁיבֵניִ  רַחֲמֵניִ  אַבָּא,  "אַבָּא,  כּמְוֹ שֶׁצּוֹעֵק:  דִּתְקִיעַת שׁוֹפָר  הַתְּשׁוּבָה 
וּמָלאֵ  גּדְוֹליִם  יִסּוּרִים  כּבְַעַל  מֵעַצְמָן,  וְנוֹבְעִים  נוֹזלְיִם  בִּדְמָעוֹת  הַלּבֵ,  בְּצַעֲקַת 

מה בנמשל מבטא את שכחת 

שפת המדינה של בן המלך? 

מַכאְוֹבִים רַחֲמָנאָ ליִצְלןַ ]ה' ישמרנו[ שֶׁאֵינוֹ צָרִיךְ שׁוּם הִתְבּוֹננְוּת, הוּא בּוֹכהֶ מֵאֵליָו. 
וְהַדְּמָעוֹת הָאֵלּוּ מַשְׂבִּיעִים אוֹתוֹ, וְיֵשׁ בָּהֶם גּםַ שִׂמְחָה. הַיָּתוֹם מְיַלּלֵ, וְהַבֵּן בּוֹכהֶ. 
שֶׁהַהֶפְרֵשׁ הוּא - זהֶ אֵין לוֹ שׁוּם מִשְׁעָן, וְהַבֵּן עִם שֶׁאָבִיו רָחוֹק וְצַר לוֹ מְאֹד, מִכּלָ 

מָקוֹם יֵשׁ לוֹ אָבִיו". 
 )רבי יוסף יצחק מליובאוויטש, אגרות קודש חלק י' עמוד תכה(

תקיעת השופר, אם כן, מביעה את כל עניינו של ראש השנה. את השיבה של הבן לאביו 

בקול צעקה פשוטה, ואת תרועת ההכתרה והביטול אל המלך. ושני הצדדים הללו הם 

בעצם אותה אמירה - הזעקה לקשר עם ה'. בראש השנה אנחנו צועקים לה' ואומרים: 

אנחנו לא רוצים עוד שנה של הסתר וריחוק! אנא ה', התגלה אלינו! "הופע בהדר גאון 

היטב  מוסברת  בשופר  התקיעה  ידי  על  שמתבטאת  הזו  והתביעה  האמירה  עוזך"! 

בקטע הבא, בדבריו של הרב סולובייצ'יק. בקטע זה הוא מסביר את תקיעת השופר על 

פי תורת החסידות בצורה נפלאה:

וּמְזמָֻּן לסְַדֵּר אֶת  הַבִּימָה בְּרֹאשׁ הַשָּׁנהָ, מוּכןָ  "מַעֲשֶׂה בְּאַבָּא מָארִי, שֶׁעָמַד עַל 
הַתְּקִיעוֹת. הַתּוֹקֵעַ, מֵחֲסִידֵי חַבַּ"ד, אִישׁ יְרֵא אֱלֹקִים, שֶׁיָּדוֹ הָיְתָה רְחָבָה בְּמִשְׁנתָוֹ 
שֶׁל הָרַב הַזּקֵָן ]רבי שניאור זלמן מליאדי[, זכִרְוֹנוֹ לבְִרָכהָ, הִתְחִיל לבְִכּוֹת. נעֲַנהָ אַבָּא 
מָארִי וְאָמַר: "הַבּוֹכהֶ אַתָּה בִּשְׁעַת נטְִילתַ לוּלבָ? וְלמָָּה זהֶ תִּבְכּהֶ בִּתְקִיעַת שׁוֹפָר? 
הַאֵין שְׁתֵּיהֶן מִצְווֹת ה'"? אִישׁ הַסּוֹד יָדַע אֶת הָאֹפִי הַסִּמְליִ שֶׁל תְּקִיעַת שׁוֹפָר - 
מֻשָּׂג קוֹל פָּשׁוּט - שֶׁאָדָם רוֹצֶה לחֲַתֹר בּוֹ חֲתִירָה בַּהֲוָיָה הַחֻקִּית וּלהְַגּיִע לכְסִֵּא 
הַכּבָוֹד שֶׁל עַתִּיק יוֹמִין וּסְתִימָא דְּכלָ סְתִימִין. תְּקִיעַת שׁוֹפָר, עַל פִּי הַשְׁקָפָתוֹ שֶׁל 
בַּעַל הַתַּניְָא, מְבַטֵּאת אֶת הַחֶרֶג הַכּבִַּיר שֶׁל אִישׁ הַדָּת הַשּׁוֹאֵף לצֵָאת מִן הַמֵּצַר 
שֶׁל מִדַּת הַצִּמְצוּם - מִדַּת הַגּבְוּרָה - למְֶרְחָבֶיהָ שֶׁל הִתְפּשְַּׁטוּת - מִדַּת הַחֶסֶד... 
בְּכיִַּת הָאָדָם בְּרֹאשׁ הַשָּׁנהָ - זוֹ הִיא בְּכיִַּת הַנּפֶֶשׁ הַמִּתְגּעַגְּעַַת אֶל מְקוֹר מַחְצַבְתָּהּ, 
להְִתְדַבֵּק בְּדוֹדָהּ, לֹא מִתּוֹךְ הֶסְתֵּר, אֶלּאָ מִתּוֹךְ גּלִּוּי. תְּקִיעַת שׁוֹפָר מוֹחָה כּנְגֶדֶ 
הוּא  הֲרֵי  וּמֵרִיעַ,  שׁוֹפָר  לוֹקֵחַ  שֶׁאָדָם  בְּשָׁעָה  הַיְּקוּם.  אֶת  וּמַכחְִישָׁה  הַמְּצִיאוּת 
מוֹחֶה כּנְגֶדֶ הַמְּצִיאוּת הַמַּבְדִּילהָ בֵּינוֹ לבְֵין הָאֵין סוֹף. הוּא נאֱֶנחָ קָשֶׁה וּמְיַבֵּב עַל 

אִי-יְכלָתְּוֹ לדְַלּגֵ עַל הָרֵי הַיֵּשׁוּת הַחוֹצְצִים בֵּין נשְִׁמָתוֹ לקְוֹנהָּ..." 
 )הרב יוסף דוב הלוי סולובייצ'יק זצ"ל, 'איש ההלכה' פרק ח'(

איזו שמחה יכולה להיות לבן 

שבוכה "אבא, אבא"? 

מהי תשובת הרב סולובייצ'יק 

לשאלת אביו? מדוע תקיעת 

שופר מעוררת בכי יותר 

ממצוות לולב?

על איזו מחאה מדבר הרב 

סולובייצ'יק? כיצד היא נשמעת 

בקול השופר? בעל	תוקע	שאינו	מבין

בבית מדרשו של הצדיק ר' שלמה מרדומסק, בעל "תפארת שלמה", עמד פעם 

התוקע לתקוע ולא יכול בשום אופן להוציא אף תקיעה אחת מפיו. התוקע היה 

למדן מופלג, חסיד וירא שמיים גדול. קראו לאברך אחד ותיכף תקע התקיעות 

כהלכתן בקול יפה ונעים. חלשה דעתו של התוקע הראשון. אחר התפילה קרא 

לו הצדיק ואמר לו: "אמשול לך משל. בני המדינה בחרו במלך חדש והכתירו 

ורצו לקבוע בו אבנים  ויפה  אותו כמשפט. בני המדינה עשו עבורו כתר חדש 

טובות ומרגליות. דרושה הייתה לכך אומנות נפלאה, אך לא נמצא אומן שיקבל 

על עצמו עבודה זו מיראה שלא לקלקל את הכתר. בסוף בא אומן אחד, וביקש 

שיתנו לו זמן חודש ימים ויתקן את הכתר כמשפט. נתנו לו הכתר. בכל אותם 

אבל  יפה,  הטובות  האבנים  בו  לקבוע  איך  ותחבולות  מחשבות  חשב  הימים 

מחמת יראה לא ניגש לעצם העבודה עד שקרב יום המוגבל. יומיים קודם הזמן 

לקח את הכתר לקבוע בו את האבנים, אך מחמת פחד נפל הכתר מידו ובשום 

אופן לא יכול לעשותו. מה עשה? קרא לנער אחד, שלא ידע שזהו כתר המלך, 

והראה לו איך יעשה, והוא יצא החוצה שלא יראה כלל את מעשהו. הנער עשה 

הכל כתיקונו וקבע המרגליות על הצד הטוב ביותר".

אנו  תשובה  ימי  בעשרת 

 ... לחיים  "זכרנו  אומרים 

אנו   – חיים"  אלוקים  למענך 

לנו  שיתן  שהחיים  מבקשים 

ולא  יהיו "למענך",  ה' במתנה 

בדברי  חלילה  אותם  נבזבז 

הבל. 

)שפת אמת(
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להיות  צריך  כיפור  ביום 

מענייני  תענוג  הגשמי  לגוף 

נעשה  זה  ידי  ועל  כיפור,  יום 

התיקון של כוח התענוג.

)אדמו"ר הרש"ב(

המיוחדת  נעילה,  בתפילת 

מתגלית  הכיפורים,  ליום  רק 

הגבוהה  הדרגה  בנשמה 

זו  'יחידה'(,  )המכונה  ביותר 

עם  לגמרי  מאוחדת  שהיא 

השם  פירוש  וזהו  הקב"ה. 

כל  את  נועלים  'נעילה': 

לאף  מתירים  ואין  השערים 

זו  בשעה  להיכנס,  אחד 

נמצאים רק בני ישראל עם ה' 

יתברך.

)הרבי מליובאוויטש(

יום כיפור
דברים שרואים משם

יום כיפור הוא היום המקודש בשנה. היום הזה כשלעצמו, "עיצומו של יום", מביא קדושה 

ושינוי לעולם. אנשים שלא דרכו בבית כנסת כל השנה, פתאום מגיעים לתפילה. אנשים 

עם  כיפור.  ביום  צמים  רגיל,  ביום  שלהם  הכשרות  את  לבדוק  בלי  מאכלים  שאכלו 

ישראל כולו מתעלה. 

ולהתוודות,  ומחויבים לעשות תשובה  אמנם ביום כיפור אנחנו מתפללים המון, צמים 

והוא קץ  ולרבים,  ליחיד  לכול,  זמן תשובה  הוא  "יום הכיפורים  וכפי שפוסק הרמב"ם: 

מחילה וסליחה לישראל; לפיכך חייבין הכול לעשות תשובה ולהתוודות, ביום הכיפורים" 

)הלכות תשובה ב,ז(, אך יחד עם זאת הכפרה ביום כיפור היא הרבה יותר גבוהה ממה 

- משהו  יום מכפר"  "עיצומו של  ובוידוי של עצמנו.  ליצור בתשובה  שאנחנו מסוגלים 

מופלא שמתגלה ביום הזה, הוא זה שגורם את השינוי.

 מה הוא אותו דבר מופלא? מהו סוד הכוח של יום כיפור? שני המקורות הבאים יבהירו 

לנו את נקודת העניין:

זכַּאִָים.  לעְוֹלםָ  יִשְׂרָאֵל  הָאֱמֶת  וּבְמִדַּת  הָאֱמֶת,  מִדַּת  מוֹפִיעָה  הַכּפִּוּרִים  "בְּיוֹם 
כּיִ אֱמֶת הִיא דָּבָר שֶׁהוּא בְּעֶצֶם, וְכלָ דָּבָר שֶׁהוּא בְּמִקְרֶה אֵיננֶּוּ אֱמֶת. שֶׁכּלָ דָּבָר 
שֶׁהוּא בְּעֶצֶם אֵיננֶּוּ מִשְׁתַּנּהֶ וְאִם נרְִאֶה בּוֹ שִׁנּוּי הוּא לשְִׁעָתוֹ בִּלבְָד. וְעַל כּרְָחֲךָ 
דָּבָר שֶׁהוּא בְּמִקְרֶה וְיָדוּעַ שֶׁהַמִּקְרֶה לֹא יַתְמִיד, עַל כּןֵ אֵיננֶּוּ נקְִרָא אֱמֶת. וְנהָָר 
וְעַל כּןֵ בְּיוֹם הַכּפִּוּרִים שֶׁמְּאִירָה  הַפּוֹסֵק לשְִׁבְעִים שָׁנהָ נקְִרָא שֶׁמֵּימָיו מְכזַּבְִין. 
נקְִיִּים וּטְהוֹרִים,  וְיִשְׂרָאֵל בְּעַצְמָם הֵם  יִשְׂרָאֵל,  נתְִגּלַּהָ עֶצֶם מַהוּת  הָאֱמֶת  מִדַּת 
וְהַחֵטְא מִסְתַּעֵף מֵחֲמַת הַגּוֹיִים כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב: "וַיִּתְעָרְבוּ בַגּוֹיִם וַיִּלמְְדוּ מַעֲשֵׂיהֶם" 
עֲווֹנות  לכְלָ  וּמְחִילהָ  סְליִחָה  זמְַן  הוּא  הַכּפִּוּרִים  בְּיוֹם  כּןֵ  וְעַל  קו,לה(...  )תהילים 

יִשְׂרָאֵל".
 )רבי שמואל מסוכטשוב, 'שם משמואל' יו"כ תרע"ט(

הרבי  מדברי  הבא  בקטע  לנו  תתבהר  משמואל'  ה'שם  מדבר  עליה  האמת  מידת 

מליובאוויטש:

"'רַבִּי אוֹמֵר בֵּין עָשָׂה תְּשׁוּבָה בֵּין לֹא עָשָׂה תְּשׁוּבָה יוֹם הַכּפִּוּרִים מְכפֵַּר' וַחֲכמִָים 
סוֹבְרִים שֶׁ'יוֹם הַכּפִּוּרִים אֵין מְכפֵַּר אֶלּאָ עַל הַשָּׁבִים' )ראה שבועות י"ג ע"א(. בֵּאוּר 
בְּאֶמְצָעוּת  עַצְמוֹ  וְהָאָדָם  מְכפֵַּר'  יוֹם  שֶׁל  'עִצּוּמוֹ  חֲכמִָים  לדְַעַת  גּםַ  דִּבְרֵיהֶם: 
הַתְּשׁוּבָה אֵינוֹ מְסֻגּלָ להְַגּיִעַ לאְוֹתָהּ כּפַָּרָה. אֶלּאָ שֶׁלּדְַעְתָּם כּדְֵי להְַגּיִעַ לכְפַָּרָה זוֹ 
צְרִיכהָ להְִיוֹת תְּחִלּהָ עֲבוֹדַת הַתְּשׁוּבָה, וְאִלּוּ רַבִּי סוֹבֵר שֶׁאֲפִלּוּ כּשְֶׁהָאָדָם עֲדַיִן 

לֹא עָשָׂה תְּשׁוּבָה, הָ'עִצּוּמוֹ שֶׁל יוֹם' עַצְמוֹ מְכפֵַּר עַל עֲווֹנוֹתָיו.

וְצָרִיךְ להְָבִין: כּיֵצַד מִתְנקֶַּה וְנמְִחָק הָרַע שֶׁבָּאָדָם עַל יְדֵי "עִצּוּמוֹ שֶׁל יוֹם" גּםַ 
עִם  יִשְׂרָאֵל  בְּניֵ  שֶׁל  בַּהִתְקַשְּׁרוּת  בָּזהֶ:  וְהַבֵּאוּר  תְּשׁוּבָה?  יַעֲשֶׂה  שֶׁהָאָדָם  מִבְּליִ 
יְדֵי שֶׁהָאָדָם  עַל  הַקב"ה  עִם  הָאָדָם  הַקֶּשֶׁר שֶׁל  א.  מַדְרֵגוֹת:  יֶשְׁנןָ כּמַָּה  הַקב"ה 
מְקַיֵּם מִצְווֹת הַבּוֹרֵא וּמְקַבֵּל עַל עַצְמוֹ עֹל מַלכְוּת שָׁמַיִם. ב. הִתְקַשְּׁרוּת פְּניִמִית 
יוֹתֵר הַמִּתְבַּטֵּאת בְּכךְָ שֶׁגּםַ אִם עָבַר עַל צִוּוּי הַקב"ה וּפָרַק מֵעָליָו עֹל מַלכְוּת 
שָׁמַיִם, מְכרְַסֵם הַדָּבָר בְּלבִּוֹ, חוֹרֶה לוֹ, והוּא עוֹשֶׂה עַל כּךְָ תְּשׁוּבָה. וְאָכןֵ מֵחֲמַת 
הַפְּגמִָים  אֶת  להְָסִיר  בְּכֹחָהּ  יֵשׁ  לכָןֵ  יוֹתֵר,  עָמֹק  מִקֶּשֶׁר  בָּאָה  שֶׁהַתְּשׁוּבָה  כּךְָ 
עַצְמִית  הִתְקַשְּׁרוּת  ג.  הַגּלָוּי.  הַקֶּשֶׁר  אֶת  וְהֶחְליִשׁוּ  הָעֲבֵרוֹת  יְדֵי  עַל  שֶׁנּוֹצְרוּ 
מִלּהְִתְבַּטֵּא  למְַעְלהָ  הִיא  זוֹ  הִתְקַשְּׁרוּת  יִתְבָּרֵךְ.  עַצְמוּתוֹ  עִם  הַנּשְָׁמָה  עֶצֶם  שֶׁל 
בָּהּ עַל  וְלפְִגֹּם  אֶפְשָׁר להְַחֲליִשָׁהּ  אִי  זוֹ  הִתְקַשְּׁרוּת  בִּתְנוּעָה שֶׁל תְּשׁוּבָה.  אֲפִלּוּ 
אֵצֶל  מִתְגּלַּיֵת  הַכּפִּוּרִים  בְּיוֹם  שֶׁכּןֵ  מְכפֵַּר"  יוֹם  שֶׁל  "עִצּוּמוֹ  וְלכָןֵ  עֲבֵרוֹת,  יְדֵי 

מה משתנה בעקבות גילוי 

מידת האמת ביום הכיפורים?

וְכאֲַשֶׁר מִתְגּלַּיֵת  הַנּשְָׁמָה עִם הַקב"ה,  יְהוּדִי הַהִתְקַשְּׁרוּת הָעַצְמִית שֶׁבְּעֶצֶם  כּלָ 
מַדְרֵגהָ זוֹ, נוֹפְליִם מִמֵּילאָ כּלָ הַפְּגמִָים". 

)רבי מנחם מענדל שניאורסון, הרבי מליובאוויטש, 'לקוטי שיחות' חלק ד' יום הכיפורים(

אחד  כל  אם  הצדדים.  שני  בין  ההדדי  היחס  על  מבוססים  רגילים  חברתיים  קשרים 

מעניק מעצמו לחברו ומכבד אותו, יוכל הקשר להתקיים, ואם לא - לא. וכך גם בקשר 

הרגיל והיום יומי שלנו עם הקב"ה. אם נשמור את מצוותיו נהיה קשורים אליו, ואם ח"ו 

לא - אז נהיה מנותקים. 

יותר, כמו קשר בין הורים לילדים. קשר כזה גם כן תלוי ביחס  ישנם קשרים עמוקים 

ההדדי, ואם הבן ימרוד בהוריו אז יהיה ביניהם סוג של נתק, אבל הנתק הזה לעולם לא 

יהיה אמיתי ותמיד הם יישארו קשורים זה לזה. במידה וירצו, הם יוכלו לגלות מחדש את 

הקשר הטבעי שכבר ישנו ולשכוח לגמרי מכל מה שהיה. רמה כזו של קשר קיימת גם 

בינינו לבין ה', והיא היסוד של התשובה. אפילו יהודי שחטא כל ימיו לא מנתק את הקשר 

ישוב  בזכותה  שאולי  עד  בקרבו,  לפעם  תמשיך  הזו  הקשר  ונקודת  לה',  שלו  הטבעי 

ואז, כשיתגלה הקשר הטבעי שמעולם לא נפסק,  וגלוי.  חי  ויבוא לידי קשר  בתשובה 

ישכחו ממילא כל העבירות וכל הריחוק.

אם נתבונן נגלה שישנה רמה עוד יותר עמוקה של קשר אנושי, והיא - הקשר של האדם 

אל עצמו. כל אדם קשור באופן טבעי ובעוצמה הכי חזקה אל עצמו, והקשר הזה לא 

רק שנשאר נצחי, אלא הוא גם לא תלוי בשום גורם חיצוני. כל אדם אוהב את עצמו, 

לא משנה איך הוא נראה או כיצד הוא מתנהג. באותה מידה גם הנשמה שלנו קשורה 

להקב"ה. בכל יהודי יש נשמה שהיא "חלק אלוה ממעל" )תניא פ"ב(, וברמה העמוקה 

לא  העבירות  שכל  כך  כדי  עד  אחד,  כדבר  לה'  מחוברת  הנשמה  הקשר  של  ביותר 

הפריעו מעולם לקשר הזה. "נשמה שנתת בי טהורה היא", ובמקום הכי פנימי בנשמה 

יום  ביום המקודש בשנה,  היא לעולם נשארת טהורה. הרמה הזו של הקשר מתגלה 

הכיפורים. ביום הזה האמת הכי פנימית של יהודי מתגלה, ולא רק הכהן הגדול נכנס 

לקודש הקודשים, אלא כל יהודי מגלה ביום זה את קודש הקודשים שבנשמתו. ברמה 

כזו של קשר לא שייך לדבר בכלל על חטאים ולכלוך. הם בכלל לא משחקים תפקיד. 

הכפרה של יום כיפור איננה שינוי טכני שבא מלמעלה במחיקת עונש או אפילו סליחה, 

העוונות  כל  ואז,  לה'.  ביותר שבינינו  מגילוי הקשר העמוק  אלא דבר שקורה ממילא, 

והפגמים פשוט נעלמים, וכמו שהנביא מתאר זאת "מחיתי כעב פשעיך וכענן חטאותיך" 

)ישעיהו מד,כב(. כמו העננים שנעלמים ולא משאירים זכר בשמיים הבהירים, כך גם 

החטאים שלנו מתפוגגים ונשכחים בעקבות הגילוי של עצם הנשמה.

אם  חול.  יום  בסתם  גם  להתגלות  יכולה  שבליבנו,  הטהורה  הנקודה  הנשמה,  עצם 

נתעורר מעומק הלב לתשובה, אם נמסור את נפשנו לה', נגלה את עצם הנשמה. יום 

כיפור מיוחד בכך שבו מתגלית הנשמה אצל כל יהודי באשר הוא. ייתכן שנרגיש את 

הגילוי הזה והתעוררות תשובה גדולה תציף את ליבנו, אך ייתכן גם שיום כיפור יעבור 

את  רק  אלא  הנשמה,  את  ולא  הנשמה  עצם  את  לא  דבר.  שום  להרגיש  מבלי  עלינו 

לא  פשוט  ואנחנו  כיפר,  כיפור  ויום  התגלתה  נשמתנו  עצם  זאת,  ובכל  הבטן.  קרקורי 

הצלחנו לשמוע. כמו גלי הרדיו שמסתובבים באוויר ובוודאי משדרים אין סוף מנגינות 

בהתרחשות  גם  כך  דבר.  מזה  לשמוע  נוכל  לא  מתאים  מכשיר  ללא  אבל  ודיבורים, 

זקוקים  אנחנו  בזה  ולחוש  כדי לשמוע  בוודאי, אבל  קורים  והשינוי  - הפעולה  רוחנית 

איננה  עצמנו  את  לשאול  צריכים  שאנחנו  החשובה  השאלה  רוחנית.  קליטה  ליכולת 

האם הרגשנו את הכפרה של יום כיפור ואת קדושת היום, אלא מה אנחנו עושים עם 

עצמנו ביום שאחרי? רבי לוי יצחק מברדיטשוב מתייחס לנקודה הזו במשל יפה:

חַטֹּאתֵיכםֶ  מִכּלָ  אֶתְכםֶ  לטְַהֵר  עֲליֵכםֶ  יְכפֵַּר  הַזּהֶ  בַיּוֹם  "כּיִ  "מַה שֶׁאָנוּ אומְרִים 
יְחִידוֹ  לבְִנוֹ  שֶׁעָשָׂה  למְֶלךְֶ  מָשָׁל  כּךְָ:  הוּא  הָעִניְָן  טז,ל(.  )ויקרא  תִּטְהָרוּ"  ה'  לפְִניֵ 

מה ההבדל בין רמת 

ההתקשרות השנייה לשלישית? 

הרי בשניהם ההתקשרות היא 

פנימית יותר מאשר הפגם 

שגורמים העברות! 

קול רשרוש מטבעות הצדקה 

המושלכים לקופות בערב יום 

הכיפורים, בכוחו לבלבל את 

על  יקטרגו  לבל  המקטרגים 

ישראל. 

)הבעש"ט(
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בערב  והשתייה  האכילה 

את  מתקנות  הכיפורים  יום 

באכילה  האדם  פגם  אשר 

ושתייה שלא כרצון ה' במשך 

חכמים:  שאמרו  וזהו  השנה. 

בתשיעי  ושותה  האוכל  "כל 

מעלה עליו הכתוב" – אכילה 

כל  את  ומרוממת  מעלה  זו 

האכילות של ימות השנה.

)רבי אהרן מקרלין(

מַלבְּוּשׁ שֶׁאֵין כּמְוֹתוֹ בְּכלָ הָעוֹלםָ, וְהַבֵּן הָלךְַ בְּדַרְכּוֹ וְטִנּףֵ אֶת הַבֶּגדֶ בְּשׁוֹגגֵ אוֹ 
יִתְרָאֶה  אֵיךְ  וְגםַ  אָבִיו,  יִשְׁמַע  אוּליַ  כּיִ  גּדָוֹל  בְּעַצְבוּת  הוֹלךְֵ  וְהַבֵּן  בְּמֵזיִד.  ח"ו 
הַבֵּן  אֲזיַ  מְטֻנּףָ!  וְהַמַּלבְּוּשׁ  הַנַּ"ל  בַּמַּלבְּוּשׁ  בְּפָניָו  להְִתְרָאוֹת  אָבִיו שֶׁצָּרִיךְ  לפְִניֵ 
מָצָא  מְאֹד,  וּכשְֶׁבִּקֵּשׁ  לזָהֶ.  וּתְרוּפָה  מָזוֹר  אֵיזהֶ  יִמְצָא  אֵצֶל אוֹהֲבָיו, אוּליַ  חוֹזרֵ 
אֶחָד מֵאוֹהֲבָיו שֶׁנּתַָן לוֹ עֵצָה הֲגוּנהָ רַק עַל יוֹם אֶחָד בִּכדְֵי להְִתְרָאוֹת לפְָניָו לפְִניֵ 
אָבִיו עַל יְדֵי דֹּחַק הַבַּרְזלֶ, וְהַבַּרְזלֶ הָיָה מְלֹהָב בְּהִתְלהֲַבוּת וְיִּדְחַק עַל הַבֶּגדֶ וְיֵצֵא 
הַטִּנּוּף לפְִי שָׁעָה עַל יוֹם אֶחָד, וְכאֲַשֶׁר יִרְאֶה אֶת עַצְמוֹ עִם אָבִיו יְבַקֵּשׁ לעֲַשׂוֹת לוֹ 
עוֹד בֶּגדֶ יוֹתֵר נאֶָה, כּאָָמוּר "גּדָוֹל יִהְיֶה כּבְוֹד הַבַּיִת הַזּהֶ הָאַחֲרוֹן מִן הָרִאשׁוֹן", 
פְּניֵ הַבּוֹרֵא  מְבַקְּשִׁים אֶת  אָנוּ  וְעָלתְָה לוֹ כּןֵ. לכָןֵ  הַמֶּלךְֶ?  מִבֵּית  חָסֵר  כּיִ כּלְוּם 
יִתְבָּרֵךְ שְׁמוֹ, כּיִ בַיּוֹם הַזּהֶ יְכפֵַּר וְ'יְכפֵַּר' הוּא לשְׁוֹן 'בָּעֵי לכְפַּוּרֵי' )גיטין נ"ו ע"א( 
]קינוח[ שֶׁיִּמְחַל לנָוּ עֲווֹנותֵינוּ עַל כּלָ פָּניִם בְּיוֹם הַכּפִּוּרִים, וּמִמֵּילאָ כּאֲַשֶׁר יִהְיֶה 

לנָוּ כּפַָּרָה - "לפְִניֵ ה' תִּטְהָרוּ" - לגְמְַרֵי, שֶׁיִּבְנהֶ לנָוּ אֶת מִקְדָּשֵׁנוּ בְּיֶתֶר שְׂאֵת 
וִיכפֵַּר עָליֵנוּ בִּמְהֵרָה בְּיָמֵינוּ, אָמֵן". 

 )רבי לוי יצחק מברדיטשוב, 'קדושת לוי', ליקוטים שונים יום הכיפורים(

יום אחד בשנה אנחנו בטוח נקיים. ביום הזה אנחנו יכולים להביט על עצמנו במראה 

שעלינו  כל  השנה.  בשאר  גם  להיראות  יכולים  אנחנו  וכיצד  באמת  אנחנו  מי  ולראות 

לעשות הוא לקפוץ על ההזדמנות, לרצות באמת, ולבקש מה' שנמשיך להיות נקיים. 

לשאר  גם  הלאה  אותה  להמשיך  יכולים  אנחנו  האמת,  את  שראינו  אחרי  עכשיו, 

הריי"צ  נכנס הרבי  כיפור  יום  וביתר שאת. מסופר, ששנה אחת למחרת  ימות השנה, 

'עכשיו  אביו:  לו  ענה  עכשיו?'  'ומה  אותו:  ושאל  הרש"ב,  הרבי  אביו  אל  מליובאוויטש 

במיוחד צריכים לעשות תשובה'! הכפרה של יום כיפור היא הזדמנות להתחלה חדשה, 

סוף  סוף  אפשר  חטאותיך"  וכענן  פשעיך  כעב  ש"מחיתי  אחרי  לה'.  מחודשת  לשיבה 

להיות "שובה אלי כי גאלתיך" )ישעיהו מד,כב(!

האם ר' לוי 

יצחק מתאר דרך לרמות 

כביכול את ה'? חשוב והסבר 

לאור הקטעים שהובאו קודם. 

זה	חליפתי

ונכבד, בא  "נועם אלימלך", והוא איש אמיד  חסיד ותיק של הצדיק רבי אלימלך מליז'נסק, בעל 

פעם בליל ערב יום הכיפורים אל רבו הצדיק בבקשה שהצדיק יתן לו לראות כיצד הוא, הצדיק, 

עורך את סדר הכפרות. "זה עשרות בשנים שאני נוסע אל רבינו, ואף פעם עוד לא נזדמן לי לראות 

את הכפרות של הרבי, והפעם נתעוררה בלבי תשוקה עזה לראות". וכיצד – שאלו הצדיק – אתה 

עורך את הכפרות? מה הרבי מהתל בי – השיב החסיד – וכי מה יש לראות ב"כפרות" שלי? בכל 

זאת – אמר הצדיק – תגיד לי איך אתה עושה? אני הרי איש פשוט – אמר החסיד – ובכן אני לוקח 

את הסידור ואומר כמו שכתוב שם: "זה חליפתי" וכו'. ובכן – אמר הצדיק – אף אני עושה כך. אלא 

שהבדל אחד יש בכל זאת ביני ובינך: אתה ודאי מהדר אחר תרנגול לבן דווקא, ואני איני מקפיד על 

כך: תרנגול לבן, שחור או איזה שיהיה... התחיל החסיד להפציר בצדיק שבכל זאת הוא משתוקק 

להיות נוכח בשעת הכפרות של הרבי. אמר לו הצדיק: מכיוון שכן, אתן לך עצה הגונה. תיסע לכפר 

פלוני ותיכנס לבית יהודי פלוני הגר שם, ותראה אצלו סדר יפה של כפרות. לא סירב החסיד וציוה 

מיד לרתום את עגלתו ונסע לאותו כפר. משהגיע לשם שאל על מקום מגוריו של אותו יהודי, והראו 

והנה הבית הוא בית-מזיגה וערלים  לו בית בקצה הכפר. נכנס לשם כשעה לפני חצות הלילה, 

יושבים ושותים בתוכו יי"ש כדרכם, והחדר מלא עשן ממקטרותיהם של הערלים. האורח ישב לו 

וציפה לראות מה יהיה כאן. כשראהו בעל הבית ניגש אליו ושאלו מה חפצו. "עובר אורח אני – אמר 

לו החסיד – ורצוני ללון פה הלילה". בעל הבית התחיל לפקפק ולגמגם: בביתי אין מקום, בכפר יש 

בתים אחרים, יותר מרווחים, אבל האורח הפציר בו לתת לו לשבת בקרן-זווית עד עלות-השחר 

ילך לדרכו. סוף סוף נעתר לו בעל הבית. משהגיע קרוב לחצות התחיל בעל הבית לשלח  ואז 

את הערלים מן הבית, למי בפיתויים ולמי בגערות. משיצאו כולם, פתח את החלונות, בכדי שיצא 

גבי  לי את ה"קונטרס" המונח בחדר השני על  ופנה לאשתו: אישה! הביאי  ויזדכך האוויר,  העשן 

הארון. הביאה לו את ה"קונטרס" והתחיל לקרוא בו את כל חטאיו במשך השנה, שרשם ב"קונטרס" 

זה: ביום פלוני עברתי על זמן קריאת שמע, ביום פלוני עשיתי כך וכך וכן הלאה. משגמר לקרוא, 

עשיתי  שעברה  בשנה  הלוא  עולם,  של  ריבונו  אוי,  הלב:  מן  היוצאות  ואנחות  בבכיות  התמרמר 

תשובה והבטחתי להיות טוב וישר ולא לשוב עוד לכיסלה, ולבסוף מה עלתה לי? אני הלוא מלא 

עוונות וחטאים ופשעים. וכך בכה ונאנח זמן רב מקירות ליבו. אחר כך פנה שוב לאישתו: אישה! 

הביאי לי עוד "קונטרס" אחד המונח במקום פלוני. הביאה לו את ה"קונטרס" השני והתחיל לקרוא 

בו: ביום פלוני הלכתי ליער להביא עצים והתנפלו עלי גויים ושברו את עצמותי, ביום פלוני מתה 

עלי ביתי, ביום פלוני קרה לי אסון זה, וכך הלך וקרא את כל הצרות והפגעים שעברו עליו במשך 

השנה. ושוב בכה והתמרמר: אוי, ריבונו של עולם, הלוא בפירוש ביקשתי מאיתך בשנה שעברה 

ולבסוף מה עלתה לי?  יהיה,  ואני בטחתי בך והאמנתי שכך  וחיים ושלום,  שתיתן לי שנת ברכה 

משגמר לבכות אמר: הרי סוף סוף ערב יום הכיפורים היום וצריכים להתרצות. נשתווה נא בינינו, 

ריבונו של עולם, אתה לא חייב לי ואני לא חייב לך. ולקח את שני ה"קונטרסים", כרך אותם ביחד, 

סיבב אותם על ראשו שלוש פעמים, ובכל פעם אמר: זה חליפתי, זה תמורתי, זה כפרתי... וזרק 

את ה"קונטרסים" החוצה. החסיד התבונן היטב לכל מעשה הכפרי, נתפעל מאוד ממין "כפרות" 

כזה, נפרד מבעל הבית ונסע בחזרה לליז'נסק. הגיע לשם בעוד לילה, ונכנס ישר לבית הצדיק. 

כשראהו הצדיק אמר לו: תספר לי מה ראית שם אצל אותו יהודי. וסח לו החסיד את כל המאורע. 

אמר הצדיק: זהו שאמר הכתוב: "כי עונותי עברו ראשי... ד' נגדך כל תאותי", אבל לעומת זה גם 

"ואנחתי ממך לא נסתרה" )תהילים לח,ה-י(.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(

מלך	מוחל	וסולח

ישראל מרוז'ין מתפלל  ר'  מדי שנה בשנה, בימים הנוראים, היה הרב הצדיק 

בעצמו לפני התיבה. פעם ביום הכיפורים בהגיעו לברכה "מלך מוחל וסולח", 

עמד, שהה זמן רב ולא ברך את הברכה. הוא היה בדבקות גדולה, אבל את 

נפשם.  את  ידעו  לא  זאת,  שראו  המתפללים  קהל  המשיך.  לא  הוא  תפילתו 

ולפתע אמר  נתעורר משרעפיו,  והנה, לפתע פתאום, כמו  היה הדבר לפלא. 

במהירות רבה את הברכה: "ברוך אתה ה' מלך מוחל וסולח לעוונותינו וכו'...", 

וסיים במהירות את תפילת העמידה. במוצאי יום הכיפורים סיפר לתלמידים את 

שאירע: "בתפילתי ראיתי למעלה שאין מוחלים על העבירות של עם ישראל. 

משום כך, לא יכולתי לומר את ברכת 'מלך מוחל וסולח'. ניסיתי למצוא עצות 

בנפשי, עד שנזכרתי במעשה שהיה בילדותי: אבי הקדוש רבי שלום היה מחנך 

ולא לבצע את כל מה  )היינו לכפות את היצר הרע(,  "אתכפיא"  אותי לעשות 

מאכלים  לי  מראה  היה  לפעם  מפעם  זאת?  מלמדני  היה  כיצד  חפץ.  שליבי 

מתוקים וערבים, וכשאני ביקשתי לטעום מהם לא היה נותן לי את חפצי, כדי 

שאלמד שלא לעשות כל דבר שליבי חפץ. פעם אחת, הראה לי אבי תפוח עץ 

לי את חפצי. מה עשיתי? ברכתי  יתן  ידעתי שאבי לא  בו.  ומאוד חפצתי  יפה, 

ברכת "בורא פרי העץ", ובכדי שלא תהיה ברכה לבטלה, מוכרח היה אבי לתת 

לי את התפוח... כשנזכרתי בסיפור זה, החלטתי לעשות כן גם עתה, מיהרתי 

ובירכתי את ברכת "מלך מוחל וסולח", וכדי שלא תהיה לבטלה, "מוכרח" היה 

הקב"ה למחול על כל העוונות.

)באר החסידות(
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כל  הנוראים  שבימים  כשם 

טרוד  מישראל  ואחד  אחד 

עול  קבלת  של  בעבודה 

והתעוררות  שמים  מלכות 

הסוכות  בחג  כך  תשובה, 

טרודים  להיות  צריכים 

בעבודת השמחה. 

)אדמו"ר הרש"ב(

מקוצק  מנחם-מענדל  רבי 

בשעה  אף  בסוכה  יושב  היה 

אף  גשמים  בה  שירדו 

הסוכה".  מן  פטור  ש"מצטער 

הוא היה אומר: יהודי המסוגל 

הגשם  את  בסוכה  להרגיש 

באמת  מזה,  להצטער  ועוד 

אינו ראוי לשבת בה...  

יום  במוצאי  מיד  "מתחילים 

הסוכה,  בעשיית  הכיפורים 

כדי לצאת ממצוה אל מצוה" 

)הרמ"א(. 

המחשבה  היא  החטא  סיבת 

התורה  את  לקיים  שמספיק 

והמצוות במצבים או בזמנים 

דווקא  ולכן  בלבד.  מסוימים 

המצווה  היא  סוכה  מצות 

כפרת  אחרי  הראשונה 

צריכה  הסוכה  כי  העונות, 

תדורו",  כעין  "תשבו  להיות 

הם  שהמצוות  מלמדת  והיא 

ומקיפות  האדם,  של  דירתו 

אותו מכל צד ופינה. 

)הרבי מליובאוויטש(

סוכות
שמח ורוקד

סוכות הוא החג הססגוני ביותר בשנה. מצוות סוכה, אושפיזין, ארבעת המינים, הושענות, 

שמחת בית השואבה - כל כך הרבה מצוות, צבעים וריחות. סוכות הוא גם החג השמח 

ביותר, ועל השמחה בו מצווה התורה שלושה פעמים! אז למה חג כל כך צבעוני מגיע 

אחרי אווירת היראה והכובד ראש של הימים הנוראים? מה הקשר בינו ובין ראש השנה 

ויום הכיפורים? כדי לענות על השאלה הזו נחזור קצת אחורה ונעיין עוד פעם במשמעות 

הימים הנוראים ולאחר מכן בקשר שלהם לחג הסוכות.

""תִּקְעוּ בַּחֹדֶשׁ שׁוֹפָר בַּכּסֶֶה ליְוֹם חַגּנֵוּ" )תהילים פא,ד(, אֵיזהֶוּ חַג שֶׁהַחֹדֶשׁ מִתְכּסֶַּה 
בּוֹ? הֱוֵי אוֹמֵר זהֶ רֹאשׁ הַשָּׁנהָ". 

)ביצה ט"ז ע"א(

ראש השנה חל בתחילת חודש, בזמן בו הירח מכוסה ולגמרי לא מאיר, לעומת רוב 

החגים שחלים דווקא באמצע החודש או בסמוך אליו. עניין זה בא לידי ביטוי בכינוי של 

ראש השנה בפסוק - "בכסה". תורת החסידות מבארת את משמעות הכיסוי שבראש 

השנה, ואת הקשר של זה לחג הסוכות: 

הַשִּׂמְחָה  וְהֶסְתֵּר  הִתְכּסַּוּת  שֶׁהוּא  "בַּכּסֶֶה"  בְּחִינתַ  פֵּרוּשׁ  חַגּנֵוּ".  ליְוֹם  ""בַּכּסֶֶה 
שֶׁלֹּא נרְִאֵית וְנגִלְיֵת בְּרֹאשׁ הַשָּׁנהָ... כּיִ חֲרָדָה וּרְעָדָה הֵם הַמַּעֲליִמִים וּמַסְתִּירִים 
אֶת הַשִּׂמְחָה שֶׁלֹּא תְּהֵא אֶלּאָ בִּבְחִינתַ גּיִלהָ בַּלּבֵ ]שמחה ואושר פנימי - "גילו ברעדה" 
)תהילים ב,יא([ שֶׁלֹּא מִתְגּלַּהָ ]כלפי חוץ[. הִנּהֵ הִתְכּסַּוּת הַזֹּאת תִּתְגּלַּהֶ "ליְוֹם חַגּנֵוּ", 

כּיִ  בְּגלִּוּי.  הַשִּׂמְחָה  תִּתְגּלַּהֶ  שֶׁאָז  שֶׁבַּגּמְָרָא,  'חַג'  סְתָם  שֶׁהוּא  הַסֻּכּוֹת  חַג  הוּא 
אֶלּאָ  ח"ו,  לגְמְַרֵי  דּוֹחָה  וְלֹא  דּוֹחָה'  'שְׂמֹאל  בְּחִינתַ  הִיא  הַחֲרָדָה  הַשָּׁנהָ  בְּרֹאשׁ 
כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב "שְׂמֹאלוֹ תַּחַת לרְֹאשִׁי" )שיר השירים ח,ג( שֶׁבְּחִינתַ שְׂמֹאל דּוֹחָה גּוֹרֵם 
בְּחִינתַ "וִימִינוֹ תְחַבְּקֵניִ", כּאְָדָם הַחוֹבֵק  הַסֻּכּוֹת  נשְִׂיאוּת רֹאשׁ, להְִתְגּלַּוֹת בְּחַג 
אֶת חֲבֵרוֹ מֵאַהֲבָה וְאֵינוֹ מַנּיִחוֹ להְִפָּרֵד מִמֶּנּוּ. כּךְָ בְּחַג הַסֻּכּוֹת הַסְּכךְָ וג' דְּפָנוֹת 
הֵן בְּחִינתַ חִבּוּק וְקִרְבַת ה' מַמָּשׁ, שֶׁסוֹבְבוֹ וּמַקִּיפוֹ מִכּלָ צַד וְאֵינו מַנּיִחוֹ להְִיוֹת 
)תהילים קיח,ה(  יָהּ"  בַמֶּרְחָב  עָננָיִ  קָרָאתִי יָּהּ  הַמֵּצַר  "מִן  וְזהֶוּ  פֵּרוּד ח"ו.  בִּבְחִינתַ 

שֶׁמִּן הַמֵּצַר שֶׁבְּרֹאשׁ הַשָּׁנהָ, נעֲַשֶׂה מֶרְחָב בְּחַג הַסֻּכּוֹת".
 )רבי שניאור זלמן מליאדי, 'לקוטי תורה', פרשת נצבים ד"ה "אך בכסה ליום חגנו"(

וקדושה  הללו  בימים  מתגלה  הקב"ה  אלוקים.  לקרבת  זכינו  כיפור  ויום  השנה  בראש 

יתירה חופפת את כולנו. אך התחושה שמלווה את הגילוי הזה היא תחושה של יראה. 

זאת,  יחד עם  וכניעה.  אנחנו מתאחדים עם הקב"ה מתוך התבטלות  הנוראים  בימים 

ברור שיש בקרבה הזו שמחה גדולה. כי אין דבר יותר משמח מלחוש שהגעת לאמת, 

למקומך האמיתי - לדבקות באלוקים. אך לשמחה הזו אין כל כך מקום בימים הנוראים. 

בימים הללו אנחנו כל כך שקועים בחרדה ובהתבטלות, עד שהנפש לא יכולה לבטא 

גם רגש של שמחה. בראש השנה, רגש השמחה נשאר מוצפן בתוך הלב ונקרא בשם 

יכול  יום כיפור, אחרי שהתבטלנו לה' מכל וכל וטוהרנו מכל ריחוק,  'גילה', ורק אחרי 

רגש השמחה להתגלות. בחג הסוכות כל מה שהיה מכוסה בימים הנוראים, פורץ ויוצא 

יראה, מתבטאת בחג  ה' שלוותה בימים הנוראים ברגש של  החוצה. ההתאחדות עם 

הסוכות ברגש של שמחה. ולכן, ככל שנתקרב לה' בימים הנוראים ונחווה בהם יראה 

פנימית, נגיע לשמחה גדולה יותר בחג הסוכות. הטהרה של הימים הנוראים, היא הפתח 

לשמחה של סוכות. מסביר זאת ה'שפת אמת' במקור הבא: 

"זמְַן שִׂמְחָתֵנו - דִּכתְִיב "ליְִשְׁרֵי לבֵ שִׂמְחָה" )תהילים צז,יא(. לכָןֵ אַחַר רֹאשׁ הַשָּׁנהָ 
וְיוֹם הַכּפִּוּרִים שֶׁנּעֲַשִׂין בְּניֵ יִשְׂרָאֵל יִשְׁרֵי לבֵ, דִּכתְִיב "עָשָׂה הָאֱלֹקִים אֶת הָאָדָם 

מה משמח בראש השנה? מה 

מכסה ומסתיר את השמחה 

הזו?

כיצד מסביר בעל התניא את 

הפסוק: "בכסה ליום חגנו"? 

יָשָׁר" )קהלת ז,כט(, וְרַק עַל יְדֵי לכִלְוּך הָעֲווֹנוֹת "חֶשְּׁבֹּנוֹת רַבִּים". וְלכָןֵ אַחַר יְמֵי 
הַטָּהֳרָה מִתְעוֹרֵר הַשִּׂמְחָה".

 )רבי יהודה אריה לייב מגור, 'שפת אמת' דברים, סוכות תרל"ח(

נ"א ע"א(. שמחת  )סוכה  'כל מי שלא ראה שמחת בית השואבה, לא ראה שמחה מימיו' 

לילה  בכל  אחר.  מעולם  שמחה  היא  השואבה,  בית  בשמחת  בעיקר  הפורצת  סוכות, 

מלילות החג, רקדו בבית המקדש במשך כל הלילה, עד שאחד התנאים אמר: 'כשהיינו 

שמחים שמחת בית השואבה לא ראינו שינה בעינינו' במשך שבעה ימים )שם נ"ג ע"א(! וכך 

גם היום, ישנם חסידים רבים שנוהגים לערוך 'שמחת בית השואבה' בכל לילה ולילה, 

ולרקוד עד אור הבוקר! השמחה העצומה הזו סובבת כולה סביב המים. המים שנשאבו 

מהשילוח ונסכו על המזבח בשבעת ימי החג. המים בכלל הם עניין מרכזי בחג הסוכות 

ובמצוות החג, כפי שכתוב בגמרא ש'בחג נידונים על המים' )ראש השנה ט"ז ע"א(. במקור 

הבא נלמד על הקשר בין המים לשמחה הגדולה של חג הסוכות:

"מְבֹאָר וְיָדוּעַ שֶׁבְּכלָ אֶחָד וְאֶחָד יֶשְׁנוֹ 'מִזבְֵּחַ רוּחָניִ', וּלפְִי זהֶ מוּבָן שֶׁשְּׁניֵ אָפְניֵ 
בַּעֲבוֹדָה  כּןֵ  גּםַ  יֶשְׁנםָ  הַמִּזבְֵּחַ,  גּבֵַּי  עַל  הַמַּיִם  וְנסִּוּךְ  הַיַּיִן  נסִּוּך  שֶׁל  הַשִּׂמְחָה 
הָרוּחָניִת שֶׁל כּלָ יְהוּדִי. הַשִּׂמְחָה שֶׁל נסִּוּך הַיַּיִן בַּעֲבוֹדַת הָאָדָם, עִניְָנהָּ - שִׂמְחָה 
הַזּכְוּת  בְּגֹדֶל  מִתְבּוֹנןֵ  יְהוּדִי  כּאֲַשֶׁר  בַּשֵּׂכלֶ.  הִתְבּוֹננְוּת  אַחֲרֵי  הַבָּאָה  מִצְוָה  שֶׁל 
יְדֵי  עַל  שֶׁנּפְִעָל  הָעִלּוּי  וּבְגֹדֶל  מִצְוָה,  לקְַיֵּם  הָאֶפְשָׁרוּת  אֶת  לוֹ  נתַָן  שֶׁהַקב"ה 
מֵאַחַר  אֲבָל  גּדְוֹלהָ.  שִׂמְחָה  אֶצְלוֹ  מְעוֹרֵר  זהֶ  הֲרֵי   - הַמִּצְוָה  אֶת  מְקַיֵּם  שֶׁהוּא 
אֹפֶן  לפְִי  מֻגבְֶּלתֶ  גּםַ  הִיא  הֲרֵי  וְהִתְבּוֹננְוּת...  שֵׂכלֶ  עִם  קְשׁוּרָה  זוֹ  שֶׁשִּׂמְחָה 
מִצְוָה  שֶׁל  לשְִׂמְחָה  דֻּגמְָא  הִיא  הַמַּיִם  שֶׁבְּנסִּוּךְ  הַשִּׂמְחָה  כּןֵ  שֶּׁאֵין  מַה  הַהֲשָׂגהָ. 
נפֶֶשׁ,  מְסִירוּת  שֶׁל  בִּתְנוּעָה  עוֹמֵד  יְהוּדִי  כּאֲַשֶׁר  וְהִתְבּוֹננְוּת.  מִשֵּׂכלֶ  שֶׁלּמְַעְלהָ 
שֶׁהוּא מוֹסֵר אֶת עַצְמוֹ לגְמְַרֵי להְַקב"ה, הוּא אֵינוֹ זקָוּק להְַסְבָּרָה בַּשֵּׂכלֶ. כּשְֶׁהוּא 
שׁוֹמֵעַ שֶׁזּהֶ צִוּוּי שֶׁל הַקב"ה, הֲרֵי זהֶ מְעוֹרֵר אֶצְלוֹ מִיָּד שִׂמְחָה גּדְוֹלהָ. וְשִׂמְחָה 
זוֹ הִיא שִׂמְחָה אֲמִתִּית שֶׁאֵין להָּ שׁוּם הַגבְָּלהָ, וְלכָןֵ דַוְקָא אוֹדוֹת שִׂמְחָה זוֹ אָמְרוּ 
חז"ל 'מִי שֶׁלֹּא רָאָה שִׂמְחַת בֵּית הַשּׁוֹאֵבָה לֹא רָאָה שִׂמְחָה מִיָּמָיו' )סוכה נ"א ע"א(. 
הַשִּׂמְחָה  הַסֻּכּוֹת:  לחְַג  הַשּׁוֹאֵבָה  בֵּית  שִׂמְחַת  שֶׁל  הַכּלְלָיִת  הַשַּׁיָּכוּת  גּםַ  וְזוֹהִי 
הַשָּׁנהָ  בְּרֹאשׁ  שֶׁנּפְִעַלוּ  וְהָעִניְָניִם  מֵהָעֲבוֹדָה  בָּאָה  שִׂמְחָתֵנוּ',  'זמְַן  דְּסֻכּוֹת, 
נמְִשָׁךְ  הַסֻּכּהָ  שֶׁסְּכךְַ  וְכיַָּדוּעַ  הַכּפִּוּרִים.  בְּיוֹם  וּבִפְרָט  תְּשׁוּבָה,  יְמֵי  וּבַעֲשֶׂרֶת 
מֵהַתְּשׁוּבָה וּמֵעֲנןַ הַקְּטֹרֶת שֶׁל יוֹם הַכּפִּוּרִים. הָעֲבוֹדָה שֶׁל יוֹם הַכּפִּוּרִים, "אַחַת 
בַּשָּׁנהָ", הִיא מִצַּד הַיְּחִידָה שֶׁבַּנפֶֶשׁ - הַהִתְקַשְּׁרוּת שֶׁל עֶצֶם הַנּשְָׁמָה עִם עַצְמוּתוֹ 
יִתְבָּרֵךְ. וְהַחִדּוּשׁ שֶׁל סֻכּוֹת הוּא שֶׁאוֹתָהּ הַהִתְקַשְּׁרוּת להְַקב"ה תֻּמְשַׁךְ בְּגלִּוּי... 
וְשִׂמְחַת בֵּית הַשּׁוֹאֵבָה, שֶׁהִיא שִׂמְחָה שֶׁהִיא  הַמַּיִם  זמְַן נסִּוּךְ  וְלכָןֵ בְּסֻכּוֹת הוּא 
למְַעְלהָ מִמְּדִידָה וְהַגבְָּלהָ, כּיִ חַג הַסֻכּוֹת מְעוֹרֵר אֶת הַשִּׂמְחָה שֶׁלּמְַעְלהָ מִמְּדִידָה 

וְהַגבְָּלהָ".
 )רבי מנחם מענדל שניאורסון, הרבי מליובאוויטש, 'ליקוטי שיחות' חלק כד(

המים הם סמל הפשטות. בלי טעם מיוחד, בלי צבע, ומצויים כמעט בכל מקום. אבל 

דווקא המים הם מקור החיים לכל העולם. כך גם החיבור שלנו להקב"ה, מקור החיים 

שלנו, הוא פשוט. כל יהודי קשור לה' באופן טבעי, מעצם נשמתו. ביום יום השוטף קשה 

טעמים  מיני  כל  מחפשים  אנו  ולכן  הפשוטים,  שבדברים  והעוצמה  היופי  את  לחוש 

נוספים שישמחו לנו את החיים. גם בעבודת ה' אנחנו זקוקים במשך רוב השנה לניסוך 

היין - להסברים מלאי טעם וחכמה, שיתנו לנו שמחה בקיום המצוות ובחיבור עם ה'. 

אבל בחג הסוכות, אחרי שבימים הנוראים נגענו בעצם ופנימיות הנשמה שלנו, אנחנו 

יכולים לשמוח במצוות ה' בפשטות ובלי כל ההסברים. עצם הצוותא שבמצווה והחיבור 

עם ה', ממלאים את נפשנו שמחה. ולא סתם שמחה, אלא שמחה עצומה. 

מדוע השמחה מתגלה דווקא 

אצל ה'ישרי לב' שנקיים 

מעוונות?

על מה אנחנו שמחים בחג 

הסוכות? מה הקשר בין תוכנה 

של שמחה זו לעבודת הימים 

הנוראים? 
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מצווה	חשובה	יותר	מעולם	הבא

אין אתרוג. מחכה  ובברדיטשב  לפני חג הסוכות  זמן קצר  הגיע  וכבר  מעשה 

לילך  הצדיק  ציוה  אין.  ואתרוג   – הקהל  כל  גם  מחכה  יצחק,  לוי  רבי  הצדיק 

אחד  ביהודי  ופגשו  הלכו  בידו.  ואתרוג  שהוא  מי  יפגשו  אולי  דרכים  לפרשת 

הנוסע לביתו ואתרוג מהודר בידו, אלא שביתו – לא בברדיטשב, אלא בעיר 

לצדיק.  והביאוהו  ליהודי  נטלוהו  ברדיטשב.  דרך  עובר  רק  הוא  משם.  הרחק 

בו שיחוג את חג הסוכות בברדיטשב, בשביל לזכות  התחיל הצדיק להפציר 

במצוות את כל הקהל הקדוש הברדיטשבי, וגם אותו, את רבי לוי יצחק, בעצמו. 

והיהודי אינו מסכים. הוא נוסע ליום-טוב לבני ביתו, ואיך זה יבטל פתאום שמחת 

יום-טוב מהם וממנו? הבטיח לו הצדיק עושר ובנים, והיהודי בשלו. יש לו, ברוך 

השם, גם עושר וגם בנים, ואינו זקוק עוד. אמר הצדיק: אם תמלא בקשתי הריני 

– הסכים  "עמי במחיצתי" לעולם הבא. מששמע היהודי כך  מבטיחך שתהיה 

לבקשת הצדיק, ונשאר בברדיטשב לימי הסוכות. שמח הצדיק, שמח כל הקהל, 

ואף היהודי שמח. ופקודה חשאית יצאה מאת הצדיק לכל בני ברדיטשב שלא 

יתנו לאותו היהודי לישב בסוכה. אין איש יודע על שום מה, אבל גזירת הצדיק 

חזקה עליהם. משהגיע ליל יום-טוב ראשון של חג, ואותו יהודי בא מבית הכנסת 

לאכסניה שלו, מצא בחדרו ששכר לו בבית האכסניה יין לקידוש, נרות, חלות 

ושולחן-ערוך. תמה האורח: כלום אין לבעל האכסניה, יהודי כשר, סוכה? יצא 

אל החצר ומצא סוכה ערוכה כהלכתה, והבעל-בית עם כל בני הבית מסובים 

שם על השולחן. רצה האורח להיכנס גם הוא אל הסוכה, ולא הניחוהו. מדוע 

ואין דברים. לאו – וחסל. הלך אל השכנים שברחוב ומצאם  ולמה? אין אומר 

כשהם יושבים כל אחד ואחד בסוכתו. הפציר בהם לתת גם לו לישב בסוכה, 

זו. מיד רץ בבהלה  ולא נענה. סוף סוף נתגלה לו הדבר, שגזרת הצדיק היא 

רבה אל הצדיק: מה זאת, מה פשעי ומה חטאתי? אמר לו הצדיק: אם תמחל 

לי אותה הבטחה שהבטחתיך בדבר העולם הבא, אצווה תכף שיניחוך לשבת 

בסוכה... נדהם האורח. נדהם, משתאה ומחריש. מה לעשות? מן הצד האחד 

– הבטחת הצדיק להיות "עימו במחיצתו" בעולם הבא, ומן הצד השני – מצוות 

לישב בסוכה. הסוכה הכריעה. וכי סלקא דעתך שיהודי שכמוהו, שכל ימיו קיים 

מצוות סוכה כהלכתה, לא ישב השתא בסוכה? אפשר כל ישראל ישבו בסוכות 

מחל,  הבטחתו.  את  לצדיק  היהודי  לו  מחל  להבדיל?  כגוי,  בבית,  יאכל  והוא 

ונתן לו, על-פי דרישת הצדיק, גם תקיעת כף על מחילתו, והלך לישב בסוכה. 

כשעבר החג שלח הצדיק לקרוא לאותו יהודי. עכשיו – אמר לו הצדיק – אני 

מן  הבא  בעולם  שתזכה  רציתי  שלא  בני,  להודיעך  הבטחתי.  את  לך  מחזיר 

גלגלתי את  לפיכך  בכך במעשיך.  רציתי שתזכה  ההפקר, בדרך סחר-מכר. 

הדברים להביאך לידי ניסיון במצוות סוכה. עכשיו שעמדת בניסיון, והייתה לך 

מסירת-נפש בשביל לקיים מצוות סוכה, עכשיו מגיע לך באמת שתהיה "עמי 

במחיצתי" לעולם הבא.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(

תתחבר!
החסידות  תורת  הסוכות.  חג  פרטי  בכל  ביטוי  לידי  באה  ה'  עם  ההתאחדות  שמחת 

מבארת את משמעות כל מצוות החג סביב עניין האחדות, כשמו של החג - "חג האסיף" 

וכהמשך לאחדות של הימים הנוראים. במקורות הבאים נראה כמה ביאורים על כך:

בֵּינכֵםֶ  מַבְדִּליִם  הָיוּ  עֲו ֹנֹתֵיכםֶ  אִם  הַכּפִּוּרִים. שֶׁכּתָוּב "כּיִ  יוֹם  אַחַר  סֻכּהָ  מִצְוַת 
וְיֵשׁ  הַהֶבְדֵּל.  נטִַּל  מֵעֲווֹנוֹת  שֶׁנּטְִהֲרוּ  אַחַר  וְלכָןֵ  נט,ב(.  )ישעיהו  אֱלֹקֵיכםֶ"  לבְֵין 
עֲווֹנוֹת שֶׁמַּבְדִּיליִן הָאַחְדוּת בֵּין אֶחָד לחֲַבֵרוֹ, זהֶוּ שֶׁכּתָוּב "בֵּיניֵכםֶ" מַמָּשׁ. וְיֵשׁ 
בְּניֵ  וְנפְַשׁוֹת  אֶחָד,  אַחְדוּת  הַכֹּל  נעֲַשֶׂה  וּבְסֻכּוֹת  למַָּקוֹם.  אָדָם  בֵּין  שֶׁמַּבְדִּיליִן 
וְהַסֻכּהָ  אַחַת.  אֲגדָֻּה  מִיניִם שֶׁבַּלּוּלבָ שֶׁנּעֲַשִׂין  הַד'  זהֶוּ רוֹמֵז  מִתְאַחֲדִין.  יִשְׂרָאֵל 

שֶׁמִתְאַחֲדִין נפְַשׁוֹת בְּניֵ יִשְׂרָאֵל לאֲַבִיהֶם שֶׁבַּשָּׁמַיִם. לכָןֵ נקְִרָא חַג הָאָסִיף".
 )רבי יהודה אריה לייב מגור, 'שפת אמת' דברים, סוכות תרס"ג(

הטהרה של יום כיפור הורידה מאיתנו את כל המסכים והזכירה לנו מי אנחנו באמת. 

כשהנשמה שלנו טהורה היא יכולה להתחבר באופן טבעי לנשמה אחרת ולרבונו של 

עולם. וזו המשמעות של המצוות המרכזיות בחג הסוכות, כפי שמסביר ה'שפת אמת': 

בסוכה אנחנו מתאחדים עם ה', וכפי שלמדנו קודם - שהסוכה דומה לחיבוק העוטף 

אותנו מכל צד. ובארבעת המינים אנחנו מתקרבים זה לזה, כהסבר המדרש הידוע על 

ארבעת הסוגים בעם ישראל, שרמוזים בארבעת המינים.

ארבעת המינים מסמלים יותר מכל את עניין האחדות, כי המצווה בהם היא לחבר את 

ארבעת המינים השונים לאגודה אחת. במקור הבא נראה שגם בכל אחד מהמינים בפני 

עצמו מתבטא עניין האחדות, והחיבור שלהם יחד מבטא את האחדות המושלמת:

וַעֲנףַ  זהֶ הַקב"ה,  זהֶ הַקב"ה, כּפַֹּת תְּמָרִים  הָדָר  'פְּרִי עֵץ  "אָמְרוּ רַבּוֹתֵינוּ ז"ל: 
עֵץ עָבֹת זהֶ הַקב"ה, וְעַרְבֵי נחַָל זהֶ הַקב"ה'. )מדרש ויקרא רבה ל,ט( וּמְבָאֵר אדמו"ר 
הַקב"ה  עַל  מוֹרֶה  הַמִּיניִם  מֵאַרְבַּעַת  אֶחָד  שֶּׁכּלָ  שֶׁמַּה  מִליְוּבַּאוִויטש  המהר"ש 
הוּא מִצַּד עִניְַן הַאַחְדוּת שֶׁבָּהֶם ]שה' הוא האחד האמיתי, "ה' אחד"[. שֶׁ"פְּרִי עֵץ הָדָר" זהֶ 
אֶתְרוֹג שֶׁדָּר בְּאִילנָוֹ מִשָּׁנהָ לשְָׁנהָ, שֶׁבְּמֶשֶׁךְ הַשָּׁנהָ יֵשׁ כּךָ וְכךְָ שִׁנּוּיִים מִן הַקָּצֶה 
הָאֲוִירִים  שִׁנּוּיֵי  כּלָ  בָּהּ  שֶׁיֵּשׁ  לפְִי  שִׁנּוּי  מִלּשְׁוֹן  שָׁנהָ  נקְִרֵאת  שֶׁלּכָןֵ  הַקָּצֶה  אֶל 
]"זרע וקציר קור וחום קיץ וחורף"[ )ברֹאשׁית ח,כב(,  ו' הַתְּקוּפוֹת שֶׁנּמְִנוֹת בַּכּתָוּב  שֶׁל כּלָ 
וְהָאֶתְרוֹג שֶׁדָּר בְּאִילנָוֹ מִשָּׁנהָ לשְָׁנהָ הוּא סוֹבֵל אֶת כּלָ הַשִּׁנּוּיִים. וִיתֵרָה מִזּוֹ, שֶׁלֹּא 
רַק שֶׁהוּא סוֹבֵל אֶת כּלָ הָאֲוִירִים אֶלּאָ שֶׁהוּא גּדֵָל מֵהֵם. הַיְנוּ, שֶׁלֹּא רַק שֶׁשִּׁנּוּיֵי 
הָאֲוִירִים אֵינםָ עוֹשִׂים בּוֹ גּרֵָעוֹן אֶלּאָ שֶׁהוּא מְקַבֵּל מֵהֵם תּוֹסֶפֶת צְמִיחָה. שֶׁזּהֶוּ 
אֲמִתִּית עִניְַן הַאַחְדוּת שֶׁבָּאֶתְרוֹג, שֶׁהוּא מְאַחֵד אֶת כּלָ שִׁנּוּיֵי הָאֲוִירִים, שֶׁמִכּלֻּםָ 
נעֲַשֶׂה דָּבָר אֶחָד - מְצִיאוּת הָאֶתְרוֹג. וְעַל דֶּרֶךְ זהֶ הוּא גּםַ בַּלּוּלבָ, כּפַֹּת תְּמָרִים, 
"כּפַֹּת" - חָסֵר כּתְִיב, וְדָרְשׁוּ חז"ל שֶׁצָּרִיךְ להְִיוֹת כּפָוּת. שֶׁהֶעָליִם צְרִיכיִם להְִיוֹת 
בְּאֹפֶן שֶׁיִּהְיוּ רְאוּיִים לכִפְּוֹתָן וּלאְָגדְָם יַחַד עִם הַשִּׁדְרָה כּדְָבָר אֶחָד. שֶׁהֲגםַ שֶׁיֵּשׁ 
עוֹד אִילנָוֹת שֶׁהָעֲנפִָים קְרוֹבִים להְָעֵץ, אֵין זהֶ בְּאֹפֶן דְּכפָוּת - אַחְדוּת - כּבְַלּוּלבָ. 
וְכןֵ הוּא גּםַ בְּהַהֲדַסִּים, "עֲנףַ עֵץ עָבֹת", עָבֹת דַוְקָא - "תְּלתָָא בְּחַד קִנּאָ" ]שלושה 
בקן אחד[ )סוכה ל"ב ע"ב(. שֶׁהֲגםַ שֶׁהֵם שְׁלוֹשָה עָליִם נפְִרָדִים מִכּלָ מָקוֹם הֵן "עָבֹת", 

בְּחַד קִנּאָ. וְכןֵ הוּא גּםַ בָּעֲרָבָה "עַרְבֵי נחַָל", שֶׁנּקְִרֵאת בַּגּמְָרָא בְּשֵׁם 'אַחְוָנאָ' )ראה 
שבת כ ע"א( עַל שֵׁם שֶׁגּדְֵליִם בְּאַחְוָה. שֶׁאַף עַל פִּי שֶׁהֵם "עַרְבֵי נחַָל", 'עַרְבֵי' לשְׁוֹן 

רַבִּים, הֵם בְּאַחְוָה וּבְאַחְדוּת, וְכךָ הוּא אֹפֶן גּדִּוּלםָ... וּבֵאוּר הָעִניְָן בְּעֹמֶק יוֹתֵר, 
נפְִרָדִים,  דְּבָרִים  דְּהִתְאַחֲדוּת שֶׁל  הָאַחְדוּת שֶׁבִּשְׁניֵהֶם הוּא לֹא רַק בְּאֹפֶן  שֶׁעִניְַן 
אֶלּאָ אַחְדוּת אֲמִתִּית שֶׁלּמְַעְלהָ מֵהִתְחַלּקְוּת. דִּבְמִצְוַת נטְִילתַ אַרְבַּעַת הַמִּיניִם הִנּהֵ 
נוֹסָף עַל הַאַחְדוּת שֶׁבְּכלָ אֶחָד מֵאַרְבַּעַת הַמִּיניִם כּמְוֹ שֶׁהוּא בִּפְניֵ עַצְמוֹ, שֶׁהִיא 
אַחַת,  מִצְוָה  נעֲַשִׂים  הַמִּיניִם  אַרְבַּעַת  בְּכלָ  הֲרֵי  נפְִרָדִים,  דְּבָרִים  שֶׁל  הִתְאַחֲדוּת 

חג הסוכות שהוא זמן האסיף 

כפשוטו,  השדה  תבואת  של 

גם חג האסיף ברוחניות  הוא 

המצוות  התורה,  ענייני  כל   –

שאדם  הטובים  והמעשים 

השנה  ימות  בכל  רוכש 

מתאספים בחג הסוכות. 

)שם משמואל(

רעיון מצוות הסוכה הוא חיזוק 

האמונה בה'. לפיכך בימים אלו 

עוזב האדם את דירת הקבע 

וזה  ועובר לדירת ארעי,  שלו 

מסמל שאל לו לאדם לבטוח 

אלא  ובמבצרו,  בעצמו 

הדבר  ורמוז  בה'.  להאמין 

בגימטריא  היא  ש'סוכה'  בכך 

היא  הסוכה  תכלית  כי  'אמן', 

לחזק את האמונה בה'. 

)בית אברהם(
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 – לב"  "לו  אותיות  לולב, 

ליהודי צריך שיהיה לב אחד, 

"צור  שנאמר  כפי  בלבד.  לה' 

לבבי", שהקב"ה הוא פנימיות 

לאדם  ואין  הלב  נקודת 

תשוקה לדבר נוסף.

)אדמו"ר הזקן(

כּדְִאִיתָא  הַקָּצֶה,  אֶל  הַקָּצֶה  וּמִן  מִיניִם שׁוֹניִם,  אַרְבַּעַת  אֶחָד. שֶׁהֲגםַ שֶׁהֵם  עִניְָן 
]כמובא[ בַּמִּדְרָשׁ שֶׁאַרְבַּעַת הַמִּיניִם שֶׁבַּלּוּלבָ הֵם כּנְגֶדֶ אַרְבָּעָה סוּגיִם שֶׁבְּיִשְׂרָאֵל. 

מֵהַסּוּג שֶׁכּנְגֶדֶ אֶתְרוֹג שֶׁיֵּשׁ בּוֹ טַעַם וָרֵיחַ, עַד להְַסּוּג שֶׁכּנְגֶדֶ עֲרָבָה שֶׁאֵין בָּהּ לֹא 
טַעַם וְלֹא רֵיחַ, מִכּלָ מָקוֹם הֵם נעֲַשִׂים כּלֻּםָ 'אֲגדָֻּה אֶחָת לעֲַשׂוֹת רְצוֹנךְָ'. שֶׁאַחְדוּת 

זוֹ הִיא אַחְדוּת אֲמִתִּית שֶׁלּמְַעְלהָ מֵהִתְחַלּקְוּת...".
)רבי מנחם מענדל שניאורסון, הרבי מליובאוויטש, ד"ה "וחג האסיף" תשמ"ג(

יחד  שישתפו  מנוגדים  או  נפרדים  דברים  כשמחברים  אחדות.  של  רמות  שתי  ישנן 

פעולה, זו רמה אחת של אחדות. אך ישנה רמה עמוקה יותר של אחדות - שהחלקים 

מתאחדים עד כדי כך שלא ניכר שהם היו חלקים שונים. ברמה הזו החלקים הופכים 

למהות מאוחדת חדשה ללא כל חילוקים. ארבעת המינים מבטאים את הרמה העליונה 

מצוות   - חדשה  ולמהות  אחת  למצווה  יחד  מתחברים  השונים  המינים  האחדות.  של 

הזו  המצווה  את  כי  דבר,  שום  נעשה  לא  מינים  שלושה  רק  ניטול  אם  מינים.  ארבעה 

עושים כל המינים יחד ונהפכים לעניין אחד. מצוות ארבעה מינים מבטאת את האחדות 

שבינינו ובין ה' ואת האחדות שבין יהודי ליהודי, באופן המושלם ביותר.

מצוות ארבעת המינים מרמזת לא רק על אחדות בני ישראל זה עם זה, אלא גם האיחוד 

של כל יהודי עם ה': 

לאְַרְבָּעָה  רוֹמְזיִם  שֶׁבַּלּוּלבָ  מִיניִם  שֶׁאַרְבַּעַת  ל,יד(  פרשה  רבה  )ויקרא  בַּמִּדְרָשׁ  "הִנּהֵ 
רָאשֵׁי אֵבָרִים שֶׁבָּאָדָם, לקְַיֵּם "כּלָ עַצְמוֹתַי תֹּאמַרְנהָ ה' מִי כמָוֹך" )תהילים לה,י(. 
וְהַיְנוּ שֶׁבָּא בִּמְקוֹם זהֶ, בַּאֲשֶׁר אַחַר יוֹם הַכּפִּוּרִים שֶׁיִּשְׂרָאֵל נקְִרְאוּ "עַם נבְִרָא" 
שֶׁאָנוּ  וְזהֶוּ  מֵחָדָשׁ,  שָׁמַיִם  מַלכְוּת  עֹל  לקְַבֵּל  צְרִיכיִם  חֲדָשִׁים,  חַיִּים  שֶׁהִשִּׂיגוּ 
בֹּקֶר, כּיִ  בְּכלָ  קְרִיאַת שְׁמַע  כּעְֵין  וְהוּא  יִתְבָּרֵךְ.  הָאֵבָרִים להַ'  מְשַׁעְבְּדִים רָאשֵׁי 
כּבְַמִּדְרָשׁ  נתְִחַדֵּשׁ,  אִישׁ  כּלָ  בֹּקֶר  שֶׁבְּכלָ  ג,כג(,  )איכה  לבְַּקָרִים"  "חֲדָשִׁים  כּתְִיב: 
)בראשית רבה פרשה ע"ח( 'עַל שֶׁאַתָּה מְחַדְּשֵׁנוּ בְּכלָ בֹּקֶר', צְרִיכיִן לקְַבֵּל עֹל מַלכְוּת 

שָׁמַיִם מֵחָדָשׁ. וּבְכלָ בֹּקֶר דַּי בָּאֲמִירָה לבְָד, וְעַתָּה צְרִיכיִן לרְַמֵּז גּםַ בְּמַעֲשֶׂה. וְהִנּהֵ 
יִשְׂרָאֵל אֵינםָ כּןֵ אֶלּאָ אַדְּרַבָּא הָעֹל להֶָם  עֹל הוּא דָּבָר שֶׁאֵינוֹ נוֹחַ לאָָדָם, אֲבָל 

תַּכלְיִת הַשִּׂמְחָה וְהָרָצוֹן... כּןֵ הִיא הַשִּׂמְחָה עִם הַלּוּלבָ".
 )רבי שמואל מסוכטשוב, 'שם משמואל' מועדים, סוכות תער"ב(

ארבעת המינים רומזים לאברים מרכזיים בגופנו: הלולב - לעמוד השדרה, האתרוג - 

ללב, ההדס - לעין, והערבה - לפה. בפתיחת השנה החדשה אנחנו מוכיחים במעשי 

מלא  יהיה  שהלב  כשרים,  מראות  רק  יראו  שהעיניים  לה'.  משועבדים  שאנחנו  ידינו 

באהבה ויראה לה' ובאהבת ישראל, שהפה יהיה מלא בתורה ובדיבורים טובים ושעמוד 

השדרה והגוף כולו יפעלו רק לשם ה'. בחג הסוכות אנחנו מקבלים עול מלכות שמים 

מתוך שמחה, כמו הרעננות והשמחה שבארבעת המינים.

מהי האחדות שיש בכל אחד 

מארבעת המינים?

מה מיוחד באחדות שיש 

באתרוג?

באילו שני עניינים מתייחדת 

קבלת העול מלכות שמיים 

שבנטילת הלולב, על פני 

הקבלת עול מלכות שמיים 

שבכל יום? 

מצווה	מגינה	ומצלת

בית  מתוך  הגיוס  רכב  שלף  פריימן,  מאיר  ר'  את 

הכנסת בצהרי יום הכיפורים תשל"ד. לאחר שעות 

לעבר  ושעט  הטנק  הגה  מול  ישב  כבר  מעטות 

הרבה  עליהם.  עברו  קשים  ימים  הדרום.  חזית 

הראשונים  הימים  שנפלו.  חברים  הרבה  אבדות. 

יום  לא  בו  כסיוט מתמשך, שאין  היו  של המלחמה 

ולא לילה. מצב הרוח היה שפוף. אבל כשהגיע חג 

לארבעת  נתונים  מאיר  ר'  של  מעייניו  היו  הסוכות 

המינים. "חייבים להשיג לולב ואתרוג", אמר לחבריו 

הסוכות עשה  חג  יומו הראשון של  את  המשתאים. 

לקו  הגיעו  הם  המינים.  ארבעת  על  ברכה  בלא 

אותם  וחטף  זינק מהטנק  הוא  החזית רק למחרת. 

בהתרגשות. בכוונה גדולה בירך "על נטילת לולב" 

לזמן  והגיענו  וקיימנו  "שהחיינו  המילים  ו"שהחיינו". 

היה  מאיר  ר'  משמעות.  רבות  אז  היו  במצבו  הזה" 

בין כוחות השריון שצלחו את תעלת סואץ. עתה חנו 

המצרים.  להפגזות  נתונים  אסמעיליה,  העיר  מול 

לעבר  מחשבותיו  נשאוהו  ההפגזות  שבין  בהפוגות 

סוכה  מצוות  על  חשב  גם  הוא  ומשפחתו.  ביתו 

שנבצר ממנו לקיימה השנה. ומי יודע אם רק השנה... 

אל  פנה  הוא  והאתרוג,  הלולב  על  לברך  כשסיים 

היום.  מצוות  את  לקיים  להם  והציע  לטנק  חבריו 

המיוחד,  לסגנונו  והתרגלו  הכירוהו  שכבר  הללו, 

לזכות  להסתכן  החליט  כך  אחר  לב.  בחפץ  נענו 

עוד חיילים במצווה. את ארבעת המינים השאיר על 

במרחק  שחנה  נוסף,  טנק  לעבר  ויצא  שלו  הטנק 

מפקד  לעבר  קרא  שמח",  "חג  מטרים.  כמאתיים 

על  לתהות  כמבקש  בעיניו  מצמץ  המפקד  הטנק. 

שאל  מה"?  "חג  שלפניו.  המוזר"  "הדתי  של  קנקנו 

בנימת ביטול. מאיר ידע כי הלה בן קיבוץ ה'שומר 

הצעיר'. הוא גם הכיר את דעותיו, שעל פי רוב לא 

עלו בקנה אחד עם כל מה שריח יהדות נודף ממנו. 

"חג שמח"! שב וקרא, בחיוך לבבי. "חג סוכות היום, 

בוא  ואתרוג,  לולב  זה עתה  אלינו  הגיעו  הנה,  לא? 

הטנק  מפקד  עליהם".  ונברך  שלך  והחבר'ה  אתה 

לא שילח את מאיר מעל פניו, כפי שאולי היה נוהג 

לו פגש בו ובהצעתו במקום אחר ובנסיבות אחרות. 

בכל זאת הם חברים לנשק וקשה לסרב. אבל כבודו 

העצמי ומורשתו הקיבוצניקית לא הניחו לו להיכנע 

קיום  על  עכשיו  איתי  מדבר  אתה  "מה  בקלות. 

מצוות? תראה מה קורה פה. איזה חג ואילו מצוות?! 

בזמן שאתה עומד איתי ומדבר, אתה עלול להיהרג. 

עזוב, זה באמת לא הזמן", צעק לעברו. אבל ר' מאיר 

היה  אפשר  שאי  החיוך  את  חייך  רק  הוא  ויתר.  לא 

לעמוד בפניו. "בוא, אני אומר לך, ותקרא גם לשאר 

החבר'ה. אל תהיו כל כך מדוכדכים. בכל זאת סוכות 

היום..." אחרי עוד כמה חילופי דברים ניאות מפקד 

והוא אף קרא לשאר  ר' מאיר.  הטנק להצעתו של 

אנשי צוות הטנק לבוא עימו אל הטנק של ר' מאיר, 

כדי לברך שם על ארבעת המינים. המפקד התכבד 

לברך ראשון. אך נטל לידיו את הלולב, נשמע פיצוץ 

מאיר  ר'  סביב  שהצטופפו  החיילים  בקרבתם.  עז 

שפשפו את עיניהם כלא מאמינים. עמוד עשן סמיך 

היתמר מטנק בוער, הטנק שאך לפני רגעים אחדים 

ישבו בתוכו!... לא היה כל מקום לטעויות. זו הייתה 

ומתוכו  להבות  אפוף  היה  הטנק  ישירה.  פגיעה 

בו.  נשמעו התפוצצויות התחמושת הרבה שהייתה 

מפקד הטנק התאושש ראשון מן ההלם: "בזכותך! 

צווארו  על  נפל  רגע,  כעבור  זעק  הלולב"!  בזכות 

קמעה,  כשנרגעו  בהתרגשות.  ונשקו  מאיר  ר'  של 

סוף  ועד  מעתה  כי  מאיר  לר'  הטנק  מפקד  הודיע 

החג ישמור על האתרוג בכיסו. "זה הקמע שלי. זה 

הציל את חיי", אמר, "מי שמעוניין לברך עליו, יקבלו 

ר'  את  מצאה  המועד  חול  שבת  בהשאלה"...  ממני 

וחבריו מצטופפים בתעלות שחפרו בחולות.  מאיר 

לקידוש.  יין  מעט  להשיג  מאיר  ר'  הצליח  איכשהו 

לצאת  לחבריו  הציע  ההפוגות,  באחת  שבת,  בליל 

לרגע מתוך הבונקר, "כדי לחלץ מעט את העצמות 

התלהבו  מחבריו  כמה  קידוש".  לעשות  וכדי 

מהרעיון, ולמרות הסיכון הכרוך בדבר נענו להצעה. 

החיילים הנותרים היו שרויים בדכדוך עמוק וסירבו 

גם  הסכימו  הפצרות  מעט  אחרי  ממקומם.  לקום 

לטנק  ניגשו  הם  קידוש.  הם לצאת החוצה לשמוע 

עליו  הניח  מאיר  ר'  שולחן.  עתה  ששימש  הסמוך, 

את הכוס, מזג לתוכה את היין, הגביהה בידו והחל 

לקדש. "כי בנו בחרת ואותנו קידשת מכל העמים"... 

ואז, ברגע שסיים את הברכה ושפתי הנוכחים עמדו 

'אמן', הרעיד את הסביבה פיצוץ עז. הפעם  לענות 

אחזה  תדהמה  מאוד.  קרוב  קרוב,  הפיצוץ  היה 

ישירה  פגיעה  שוב  הייתה  זו  וחבריו.  מאיר  ר'  בלב 

היישר לתוך התעלה שלפני  של פגז מצרי, שנפל 

הצלת  חיינו!  את  "הצלת  בתוכה!...  הצטופפו  רגע 

רועדים  בעודם  החיילים  קראו  פעמיים"!  אותנו 

מהתרגשות, ור' מאיר, שוב חייך כדרכו. "זה לא אני, 

לא אני. זו המצווה"! אמר בצניעות אמיתית.

)סיפור של חג, מנחם זיגלבוים(
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של  תשובה  בעלי  ישנם 

ויום כיפור, כאלו  ראש השנה 

חודרים  הנוראים  שהימים 

העמוקים  ליבם  חדרי  אל 

תשובה  בעלי  וישנם  ביותר, 

כאלו  תורה,  שמחת  של 

בולעים  השמחה  שריקודי 

למעגל  ובהידחקם  אותם, 

לפתע  זזה  הריקודים, 

ונשטפת  שלהם  הלב  נקודת 

שמהיום  בהחליטם  בדמעות 

בחיי  להתנהג  יתחילו  ואילך 

תורה יהודיים. 

)אדמו"ר הריי"צ(

שבשמחת  אומר  המדרש 

ישראל  לבני  ה'  אומר  תורה 

לשון  פרידתכם".  עלי  "קשה 

עלי  אינה 'קשה  המדרש 

עלי  "קשה  אלא  פרידתנו', 

אומר  הקב"ה  פרידתכם". 

לעם ישראל: כשאתם נפרדים 

הדבר  עצמכם,  לבין  ביניכם 

שעל-ידי  משום  עלי",  "קשה 

בקרבכם  הפנימי  הפירוד 

ולכן  ממני.  נפרדים  גם  אתם 

אחד",  יום  עוד  עמי  "עכבו 

האחדות  את  יעמיד  זה  שיום 

לא  ואז  בתוככם  הפנימית 

תיפרדו גם ממני. 

)הרבי מליובאוויטש(

שמחת תורה
לסיים בשיא! 

בשמיני עצרת, חג שמחת תורה, מצווה התורה להקריב "פר אחד, איל אחד, כבשים בני 

שנה שבעה תמימים" )במדבר כט,לו(. לעומת חג הסוכות בו הקרבנו עשרות פרים ואילים, 

ביום השמיני אנחנו מקריבים רק - פר אחד ואיל אחד! את המשמעות לזה מסביר רש"י 

על פי המדרש: 

""פַּר אֶחָד אַיִל אֶחָד" - אֵלּוּ כּנְגֶדֶ יִשְׂרָאֵל, הִתְעַכּבְוּ ליִ מְעַט עוֹד, וּלשְׁוֹן חִבָּה 
הוּא זהֶ כּבְָניִם הַנּפְִטָרִים מֵאֲבִיהֶם וְהוּא אוֹמֵר להֶָם 'קָשָה עָליַ פְּרֵדַתְכםֶ', עַכּבְוּ 

עוֹד יוֹם אֶחָד". 
)רש"י, במדבר כט,לו( 

מדרש מפורסם זה מבטא את עניינו של שמיני עצרת - שמחת תורה. ביום הזה הקב"ה 

הראשונה  השופר  מתקיעת  הכל,  את  לעבור  זכינו  נוסף.  יום  איתנו  ושמח  הכל  עוצר 

בחודש אלול ועד לטעימה האחרונה בסוכה. ימים ארוכים של קרבה גדולה להקב"ה. 

קירבה  קירבה.  של  אחד  יום  עוד  לנו  לתת  רוצה  הקב"ה  פרידה,  כמתנת  זאת,  ובכל 

ה'נתיבות  בעל  העניין  את  מסביר  וכך  כה.  עד  שזכינו  ממה  יותר  עוד  גדולה  שתהיה 

שלום':

הַמְּצָרִים,  בֵּין  שֶׁיְּמֵי  זי"ע,  מִקּוּבְרִין  הַקָּדוֹשׁ  מָרָן  בְּשֵׁם  אָבוֹת'  בְּ'תוֹרַת  "אִיתָא 
וְאַרְבַּעַת  סֻכּהָ  הַכּפִּוּרִים,  וְיוֹם  תְּשׁוּבָה  יְמֵי  עֲשֶׂרֶת  אלול[,  ]חודש  וּשְׁבָרִים  תְּרוּעָה 
הַמִּיניִם, הַכֹּל הֲכנָהָ לְ"אַתָּה הָרְאֵתָ לדַָעַת כּיִ ה' הוּא הָאֱלֹקִים" )דברים ד,לה(. הַיְנוּ 
שֶׁכּלָ הַיָּמִים הַקְּדוֹשִׁים הָאֵלּוּ הֵם הֲכנָהָ לשְִׁמִיניִ עֲצֶרֶת, שֶׁבּוֹ הַגּלִּוּי הַגּדָוֹל שֶׁל 
"אַתָּה הָרְאֵתָ לדַָעַת". וְעַל פִּי מַאֲמַר חז"ל )ראש השנה ד ע"א( שֶׁפֶּסַח הוּא הָרִאשׁוֹן 
הַמּוֹעֲדִים  כּלָ  זהֶ  וּלפְִי  הָרְגלָיִם.  סִיּוּם  הוּא  עֲצֶרֶת  שְׁמִיניִ  הֲרֵי  הָרְגלָיִם,  בְּסֵדֶר 
מוֹבִיליִם לשְִׁמִיניִ עֲצֶרֶת, שֶׁבּוֹ "יִחוּד קֻדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא וּשְׁכיִנתְֵיה" ]חיבור ה' והשכינה 
- נשמות ישראל[, בְּחִינתַ 'בּוֹאוּ וְנשְִׂמַח אֲניִ וְאַתֶּם'... וְעִניְַן "אַתָּה הָרְאֵתָ לדַָעַת כּיִ ה' 

הוּא הָאֱלֹקִים אֵין עוֹד מִלּבְַדּוֹ" הוּא הִתְבַּטְּלוּת בַּדַּרְגּהָ הָעֶליְוֹנהָ בְּיוֹתֵר, שֶׁיְּהוּדִי 
וְאֵין  אַחֶרֶת  מְצִיאוּת  אֵין שׁוּם  דָּבָר,  אֵין שׁוּם  כּיִ  עַד  יִתְבָּרֵךְ  להַ'  כּלֻּוֹ  מִתְבַּטֵּל 
הִתְבַּטְּלוּת  הִיא  עֲצֶרֶת  בִּשְׁמִיניִ  הַהִתְבַּטְּלוּת  והִנּהֵ  מִלּבְַדּוֹ.  עוֹד  אֵין  הֲוָיָה,  שׁוּם 
וְאָמְנםָ אִי אֶפְשָׁר להְַגּיִעַ  מִתּוֹךְ אַהֲבָה "כּיִ עַזּהָ כּמַָּוֶת אַהֲבָה" )שיר השירים ח,ו(... 
להְִתְבַּטְּלוּת עִילאִָית מִתּוֹךְ אַהֲבָה רַק לאְַחַר כּלָ עֲבוֹדַת יְמֵי בֵּין הַמְּצָרִים וֶאֱלוּל, 
עֲשֶׂרֶת יְמֵי תְּשׁוּבָה וְיוֹם הַכּפִּוּרִים, סֻכּהָ ואַרְבַּעַת הַמִּיניִם, שֶׁכּלֻּםָ הֲכנָהָ למַַּדְרֵגהָ 
הַיָּמִים  שְׁניֵ  עִניְַן  וְזהֶ  עֲצֶרֶת.  בִּשְׁמִיניִ  הָעֲבוֹדָה  עִקַּר  שֶׁהִיא  הָרְאֵתָ"  "אַתָּה  שֶׁל 
הַמְּיֻחָדִים בַּשָּׁנהָ - יוֹם הַכּפִּוּרִים שֶׁהוּא "אַחַת בַּשָּׁנהָ" )ויקרא טז,לד( וּשְׁמִיניִ עֲצֶרֶת. 
שֶׁיּוֹם הַכּפִּוּרִים גּםַ כּןֵ עִניְָניָו הִתְבַּטְּלוּת גּמְוּרָה להַ' יִתְבָּרֵךְ, אֶלּאָ שֶׁיּוֹם הַכּפִּוּרִים 
הוּא בְּמִדַּת הַיִּרְאָה, וְהַהִתְבַּטְּלוּת בּוֹ הִיא מִכֹּחַ יִרְאָה, שֶׁעַל יְדֵי יִרְאָה מַגּיִעַ לְ"אֵין 
וְאִלּוּ בִּשְׁמִיניִ עֲצֶרֶת הַהִתְבַּטְּלוּת הִיא מִתּוֹךְ אַהֲבָה, כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב  עוֹד מִלּבְַדּוֹ", 

"כּיִ עַזּהָ כּמַָּוֶת אַהֲבָה".
)רבי שלום נח ברזובסקי, 'נתיבות שלום' שמחת תורה מאמר שני(

שמחת תורה זה השיא שכל החגים מובילים אליו. ביום הזה אנחנו מגיעים לשיא החיבור 

עם ה' מתוך אהבה, אהבה שכובשת אותנו לגמרי. הדבר שכנראה מייצג יותר מכל את 

האהבה שבינינו לה' היא התורה. התורה היא נקודת החיבור שלנו עם ה', וסביבה אנחנו 

בלימוד  הזה  ביום  מתבטאת  לא  בתורה  השמחה  הפלא,  למרבה  הזה.  ביום  שמחים 

מעמיק או קריאה בתורה, אלא דווקא בריקוד. דווקא הרגליים שרוקדות עם התורה, הן 

מה אנחנו מביעים 

כאשר אנחנו אומרים 

"אתה הראת לדעת וגו'" 

בשמחת תורה? מדוע 

קריאה זו שייכת דווקא 

לשמחת תורה? 

מבטאות יותר מכל את השמחה העצומה בחיבור עם התורה וה'. במקור הבא מסביר 

הרבי מליובאוויטש בתיאור ציורי את עניין הריקוד עם התורה: 

"הַתּוֹרָה רוֹצָה לסְַבֵּב בְּהַקָּפוֹת סְבִיב שֻּלחְַן הַקְּרִיאָה, אַךְ מֵאַחַר שֶׁהַתּוֹרָה לבְַדָּהּ 
אֵין להָּ רַגלְיִַם, נעֲַשֶׁה הַיְּהוּדִי רַגלְיִַם לסְֵפֶר הַתּוֹרָה, הַמּוֹליִכוֹת אֶת הַתּוֹרָה סְבִיב 
הַבִּימָה כּרְַגלְיִַם הַמּוֹליִכוֹת אֶת הָרֹאשׁ. מַה מַּשְׁמָעוּת הַדָּבָר שֶׁהָאָדָם נעֲַשֶׁה רַגלְיִַם 
שֶׁל  הַחְלטָָתוֹ  אֶת  מְבַטֵּא  תּוֹרָה  שִׂמְחַת  שֶׁל  הָרִקּוּד  הוּא:  הָעִניְָן  הַתּוֹרָה?  לסְֵפֶר 
יְהוּדִי לקְַבֵּל עַל עַצְמוֹ עֹל מַלכְוּת שָׁמַיִם עַד כּדְֵי כּךְָ, שֶׁהוּא לֹא יִהְיֶה מְצִיאוּת 
מְסֻיָּם,  מִיָּד כּשְֶׁהָרֹאשׁ חָפֵץ בְּדָּבָר  לעְַצְמוֹ, אֶלּאָ כּרְַגלְיִַם הַבְּטֵליִם אֶל הָרֹאשׁ - 
מְצִיאוּתָן  אֶת  מַרְגּיִשׁוֹת  הָיוּ  הָרַגלְיִַם  אִלּוּ  מֵאֲליֵהֶן.  מִיָּד  הָרַגלְיִַם  זֹאת  מְבַצְּעִים 
זוֹ  הֲרֵי  הָ"רֹאשׁ",  רְצוֹן  אֶת  למְַלּאֹת  עֲליֵהֶן  הַאִם  להְַרְהֵר  וּמַתְחִילוֹת  הָעַצְמִית 
הוֹכחָָה שֶׁקַּיֶּמֶת בָּהֶן מַחֲלהָ ר"ל. וְזהֶוּ פֵּרוּשׁ הַבִּטּוּי "הָאָדָם נעֲַשֶׁה רַגלְיִַם אֶל סֵפֶר 
הַתּוֹרָה" - הַקַּבָּלהָ וְהַהַחְלטָָה עַל כּלָ הַשָּׁנהָ, שֶׁהוּא יִהְיֶה בָּטֵל לגְמְַרֵי לתַּוֹרָה, עַד 
שֶׁכּלָ הוֹרָאוֹתֶיהָ יֵעָשׂוּ אֶצְלוֹ מֵאֵליָו וּבְדֶרֶךְ מִמֵּילאָ. וּכשְֵׁם שֶׁבַּמָּשָׁל שֶׁל הָרֹאשׁ 
וְהָרַגלְיִַם, מְבִיאוֹת הָרַגלְיִַם שְׁלמֵוּת גּםַ לרָֹאשׁ, בְּכךְָ שֶׁהֵם מוֹליִכוֹת אוֹתוֹ למְָקוֹם 
שֶׁאֵינוֹ יָכוֹל להְַגּיִעַ מֵעַצְמוֹ, כּךְָ הוּא גּםַ בַּקֶּשֶׁר שֶׁל בְּניֵ יִשְׂרָאֵל עִם הַתּוֹרָה. עַל 
מִתְוַסֶפֶת  בְּשִׂמְחָה,  הַתּוֹרָה  עֹל  אֶת  עַצְמָם  עַל  מְקַבְּליִם  יִשְׂרָאֵל  שֶׁבְּניֵ  כּךְָ  יְדֵי 
הִתְעַלּוּת גּםַ לתַּוֹרָה. וְזהֶוּ הַפֵּרוּשׁ שֶׁל "זמְַן שִׂמְחָתֵנוּ", לשְׁוֹן רַבִּים: שֶׁבְּניֵ יִשְׂרָאֵל 
נכִלְלָוֹת  הַשְּׂמָחוֹת  וּשְׁתֵּי  יִשְׂרָאֵל.  בְּניֵ  עִם  שְׂמֵחָה  והַתּוֹרָה  הַתּוֹרָה  עִם  שְׂמֵחִים 
בְּתֵבָה אַחַת שֶׁכּןֵ הָא בְּהָא תָּליְָא ]זה בזה תלוי[: עַל יְדֵי זהֶ שֶׁבְּניֵ יִשְׂרָאֵל שְׂמֵחִים עִם 

הַתּוֹרָה, שְׂמֵחָה הַתּוֹרָה עִם בְּניֵ יִשְׂרָאֵל, כּיִ עַל יְדֵי כּךְָ גּםַ הִיא מִתְעַלּיֵת".
 )רבי מנחם מענדל שניאורסון, הרבי מליובאוויטש, 'ליקוטי שיחות' חלק ד' שמח"ת(

בריקודים של שמחת תורה אנחנו שוכחים מעצמנו. לא השכל שלנו שמבין את התורה, 

אחרי  הולכות  שפשוט  הרגליים  דווקא  אלא  ממנה,  ומתרגש  שמתפעל  הלב  לא  וגם 

התורה בלי חכמות - הם המבטאות יותר מכל את החיבור לה' ולתורה. ההליכה בלי 

חכמות היא המביאה את השמחה הכי גדולה - לא רק לנו, אלא גם לתורה. לכן אנחנו 

שמחה  עצמה  התורה  גם  כי  בתורה",  "שמחה  ולא  תורה"  "שמחת  הזה  ליום  קוראים 

כביכול בחיבור איתנו. בהתמסרות שלנו אל ה' ואל התורה אנחנו מביאים את ה' והתורה 

לידי ביטוי בעולם, וזו השמחה הגדולה ביותר. בשמחת תורה אנחנו מסיימים את התורה 

ומתחילים אותה מחדש, מבראשית. לאור מה שלמדנו עולה, שהשמחה סובבת בעיקר 

סביב ההתחלה של התורה וההתמסרות שלנו ליישם את התורה. וכך מסביר ה'שפת 

אמת' במקור הבא: 

"שִׂמְחַת תּוֹרָה הוּא הֲכנָהָ עַל כּלָ הַשָּׁנהָ להְִיוֹת קָבוּעַ בַּתּוֹרָה, כּמְוֹ שֶׁאָמְרוּ חז"ל 
עַל 'שֶׁלֹּא בֵּרְכוּ בַּתּוֹרָה תְּחִלּהָ' )בבא מציעא פ"ה ע"א(. וְלכָןֵ בִּתְחִלּתַ הַשָּׁנהָ יֵשׁ שִׂמְחַת 
תּוֹרָה, שֶׁיִּתְבּוֹנןֵ הָאָדָם גּדְַלוּת הַתּוֹרָה שֶׁהֵם דִּבְרֵי אֱלֹקִים חַיִּים. וְעַל יְדֵי הַתְּשׁוּקָה 
וְהַשִּׂמְחָה להְִתְדַּבֵּק בַּתּוֹרָה, נשְִׁאָר אַחַר כּךְָ דְּבֵקוּת מֵעֵסֶק הַתּוֹרָה. כּמְוֹ שֶׁכּתָוּב 
אֲנשִָׁים  אַף  וְכןֵ  וּלאְַחֲרֶיהָ.  לפְָניֶהָ  הַתּוֹרָה  בִּרְכּתַ  שֶׁיֵּשׁ  הַבְּרָכהָ,  וְזֹאת  בְּמִדְרַשׁ 
הַשִּׂמְחָה  יְדֵי  עַל  מָקוֹם  מִכּלָ  בַּתּוֹרָה,  תָּמִיד  אֵין עוֹסְקִים  הַשָּׁנהָ  סוֹחֲרִים שֶׁבְּכלָ 
שֶׁלֹּא  לוֹ  מוֹעִיל  תּוֹרָה,  מִדִּבְרֵי  לפְִרֹשׁ  לוֹ  וְקָשֶׁה  בְּלבִּוֹ  שֶׁקּוֹבֵעַ  הַשָּׁנהָ,  בִּתְחִלּתַ 
יִשְׁכּחַ לגְמְַרֵי אַף שֶׁעוֹסֵק בִּדְבָרִים אֲחֵרִים. וּכתְִיב "שְׂמַח זבְוּלןֻ בְּצֵאתֶךָ" )דברים 
לג,יח(. וְקָשֶׁה, כּיִ למָָּה יִשְׂמַח בְּחֵלקֶ זהֶ? רַק שֶׁהוּא עֵצָה שֶׁעַל יְדֵי הַשִּׂמְחָה קֹדֶם 

שֶׁיֵּצֵא לסְִחוֹרָה, עַל יְדֵי זהֶ יִהְיֶה נשְִׁמָר בְּצֵאתוֹ, וְלכָןֵ יֵשׁ שִׂמְחַת תּוֹרָה בִּתְחִלּתַ 
הַשָּׁנהָ".

 )רבי יהודה אריה לייב מגור, 'שפת אמת' דברים, סוכות תרל"ד(

הגשם"  ומוריד  הרוח  "משיב  ולומר  גשמים  להזכיר  מתחילים  אנחנו  תורה  בשמחת 

הרוחניות  כל  שכעת  היא  הרוח"  "משיב  שמשמעות  הבעש"ט  בשם  אומרים  בתפילה. 

היציאה  ואכן,  לגשמיות.  שוב  נכנסים  שעכשיו   - הגשם"  ו"מוריד  חולפת,  החגים  של 

מדוע אנחנו רוקדים בשמחת 

תורה ולא עוסקים ביום זה 

בעיקר בלימוד ועיון בתורה?

באיזה אופן גורמים בני 

ישראל התעלות לתורה? מה 

משמעות ההתעלות הזו? 

מה גורמת השמחה בתורה? 

מדוע דווקא לשמחה יש את 

כוח ההשפעה הזה? 

בשעת  תורה,  בשמחת 

לפעול  יהודי  יכול  ההקפות, 

ודבר  מאוד.  גדולים  דברים 

כי  'הקפות',  בשם  רמוז  זה 

שנותן  לסוחר  דומה  הקב"ה 

אין  אם  וגם  בהקפה,  סחורה 

יוכל  ליהודי במה לשלם הוא 

בהקפה,  רב  שפע  לקבל 

לאחר  אך  ההקפות.  בשעת 

את  לפרוע  הוא  יצטרך  מכן, 

היום  המצוות  בעשיית  חובו 

יומית.

)אדמו"ר הריי"צ(

שמחה  בשעת  הריקוד  ענין 

שהוא  'המרקד',  מעין  הוא 

'אב מלאכה' בשבת. 'המרקד' 

מתוך  האוכל  הפרדת  הוא 

כך  להפך.  או  הפסולת 

הריקוד מפריד את הגשמיות 

מהנשמה, עד שהאדם מגיע 

להתפשטות הגשמיות. 

)חידושי הרי"מ(
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עצרת,  בשמיני  אחת,  פעם 

מהעיירה  פשוט  איש  נכנס 

ואמר  הזקן  לאדמו"ר  ליאדי 

מהו  בבקשה  לי  "פרש  לו: 

בשפה  עצרת,  שמיני  עניין 

פשוטה ובקצרה, כך שגם אני 

"שמיני  הרבי:  לו  ענה  אבין". 

תמצית  כמו  הוא  עצרת 

קטנה,  בצלוחית  שעושים 

לוקחים מהתמצית  כך  ואחר 

במים.  ומערבים  מעט  מעט 

כללות  הוא  עצרת  שמיני  כך 

השמחה של כל השנה, וממנו 

בכל  גם  השמחה  נמשכת 

השנה".

מליובאוויטש  הריי"צ  הרבי 

תורה  בשמחת  פעם  אמר 

אם  "ניחא  מחסידיו:  לאחד 

ראש  של  לעבודה  כי  נטען 

לנו  אין  הכיפורים  ויום  השנה 

של  העבודה  אך  שייכות, 

הריקוד,  היא  תורה  שמחת 

רִקדו,  יכולים.  אנו  וזאת 

יותר  שמח!  יותר  התרוממו! 

שמח"! 

אנו  תורה  שמחת  בהקפות 

אומרים "אנא ה' הצליחה נא". 

אנו מתפללים לקב"ה שתהיה 

לו הצלחה. הקב"ה הוא אבינו, 

ומהי הצלחת האב? כשיש לו 

נחת רוח מבניו. 

)רבי יחזקאל מקוזמיר(

יום היא נקודה משמעותית שמעלה את השאלה - איך שומרים על  הזו לשגרת היום 

כל המטען הרוחני שקיבלנו בימי החגים ולא מאבדים אותו בתוך הגשמיות של ימות 

את  חוקקת  בתורה  השמחה  שמחה.  אחת:  עצה  אמת'  ה'שפת  אומר  כך  על  השנה? 

התורה בעומק ליבנו, עד שקשה לנו להיפרד ממנה. בזכות השמחה אנחנו מסיימים 

את המסע המופלא של החגים עם 'טעם של עוד'. עם רצון להמשיך את החיבור עם ה' 

והתורה לכל ימות השנה. 

נעליים	בגן	עדן

בפעם  תלמידיו  עם  הבעל-שם-טוב  רבנו  שוחח  כאשר  הזקן:  אדמו"ר  סיפר 

קצת  מאחרים  טוב,  וביום  בשבת  להם:  סיפר  תורה,  שמחת  אודות  הראשונה 

– אז מתאחרים  ביום שמחת תורה  וביחוד  ימות החול,  זמן התפילה מבשאר 

מעלה,  מלאכי  החג.  וסעודת  ההקפות  בגלל  בשינה,  מאריכים  כי  יותר  קצת 

לעומתם, אשר שינה אין להם, מתכוננים כהרגלם לשיר את שירתם. אך, אינם 

יכולים לעשות זאת בלי נשמות ישראל, כמו שנאמר: "ברן יחד כוכבי בקר". מה 

עשו? הלכו בינתיים לגן-עדן. לפתע, מוצאים הם שם מנעלים, אשר הפליאם 

ביותר, כי מורגלים הם בגן-עדן למצוא ציצית ותפילין – אך לא נעליים. הלכו אל 

מלאך מיכאל לשאול את פיו. ענה להם המלאך מיכאל, כי אומנם זוהי סחורתו 

שלו וכי אלה הם מריקודי בני ישראל בספרי התורה, והתחיל לספור בפניהם 

את המנעלים: אלה הם מקאמינקע, ואלא ממעזריטש... ובזה התגאה המלאך 

מיכאל על  מלאך מט"ט אשר קושר כתרים לקונו מתפילותיהם של ישראל, 

וכתרו של מיכאל יעלה על כתרו, מטלאי המנעלים של ריקודי שמחת תורה...

תולדות המחברים:
הבעל שם טוב – רבי ישראל בעל שם טוב. נולד בעיירה אוקופ שבאוקרינה בי"ח 
באלול תנ"ח )1698( והסתלק בחג השבועות תק"כ )1760(. הבעל שם טוב הוא מייסד 

ומחולל תנועת החסידות. 

ה'תולדות יעקב יוסף' – רבי יעקב יוסף מפולנאה. שנת לידתו אינה ידועה בדיוק. 
הסתלק בערך בשנת תקמ"ב )1782(. בראשית ימיו התנגד לבעש"ט, אך הפך ברבות 

הימים לתלמידו, שאף כתב את רוב תורותיו. 

באדר  בכ"א  והסתלק   )1717( ה'תע"ז  בשנת  נולד   – מליז'נסק  אלימלך  רבי 
המגיד  של  תלמידיו  מגדולי  היו  מאניפולי  זושא  רבי  ואחיו  הוא   .)1787( ה'תקמ"ז 

גליציה  רבי אלימלך הנהיג את החסידים באיזור  ממעזריטש, ממשיכו של הבעש"ט. 

וביסס שם את החסידות במידה ניכרת. ספרו "נועם אלימלך" ידוע כספר קדוש וחשוב 

בין ספרי החסידות.

רבי לוי יצחק מברדיטשוב – נולד בשנת ה'ת"ק )1740( והסתלק בשנת תק"ע 
)1810(. היה אחד מגדולי תלמידי המגיד ממעזריטש, והיה מפורסם באהבת ישראל 

המיוחדת שלו. 

רבי שניאור זלמן מליאדי – האדמו"ר הזקן, 'בעל התניא והשו"ע'. רבי שניאור 
זלמן נולד בעיר לוז'נה שברוסיה, בי"ח באלול שנת תק"ה )1745(, והסתלק בכ"ד טבת 

'חכמה, בינה, דעת',   – 'חב"ד'  ייסד שיטה מיוחדת בחסידות, לה קרא   .)1813( תקע"ג 

ועיקרי תורתו מופיעים בספרו הידוע והחשוב, ספר ה"תניא". 

רבי נחמן מברסלב – נולד בא' בניסן תקל"ב )1772( בעיירה מז'יבוז' שבאוקראינה, 
)1810(. רבי  שבהּ התגורר הבעל שם טוב, אבי-סבתו, והסתלק בי"ח בתשרי תקע"א 

נחמן הנהיג תורה ושיטה מיוחדת בחסידות. ספרו המרכזי הוא הספר "ליקוטי מוהר"ן". 

מנוחתו כבוד בעיר אומן.

ה'אדמו"ר האמצעי' – רבי דובער שניאורי. נולד בט' כסלו תקל"ד )1773( והסתלק 
בט' בכסלו תקפ"ח )1827(. בנו של רבי שניאור זלמן מליאדי וממלא מקומו. קבע את מושב 

חסידות חב"ד בעיירה ליובאוויטש, והמשיך ללמד את תורת אביו בעמקות מופלאה. 

רבי נתן מברסלב – רבי נתן שטרנהרץ, המוכר גם כרבי נתן מנמירוב. נולד בט"ו 
בשבט תק"מ )1780( והסתלק בי' בטבת תר"ה )1844(. תלמידו המובהק של רבי נחמן 

מברסלב אשר כתב והפיץ את תורתו. 

 )1789( נולד בכ"ט באלול תקמ"ט  – רבי מנחם מענדל שניאורסון.  צדק'  ה'צמח 
חסידות  אדמו"רי  בשושלת  השלישי  האדמו"ר   .)1866( ה'תרכ"ו  בניסן  בי"ג  והסתלק 

חב"ד. אמו נפטרה בהיותו בן שלוש, והוא גדל על ברכי סבו הגדול – רבי שניאור זלמן 

מליאדי. מלבד גדולתו בחסידות היה ידוע בגאונותו בנגלה, והוא נקרא 'צמח צדק' על 

שם ספר תשובותיו בהלכה.

והסתלק   )1797( נולד בשנת תקנ"ז  חיים מצאנז – רבי חיים הלברשטאם.  רבי 
בכ"ה ניסן תרל"ו )1876(. היה אחד מהגאונים בנגלה ומגדולי האדמו"רים בדורו. ספר 

השו"ת שלו "דברי חיים" נחשב כספר פסיקה חשוב. מייסד שושלת חסידות צאנז.

ה'חידושי הרי"ם' – רבי יצחק מאיר מגור. נולד בשנת תקנ"ט )1799( והסתלק בכ"ג 
אדר תרכ"ו )1866(. בצעירותו היה נקרא ה"עילוי מוורשא" ונודע לגאון גדול. נקרא על 

שם ספר חידושיו בנגלה, "חידושי הרי"ם". תלמידם של המגיד מקוז'ניץ, החוזה מלובלין, 

רבי שמחה בונים מפשיסחא ורבי מענדל מקוצק. מייסד שושלת חסידות גור. 
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רבי שלמה מרדומסק – נולד בשנת תקס"א )1800( והסתלק בכ"ט אדר תרכ"ו 
)1865(. מייסד שושלת חסידות ראדומסק, ובימיו נהו אחריו אלפי חסידים. היה ידוע גם 

בניגוניו המעוררים ובתפילתו המיוחדת. 

תקס"ד  בשנת  נולד  מסלונים.  וויינברג  מתתיהו  אברהם  רבי   – אברהם'  ה'בית 
ומייסד  מקוברין  משה  רבי  של  תלמידו   .)1883( תרמ"ד  חשוון  בי"א  והסתלק   )1804(

 .)1873( עוד בשנת תרל"ג  שושלת סלונים. שלח קבוצה מחסידיו להתיישב בטבריה 

כתב חידושי תורה וספרים רבים.

בט'  והסתלק   )1823( תקפ"ג  שבט  בכ"ב  נולד   – מלובלין  הכהן  צדוק  רבי 
אלול תר"ס )1900(. היה ידוע כגאון גדול בנגלה ובנסתר, אשר כתב חידושים וספרים 

רבים. היה מחסידי איז'ביצה ולאחר פטירתו של רבי יהודה לייב אייגר מלובלין, נענה 

להפצרות החסידים וקיבל על עצמו את עול ההנהגה.

תרי"ד  נולד בשנת  דנצינר מאלכסנדר.  יצחק  ירחמיאל  רבי   – ישראל'  ה'ישמח 
חצרות  בקרב  נתקבל  ישראל'  'ישמח  ספרו   .)1910( תר"ע  בשנת  והסתלק   )1854(

חסידיות רבות כספר חשוב וחביב. 

הרבי מביאלא – רבי יצחק יעקב רבינוביץ. נולד בי"ד טבת תר"ז )1846( והסתלק 
בין  מאוד  נחשב  היה  ביאלא.  חסידות  שושלת  מייסד   .)1904( תרס"ה  ב'  באדר  בכ"ג 

צדיקי ואדמו"רי דורו. מחבר הספרים "דברי בינה" ו"ישרי לב".

 )1847( אייר תר"ז  ר"ח  נולד בערב  מגור.  לייב  אריה  יהודה  רבי   – אמת'  ה'שפת 
סבו  ברכי  על  ונתחנך  מאביו  נתייתם  ילד  בעודנו   .)1905( תרס"ה  שבט  בה'  והסתלק 

הגדול, בעל חידושי הרי"ם, ולימים מילא את מקומו. בימיו התעצמה מאוד חצר גור. 

ה'שם משמואל' – רבי שמואל בורנשטיין מסוכטשוב. נולד בשנת תרט"ז )1856( 
והסתלק בכ"ד טבת תרפ"ו )1926(. היה האדמו"ר השני בחסידות סוכטשוב. תורותיו ובעיקר 

ספרו "שם משמואל", תפסו מקום מרכזי בארון הספרים החסידי גם לאחר הסתלקותו.

הרבי הרש"ב – רבי שלום דובער שניאורסון. נולד בכ' בחשוון תרכ"א )1860( בעיירה 
ליובאוויטש, והסתלק בב' בניסן תר"פ )1920(. היה האדמו"ר החמישי בשושלת אדמו"רי 

חסידות חב"ד ונחשב למסביר הגדול של תורת חב"ד.

בגריבה שבלטביה בשנת תרכ"ה  נולד  קוק.  יצחק הכהן  רבי אברהם   – קוק  הרב 
)1865( והסתלק בג' באלול תרצ"ה )1935(. היה הרב הראשי האשכנזי הראשון של ארץ 

ישראל, ובעל השפעה מרכזית בתולדות היישוב החדש שבארץ ישראל. הרב קוק היה 

מהוגי הדעות הגדולים בדור האחרון. 

הרבי הריי"צ – רבי יוסף יצחק שניאורסון. נולד בי"ב בתמוז תר"מ )1880( בעיירה 
אדמו"רי  בשושלת  השישי  האדמו"ר   .)1950( תש"י  בשבט  בי'  והסתלק  ליובאוויטש 

חסידות חב"ד, והיה לסמל ומופת של מסירות נפש מול שלטון הרשע הקומוניסטי.

תרס"ב  בניסן  בי"א  נולד  שניאורסון.  מענדל  מנחם  רבי   – מליובאוויטש  הרבי 
)1902( והסתלק בג' בתמוז תשנ"ד )1994(. האדמו"ר השביעי בשושלת אדמו"רי חסידות 

חב"ד. בשנות הנהגתו התעצמה חסידות חב"ד לממדים אדירים. חסידיו ושלוחיו הרבים 

מפיצים את תורת החסידות ואת היהדות בכל רחבי תבל.

הרב סולובייצ'יק – הרב יוסף דב הלוי סולובייצ'יק. נולד בי"ב אדר תרס"ג )1903( 
והסתלק בי"ח בניסן תשנ"ג )1993(. נכדו של הגאון ר' חיים מבריסק. ממנהיגיה המרכזיים 

של היהדות האורתודוקסית בארצות הברית. אחד מהוגי הדעות והפילוסופים היהודיים 

החשובים בדור האחרון. 

ה'תרע"א  באב  בי"ד  נולד  מסלונים.  ברזובסקי  נח  שלום  רבי  שלום'–  ה'נתיבות 
)1911( והסתלק בז' באב תש"ס )2000(. שיקם וביסס את חסידות סלונים בארץ ישראל, 

אחרי שואת יהודי אירופה. דברי תורתו מובאים בסדרת הספרים "נתיבות שלום".
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 פרוייקט יחידת לימוד בחסידות יוצאת לאור

בחסותם של 

הלל דוד ושרה קרינסקי

ובסיועם הנדיב של 

זבולון ורות לבייב

יהושע ורוחי מרציאנו

שמואל וטליה סלוין

יוסף יצחק ואסתר פיקרסקי

שאול ושולמית שיף

ימלא ה' משאלות ליבם לטובה 

להצלחה רבה במעשה ידיהם

בגשמיות וברוחניות, מתוך שמחה

תשובה


